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R e d a k t o R e s  s l e j a

Jaunā “Inquisitio” numura tapšana nozīmē, 
ka Latvijā pirmā un vienīgā pētnieciskās 
žurnālistikas žurnāla idejai ir turpinājums. 
Un piepildījums.

Pirmais numurs bija iespēju griestu 
parādīšana. Ar otro numuru viss ir 
sarežģītāk, jo tas ir kā sacensība pašiem 
ar sevi, un arī ar tiem, kas radīja sākumu. 
Jo turpinājumam ir jābūt tikpat stipram, 
pārliecinošam un aizraujošam kā pirmajam 
lēcienam. Šoreiz bija jānotic nevis nebijušai 
idejai, bet pašiem sev.

Tas izdevās. Žurnālā ir meistarība. 
Neatlaidība. Oriģinalitāte.

Jau zināmajos tematos šī žurnāla autori 
atrada jaunus pavērsienus. Izrādījās, ka it kā 
zināmais nemaz nav skaidrs, ja tu sāc uzdot 
jautājumus. Iedziļināties. Tad nākas meklēt 
atbildes. Izmeklēt. Šaubīties. Atklāt. Atkal 
šaubīties. 

Nekas nenāca gludi. Šķēršļi uzradās 
visnegaidītākajā izskatā kā velnišķīgi 
viltīgā datorspēlē, kad liekas, esi jau 
nākamajā līmenī, bet pēkšņi ieraugi, ka 
sevi mānīji – viss jāsāk no sākuma. Raksts 
jāpārveido, jāmeklē informācija, jāierauga 
jauni nezināmie.

Katrs raksts būs kaut kas negaidīts, 
nezināms. Lūk, mazliet par saturu.

Mēs meklējām, kāpēc un kā var apzagt 
bagāžu lidostā “Rīga”.

Mēs atradām melus un beztbildību veselības 
blogos.

Mēs atklājām, kā mirstošu vēža slimnieku 
nevēlas vest uz slimnīcu atvieglot viņa 
ciešanas.

Mēs vēsi un racionāli izvērtējām izglītības 
reformu neveiksmes un sapratām, ka tās 
jāraksta ar lielo “N”.

Mēs rādām, ka alkohols tiek slēpti 
reklamēts populāros šovos.

Mēs pierādām, ka bēgļu stāsti Latvijas 
lielajos interneta portālos ir bezatbildības 
vārdu pildīti.

Ir vēl daudz labu rakstu. Tos jālasa, jo raksti 
ir labāki par to pieteikumiem. 

Kamēr žurnāls tapa, radās komanda. Es 
tādā gribētu būt pastāvīgi. Bet diemžēl 
nebūšu. Taču zinu, ka rakstu autori būs 
lieliski jebkurā no savas dzīves komandām. 
Tāpēc liels prieks!

Negribu rakstīt, ka bija grūti. Jo bija. No 
pacelšanās idejas spārnos nācās nolais-
ties realitātes bedrēs. Katram autoram. 
Redaktorei arī, nav šaubu! Nācās pārbaudīt 
savas mērķtiecības un neatlaidības rezerves. 
Pieredzēt apmuļķošanu, izvairību, melus. 
Iekost rūgtā, grūti sagremojamā kritikas un 
paškritikas riecienā. Pārdzīvot uztraukuma 
radītās vēdera un galvassāpes. Saņemties un 
darīt. Kamēr izdodas.

Gribu teikt vispatiesāko un sirsnīgāko 
paldies visiem rakstu autoriem par to, 
ka izturēja. Es lepojos ar rezultātu. Es 
lepošos ar jums vienmēr. Tāpēc nākamā 
numura veidotāji svīdīs savas izaugsmes 
neatvairāmos, obligātos sviedrus.

Nr. 2 – jaunas ambīcijas!
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anastasija Lovke

Kad pamanām problēmu, 
mēs meklējam cēloni. Ar lielu 
uzdrīkstēšanās un neatlaidības 
devu mēs atklājām, skaidrojām, 
pierādījām un brīdinājām. Jums 
atliek tikai par to izlasīt!

HeLēna koreņevska

Mums, Latvijas iedzīvotājiem, ir 
jāprot, jāgrib dzirdēt, pirmkārt, – 
sevi pašu. Latvija ir mazs punkts 
pasaules kartē, bet ar “ lupas 
palīdzību” gan mēs, gan citas valstis 
spēj pamanīt perspektīvas, attīstību 
un labklājību Latvijas teritorijā. 
Ieskaties “Inquisitio” žurnālā un 
uzzini, kas jādara ārzemniekam, lai 
veiksmīgi strādātu Latvijā.

Luīze Mīkstā

Nav nemaz tik neiespējami atklāt 
nezināmo. Lai to izdarītu, ir jābūt 
neatlaidīgam, zinātkāram un 
pacietīgam. Tad neatklātais kļūst 
atklāts. Veselības pētnieciskajos 
rakstos uzzināsiet, kāpēc mūsdienās 
tik daudz bērnu un jauniešu nēsā 
brilles un kāpēc gados vecākiem 
cilvēkiem tik grūti tikt pie cita 
ģimenes ārsta. 

eLīna GaiLe

Pētnieciskajā žurnālistikā nevar 
būt skaidrs plāns par to, ko un kā 
es atklāšu. Ne vienmēr tas, ko mēs 
redzam, patiesībā tā ir. Nevaram 
skatīties tikai uz priekšu, ir jāskatās 
arī aiz un blakus.

ieva GudraMoviča

Daudzkārt viss šķiet pašsaprotams 
un pieņemams, bet uz katru sniegto 
informāciju ir jāraugās kritiski. 
Ne vienmēr visi ir godīgi, tāpēc ir 
jānoregulē savs prāta un redzes 
asums, lai spētu ieraudzīt to, ko citi 
nepamana. 

inese Liepiņa

Neesi viegli ietekmējams, atšķir 
veselības pētījumu sadaļu un uzzini, 
ko interneta “ārsti” tev nestāsta! 
Tikai viena lappuse, bet, iespējams, 
tā izglābs kāda dzīvību. 

Marta Ķepīte

Lai atklātu kaut ko, nav nemaz tālu 
jāmeklē. Pavēro vidi sev apkārt, 
parunājies ar cilvēkiem, kas tev ir 
vistuvāk! Citreiz atliek vien pajautāt 
šķietami nekaitīgu jautājumu, lai 
atbilde pavērtu durvis atklājumam, 
kas satricinās pasauli! 

Monta abraMova

Cilvēki ar pētīšanu saskaras ik 
dienas, citi vēlas vairāk izpētīt 
un par to dziļāk pastāstīt. Katrs 
pētījums žurnālā “Inquisitio”, 
tev, lasītāj, kaut ko atklās! Atšķir 
lapaspusi par veselības pētījumiem 
un tu uzzināsi par to, cik šobrīd 
“Hesburger” restorānu ir pretī 
skolām. Kā arī sociālo pētījumu 
sadaļā varēsiet izlasīt par skolotāju 
un skolēnu savstarpējām attiecībām 
sociālajos tīklos.

sabīne bērziņa

Starp vairākiem citiem pētījumiem 
žurnālā noskaidrotas arī labākās 
metodes, kā izvairīties no 
informācijas sniegšanas sabiedrībai. 
Krāšņi, ilustratīvi piemēri sniegti 
no šajā jomā profesionālāko 
amatpersonu prakses. Vēl atklātas 
aizkulises vienai no kriminālās 
izmeklēšanas metodēm – 
psiholoģiskajai profilēšanai. 

anastasija osipova

Ikdienā mēs pētām paši sevi, 
apkārtējos cilvēkus un situācijas, kas 
notiek ar mums. Taču, saskaroties 
ar kādu problēmu, ne vienmēr ir tik 
viegli atrast pareizo izeju. Žurnālā 
“Inquisitio” topošie žurnālisti 
apskatīja tēmas, par kurām 
neaizdomājamies katru dienu, un 
iespējams, tieši tas palīdzēs Tev. 
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Marija ziediņa

Pētījumā “Daugavpils slimnīca. 
Pieņemsiet smokošu onkoloģisko 
pacientu?” atspoguļotas problēmas, 
ar kurām var saskarties jebkurš 
Latvijas veselības aprūpes sistēmai 
pakļauts iedzīvotājs.

vLadisLava roManova

Izlasot grūti tapušo rakstu par 
Daugavpils slimnīcu, lasītājiem 
radīsies jautājumi, kā tas iespējams!

aGnese Štrausa

Ir daudz un dažādi veidi, kā pētīt, 
un katrs izvēlas sev praktiskāko 
un izdevīgāko ceļu, jo galu galā 
svarīgākais ir nevis ceļš, bet iegūtais 
rezultāts!

eLīna vasiļevska

Visi pētījumi atvēra mums acis uz 
jaunām lietām, sapratām, ko nozīmē 
meklēt un atrast. Žurnāls apkopo 
svaigas un aktuālas tēmas, par 
kurām nedomājam ikdienā. Lasiet 
un bagātiniet sevi!

iLze vītoLa

Dažkārt mēs izklaidi un kultūru 
uztveram pārāk pašsaprotami. Taču 
arī šīs jomas sevī slēpj daudz jauna 
un nezināma, kas tā vien gaida, lai 
to izpētītu.kristīne vasiļevska

Pirms mainīt savu dzīvi, aizbraucot 
uz citām valstīm, ir jāpārdomā 
daudzus aspektus, lai svešajās 
zemēs nerastos grūtības. Taču 
daudzi, it sevišķi jaunieši, vēl arvien 
dodas uz ārzemēm līdz galam 
nesagatavoti. “Inquisitio” žurnālā 
tu uzzināsi, ar kādām grūtībām 
sastopas jaunieši ārzemēs.

Guntars veideManis

Aiz tā, ko saucam par nelaimi, nereti 
slēpjas notikumi un apstākļi, kas šīs 
likstas padara par neizbēgamām. 
Tas ir mūsu, žurnālistu, uzdevums 
šīs cēloņu un seku shēmas 
atšķetināt. Notikumiem vienmēr ir 
iemesls, bet nelaimes, sakritības un 
nejaušības lai paliek zīlnieku ziņā.

kLinta orMane

Pētnieciskā žurnālistika nav tikai 
par jaunu tēmu aktualizēšanu, bet 
arī par vienmēr zināmu problēmu 
apskatīšanu citā gaismā. Pirms 
analizē sekas, ir jāatrod cēlonis. Tajā 
slēpjas tava pētījuma sākums. 

siGne proLa

Katram no mums ir kāds neatbildēts 
jautājums, uz kuru tik ļoti gribas 
rast atbildi. Kapēc gan vienu dienu 
nepiecelties ar domu, ka mēs varam 
kaut ko atklāt, kaut ko mainīt? Tieši 
mūsu katra indivudālā apņēmība, 
gribasspēks un vēlme pēc patiesības 
var veidot labāku pasauli.

siMona Šjadīte

Recepte pētījumam!
Sastāvdaļas: 1 kg apņemšanās,  
500 g zināšanas, 300 g drosmes, 
200 g neatlaidības.
Pagatavošana: sajaukt kopā 
apņemšanos, zināšanas, drosmi 
un neatlaidību vienā bļodā un 
pasniegt ar objektivitātes pildījumu 
un precizitātes garšvielām. Sanāks 
raksts, kas ne tikai “garšos”, bet arī 
parādīsies vēlme pēc papildporcijas. 
Lasiet žurnālā pētījumus, kas ne 
tikai sniedz atbildi uz “kāpēc”, bet 
ieved dziļās pārdomās...



mediju 
pētījumi

Izmeklējam!  
Kā atšķirt alkohola  

slēpto reklāmu?

Žurnālisti un  
amatpersonas:  
attiecību modeļi

Kā rakstīt par  
bēgļiem?



6

Alkohola garšas  
mednieki
Vai esat pamanījuši, ka alkoholisko dzērienu ražotājiem ir vēlme veicināt savas preces realizāciju, 
reklamējot un izvietojot produktus? Neesat? Tieši tas ir šo ražotāju mērķis – “nekaitīgi” un pavisam 
nepamanāmi reklamēt savu produkciju!

Autores: Ieva Gudramoviča, Agnese Štrausa

etiķete un nenotiek tā reklamēšana. Balstoties 
uz Elektronisko plašsaziņas līdzekļu likuma 
36. pantu (ar alkoholiskajiem dzērieniem 
saistītu audio un audiovizuālu komerciālu 
paziņojumu ierobežojumiem), 45. pantu, 
Produkta izvietošanas likumā noteiktajiem 
punktiem, kā arī Alkoholisko dzērienu aprites 
likuma 11. pantu (alkoholisko dzērienu 
reklāmas ierobežojumiem), raidījumā “Garšas 
mednieki” tika konstatēti divi iespējami alko-
holisko dzērienu reklāmas pārkāpumi.

DAtu IegūšANA
Lai precīzāk uzskaitītu, kā raidījumā “Garšas 
mednieki” tiek izvietoti alkoholiskie dzērieni, 
tika analizēti astoņi raidījumi. Analizējot katru 
raidījumu, tika atzīmēti alkoholisko dzērienu 
izvietošanas četru veidu paņēmieni, proti, 
kadri, kuros tika parādīti dalībnieki lietojam 

alkoholiskos dzērienus; runājot par alkoholu; 
kadri, kuros parādījās viens konkrēts alkoho-
lisko dzērienu ražotājs un notika šī produkta 
slavināšana; kā arī kadri, kuros bija redza-
mas pudeles vai alkoholisko dzērienu glāzes 
dalībnieku rokās.

IeRAuDzīt ApSlēpto
Veicot raidījuma “Garšas mednieki” 
kontentanalīzi, tika konstatētas divas slēptās 
reklāmas, kurās tika pārkāpts Alkoholisko 
dzērienu aprites likuma 11. panta – alkoholis-
ko dzērienu reklāmas ierobežojumu – pirmās 
daļas 1. punkts, kurā teikts, ka reklāmā 
aizliegts attēlot personas lietojam alkoholiskos 
dzērienus. 

Pirmais pārkāpums konstatēts 1. epizodē: 
trīs sabiedrībā zināmi cilvēki, proti, Lauris 
Reiniks, Dita Danosa un Inese Kučinska 

Raidījums “Garšas mednieki” tika translēts 
“MTG TV Latvia” pārstāvētajā televīzijas 
kanālā TV3, kas ir pieejams arī interneta 
vietnē www.tvplay.lv. 

RAIDījumA būtībA
Šī raidījuma būtība ir pavisam vienkārša: 
sabiedrībā pazīstami cilvēki, piemēram, Elita 
Patmalniece, Roberto Meloni, Lauris Reiniks, 
Valters Krauze un citi apceļo Latviju, proti, 
katrs dalībnieks izrāda savu dzimto pilsētu 
un meklē tās “garšu” jeb konkrēto vietu rak-
sturojošos ēdienus un dzērienus. Tomēr katrā 
epizodē tiek sistemātiski un uzkrītoši attēlota 
alkoholisko dzērienu lietošana, izvietošana 
vai runāšana par tiem. Šī raidījuma sākumā 
tiek norādīts, ka tiks izvietoti produkti. Būtībā 
pārmērīga alkoholisko produktu izvietošana 
ir likumīga, ja netiek parādīta arī produkta 



“Garšas mednieki” 1. raidījums, 
ekrānuzņēmums

“Garšas mednieki” 4. raidījums, 
ekrānuzņēmums
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apmeklē “Sabiles sidra” darītavu, kurā 
raidījuma dalībniekiem stāsta par sidra 
darīšanas procesu, notiek arī produkta 
degustācija pēc Laura Reinika teiktā: “Pagaršot 
var?” Tālākajā raidījuma gaitā dalībnieki tiek 
parādīti, dzerot sidru, pēc tam seko kadrs ar 
“Sabiles sidra” etiķeti un sidra pudelēm, kas 
ir izvietotas aiz gides muguras. Vēlāk Dita 
Danosa izsaka viedokli par sidra degustāciju: 
“Tas bija viens ārkārtīgi skaists piedzīvojums!” 
Pēc tam seko tuvplāna kadrs ar grozu, kurš 
ir pilns ar sidra pudelēm, un ļoti labi redza-
ma etiķete, un tūlīt pēc tam seko aktrises 
Ineses Kučinskas viedoklis: “Baigais prieks 
un lepnums par spītīgajiem kurzemniekiem, 
kuri spēj izsist sev ceļu un ražot paši saviem 
spēkiem vienreizēji garšīgas, kvalitatīvas, 
tiešām baudāmas lietas.”

tīšI IzvIetotA ReKlāmA
jurists andris Garda skaidro, ka šajā 
konkrētajā gadījumā ir vērojama slēptā 
reklāma. 

Slēptā reklāma ir reklāmas nolūkā veikts 
preču, pakalpojumu, preču ražotāja vai 
pakalpojuma sniedzēja vārda, firmas zīmes 
vai darbības attēlojums raidījumā skaņas vai 
attēla veidā. Šāds attēlojums tiek uzskatīts par 
tīši veiktu, īpaši gadījumā, ja par to saņemta 
samaksa vai cita veida atlīdzība. Konkrētajā 
gadījumā produktu izvietošanā attiecīgie 
produkti drīkst būt tikai izvietoti, tie nedrīkst 
tikt lietoti, kā arī par tiem nedrīkst izteikties. 
raidījumā īstenoto produktu izvietošanas 
gadījumu var uzskatīt par slēpto reklāmu.

otRAIS pReceDeNtS
Otrā izteikti slēptā reklāma tika konstatēta 
raidījuma 4. epizodē, kurā Roberto Meloni, 
Dita Danosa un Inese Kučinska apmeklē alus 
darītavu “Tērvete”. Gide stāsta par to, kā 
jāpasniedz alus, pēc tam seko tuvplāna kadrs, 
kurā atainots, kā glāzē tiek liets alus, un uz 
alus glāzes skaidri redzams alus darītavas 
“Tērvete” logo. Pēc tam seko kadrs ar Roberto, 
kam rokā ir alus glāze, uz kuras skaidri redza-
ma alus darītavas etiķete, tūlīt seko tuvplāns, 
kur glāzē lej šo alu. Nākamajā kadrā gide 
parāda, kā ir jāpasniedz alu, un atkal tuvplānā 
tiek parādīta alus glāze ar “Tērvetes alus” 
etiķeti. Roberto pateicas: “Paldies jums, ka 
parādījāt, kā taisa šo brīnišķīgo un ļoti garšīgo 
dzērienu!” Seko kadrs, kur rāda, kā visi 
dalībnieki saskandina glāzes. Nākamajā kadrā 
aktrise Inese Kučinska ar pustukšu alus glāzi 
rokā saka: “Es esmu apdāvināta ar čiekuriem, 

sacienāta ar alu.” Turpinājumā ir aina pie 
galda. Tiek parādīts, ka Roberto dzer alu. Pēc 
tam arī Dita Danosa redzama ar “Tērvetes” 
alus glāzi rokā, uz glāzes ir skaidri redzams 
alus darītavas logo.

“Arī šajā gadījumā ir redzama slēptā 
reklāma, jo visu alus darītavas apciemojuma 
sižeta laiku tika izcelts “tērvetes alus” logo, 
kas vairākos kadrējumos tika pietuvināts,” 
konstatē jurists Andris Garda. Jāsaka, ka arī 
Roberto Meloni pateicību ražotājiem par to, 
ka tie ražo brīnišķīgu un garšīgu dzērienu, var 
attiecināt uz slēpto reklāmu, kurā dziedātājs 
slavina produktu. Līdzīgi, kā pirmajā 
precedentā, arī šo var uzskatīt par slēpto 
reklāmu, uz kuru ir attiecināms Alkoholisko 
dzērienu aprites likums, proti, 11. panta 
1. daļas 1. punkts, kurā tiek  aizliegts attēlot 
personas lietojam alkoholiskos dzērienus.

AlKoholA lIetošANA  
IR RAIDījumA SAtuRS
“MTG TV Latvija” satura vadītāja Ingūna 
Sermole apgalvo, ka Alkoholisko dzērienu 
aprites likuma 11. pants ir piemērojams 
tikai reklāmām, tieši tāpat arī Elektronisko 
plašsaziņas līdzekļu likuma (EPPL) 36. pants 
aizliedz alkoholisko dzērienu (izņemot alus un 
vīna) reklāmu. 

ingūna sermole stāsta, ka reklāmas 
tiesiskais regulējums būtu nodalāms no 
raidījuma satura tiesiskā regulējuma, tas 
nozīmē, ka attiecībā uz raidījumu un audio 
vizuālo darbu saturu alkoholisko dzērienu 
izmantošanas aizliegums nepastāv, viņa 
norāda, ka likums nekādā veidā netiek 
pārkāpts.

Pēc Ingūnas Sermoles teiktā var secināt, 
ka šie divi konstatētie apslēptās reklāmas 
gadījumi nav uzskatāmi par slēpto reklāmu, 
bet gan tie ir raidījuma satura daļa, kas 
savukārt nozīmē to, ka konkrētu alkoholisko 
dzērienu lietošana ir pieļaujama. 

Jurists Andris Garda skaidro, ka Reklāmas 
likuma 1. pants norāda, ka reklāma ir ar 
saimniecisko vai profesionālo darbību saistīts 
jebkuras formas vai jebkura veida paziņojums 
vai pasākums, kura nolūks ir veicināt preču vai 
pakalpojumu popularitāti vai pieprasījumu pēc 
tiem. jurists apgalvo, ka ingūnas sermoles 
apgalvojums ir nekorekts tāpēc, ka vairākkārt 
tiek parādītas šo divu konkrēto ražotāju 
produktu etiķetes, kā arī raidījuma dalībnieki 
pozitīvi izsakās par konkrētā ražotāja 
produktu. 

jurists skaidro, ka šos divus gadījumus 
var nosaukt par slēpto reklāmu, jo ir 
manāms nolūks veicināt preču popularitāti 
un pieprasījumu pēc tiem.

AlKoholISKo DzēRIeNu 
ReKlAmēšANAS lIKumS 
KAImIņoS
Jurists Andris Garda norāda, ka Lietuvā alko-
holisko dzērienu reklāma ir aizliegta jebkurā 
formā, ja reklāmā piedalās pazīstamas 
personas.

SKAtītāj, tu ARī eSI AtbIlDīgS
Kas ir atbildīgs un kas kontrolē to, lai produktu 
izvietošana elektroniskajos plašsaziņas 
līdzekļos nepārvērstos par apslēpto reklāmu?

Sarunā ar Baibu Liepiņu, Latvijas 
reklāmas asociācijas valdes priekšsēdētāju, 
noskaidrojām, ka Latvijas reklāmas 
asociācijas kompetencē neietilpst audio un 
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audiovizuālo komerciālo paziņojumu iero-
bežojumu kontrole un pārbaude. televīzijas 
satura atbilstību likumam uzrauga 
nacionālo elektrisko plašsaziņas līdzekļu 
padome, kuras struktūrā ir monitoringa 
centrs, kura tiešais uzdevums ir kontrolēt 
televīzijas saturu, lai netiktu pārkāpti 
normatīvie akti. Latvijas reklāmas asociācijas 
(LRA) valdes priekšsēdētāja uzsver, ka LRA 
pozīcija ir šāda: pārkāpt likumus nav ētiski, 
un kolēģi vienmēr tiek aicināti ievērot likumu.

Nacionālo elektronisko plašsaziņas 
līdzekļu padomes (NEPLP) loceklis Ivars 
Zviedris atbild par jautājumiem, kas saistīti 
ar elektronisko plašsaziņas līdzekļu darbību 
un tehnoloģisko attīstību. Viņš apgalvo, 
ka pārkāpumi netiek meklēti. Ja tie ir, tad 
tiek iesūtīti iesniegumi par konkrētiem 
pārkāpumiem. Informācija tālāk tiek 
virzīta uz NEPLP monitoringa centru, kur 
pārkāpumus izskata dažādu jomu speciālisti. 

No AIzDomām līDz tIeSAI
Vai, slēpti reklamējot alkoholiskos dzērienus, 
neparādās vēlme nekaunīgi nopelnīt uz 
cilvēku veselības rēķina? Šajā pētnieciskajā 

darbā tika analizētas divas slēptās reklāmas. 
Ar jurista apstiprinājumu nepietiek, lai 
pārkāpumu varētu pierādīt. Par šiem diviem 
konstatētajiem gadījumiem iesniegums ir 
jāiesniedz NEPLP, lai monitoringa centrs 
tos izskatītu un sniegtu savu atzinumu. 
Protams, šis spriedums tiks tālāk virzīts 
uz tiesu, kurā tiks sniegts gala lēmums, 
un, ja tas būs apstiprinošs, tad uz šo slēpto 
reklāmu varēs attiecināt likuma 11. panta 
1. daļas 1. punkta pārkāpumu.

AlKoholISKo DzēRIeNu 
IzvIetojumS RAIDījumā
Veicot raidījuma “Garšas mednieki” kontent-
analīzi, atklājās, ka jau pirmajā raidījuma 
epizodē trīs reizes parādās produkta etiķete, 
uz kuras skaidri salasāms ražotājs. Visvairāk 
tiek attēlots, kā kāds no dalībniekiem lieto 
alkoholiskos dzērienus – deviņpadsmit reizes.

Raidījuma otrajā epizodē visvairāk parādās 
kadri, kuros redzami dalībnieki ar glāzēm 
vai pudelēm rokās. Tas redzams sešpadsmit 
dažādās ainās. 

Trešā epizode izceļas ar kadriem, kuros 
redzamie dalībnieki lieto alkoholiskos 

dzērienus. Tas saskatāms trīspadsmit reizes, 
arī kadru, kuros redzams alkoholiskais 
dzēriens glāzēs dalībnieku rokās, nav īpaši 
mazāk – tie redzami septiņos dažādos kadros. 

Raidījuma ceturtajā epizodē īpaši bieži tiek 
slavināts kāda konkrēta ražotāja produkts. Tas 
notika sešpadsmit reizes. Arī trauki ar alkoho-
liskajiem dzērieniem parādās dalībnieku rokās 
astoņas reizes.

Piektajā raidījuma “Garšas mednieki” 
epizodē vienlīdz daudz parādās kadri, kuros 
dalībnieki runā par alkoholu, tur glāzes vai 
pudeles savās rokās, kā arī lieto alkoholiskos 
dzērienus.

Raidījuma sestā epizode izceļas ar ainām, 
kurās dalībnieki runā par alkoholiskajiem 
dzērieniem. Tas saklausāms četrpadsmit 
reizes.

Kopumā apskatītajās astoņās raidījuma 
epizodēs konstatēts, ka dalībnieki lietoja 
alkoholu sešdesmit vienu reizi, runāja par 
alkoholiskiem dzērieniem četrdesmit reizes, 
alkoholiskos dzērienus vai pudeles rokās 
turēja sešdesmit reizes, kā arī astoņu epizožu 
laikā kādu ražotāju produkti tika attēloti un 
slavināti divdesmit divas reizes.  

1. epizode 3. epizode2. ep.

4. ep. 5. ep.

6. epizode 7. ep. 8. ep.

Lieto alkoholiskos 
dzērienus

Runā par 
alkoholu

Produkta  
slavināšana

Alkoholisko dzērienu 
trauki dalībnieku rokās

8 epizožu laikā 
dalībnieki alkoholiskos 
dzērienus lieto 61 reizi

8 epizožu laikā  
dalībnieki par alkoholu 

runā 40 reizes

8 epizožu laikā 
dalībnieki traukus ar 
alkoholisko dzērienu 
rokās tur 60 reizes

8 epizožu laikā dalībnieki 
slavina alkoholiskā 
dzēriena ražotāja 

produktu 22 reizes

Alkoholisko dzērienu izvietojums raidījumā “Garšas mednieki” 
24.08.2015.–03.09.2015.

TV 3 raidījuma “Garšas mednieki” analīze
2015. gada 24. augusts – 3. septembris 
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bēgļu ziņas. pilnas ar kļūdām!
Nedēļas laikā TVNET publicēja 114 rakstus, kuros skarta bēgļu tēma. Tikai desmit no tiem ir oriģinālziņas, un no 
tām tikai viena ir autora raksts – redaktora komentārs. Kas slēpjas aiz portāla “durvīm”, kāpēc medijs nepublicē 
ziņas ar savu vārdu, bet gan ziņu aģentūru sagatavotās? Kā rakstām par bēgļiem, ja ziņās atkārtojas kļūdas 
terminoloģijā, tā ir tīša maldināšana vai žurnālistu neprecizitāte?

Autores: Elīna Gaile, Simona Šjadīte
Foto: ekrānuzņēmumi (TVNET.lv) 

meDIju tRumpIS – “Nelegālā 
ImIgRANtA” teRmINoloģIjA
Viens no svarīgākajiem punktiem, ko 
pētījuma laikā gribējām apskatīt, bija ziņu 
satura veidošanā izmantotā terminoloģija, 
jo jau iepriekš bijām saskārušās ar vairākiem 
gadījumiem, ka mediji radīja maldinošu 
priekšstatu par to, kas ir bēgļi, kas – imig-
ranti. Pēc pētījuma datiem redzams, ka 
vārdi “bēglis” un “patvēruma meklētājs” tika 
izmantoti relatīvi biežāk nekā pārējie termini. 
Taču vairākumā gadījumu termini “imig-
rants”, “migrants” un “nelegālais imigrants” 
bija sajaukti, konkrētāk – neatbilstoši lietoti. 

Interesanti, ka, piemēram, ANO un 
Eiropas Padome neizmanto šādus terminus. 
“Nelegālie imigranti” vietā tiek lietots termins 
“neregulārie” / “neoficiālie imigranti”, jo pats 

termins “nelegāls” neapšaubāmi norāda, ka 
cilvēks ir likumpārkāpējs un būtu sodāms. 
Mūsu mediji to ignorē, un pētītajā nedēļā 
TVNET “nelegālo imigrantu” pieminēja 38 
reizes. Nedēļas laikā no 114 publicētajiem rak-
stiem 103 bija informācijas presei, un tieši tajās 
bija vērojamas lielākās terminoloģiju kļūdas, 
piemēram, imigrants pielīdzināts nelegālajam 
imigrantam. Salīdzinājām vienas dienas 
saturu (7. septembrī) TVNET un ziņu portālā 
Delfi.lv. Delfi.lv dienas laikā publicēja desmit 
ziņas, TVNET – 17 ziņas, Delfi.lv, atspoguļojot 
ziņas par bēgļiem, deviņās ziņās lietoja vārdu 
migrants, migrācija. No desmit publicētājām 
Delfi.lv ziņām vienā bija manāma žurnālista 
paviršība: ziņas līdā runāja par nelegālo 

migrantu, lai gan, noskatoties pievienoto video 
un izlasot ziņu, nevienu brīdi nebija vērojams, 
ka avoti runātu par nelegālajiem migrantiem. 
(Ziņas virsraksts – “Austrija izbeigs pasākumu, 
kas ļāva bēgļiem iekļūt Rietumeiropā”.)

Sarunā ar TVNET redaktora vietnieku 
Tomu Ostrovski uzzinājām, ka portāls resursu 
trūkuma dēļ nespēj nedēļas laikā sniegt vairāk 
oriģinālziņu, arī viena jau esot daudz. Runājot 
par publicētās informācijas kvalitāti, viņš 
atzina, ka kļūdas terminoloģijā var atrast, 
tomēr tās lielākoties esot tāpēc, ka iepriekšējā 
informācija netiek nomainīta pret jauniegūto, 
respektīvi, iegūstot jaunu – kaut niecīgāko 
informāciju – portāls to publicē kā atsevišķu 
ziņu, neveicot labojumus iepriekšējā saturā.



TVNET
Bēgļu ziņas

Nedēļas ziņu analīze 7.09. – 13.09.15. 

Informācija par dienas un nedēļas laikā TVNET publicētajām ziņām,  
populārākajiem informācijas avotiem un izmantoto terminoloģiju.

INFORMĀCIJAS AVOTI

IZMANTOTĀ TERMINOLOĢIJA
Viedokļu līderi par bēgļu tēmu
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NeobjeKtIvItāte  
pASlēpeS NeSpēlē 
Mediju pētnieks Teuns van Daiks (Teun van 
Dijk), kurš specializējies diskursa analīzes 
pētījuma veikšanā, aprakstījis minoritāšu 
atspoguļojumu presē kā “jauno ziņu rasismu” 
(“new(s) racism”). “Mūsdienu medijos – gluži 
tāpat kā pirms 50 vai 10 gadiem – ārzemnieki, 
imigranti, bēgļi un minoritātes šķiet neredza-
mas vai, ja ne neredzamas, tad tās tiek rak-
sturotas drīzāk kā problēma, kā “viņi”, nevis 
kā daļa no “mums”.” 

Van Daiks apgalvo, ka ziņu rasisms 
raksturojas ar to, ka minoritātes tiek 
“..stereotipizētas, marginalizētas, atstum-
tas vai pat pilnībā izslēgtas tekstos, vai 
runāts caur neobjektīvu tēmu atlasi (paras-
ti – noziedzību, vardarbību, narkotikām 
vai nelikumīgu ieceļošanu), definējot tās ne 
tikai kā atšķirīgas, bet arī kā draudu pārējai 
sabiedrībai.” Rezultātā, kā norāda van Daiks, 
šāda attieksme medijos saasina minoritāšu 
dzīves apstākļus.

eKSpeRtu KomeNtāRI  
uN vIeDoKļI 
toms ostrovskis, TVNET galvenā redaktora 
vietnieks. 

ziņas virsraksts: Simtiem imigrantu 
pārrauj Ungārijas policistu ķēdi (9. septembris). 

jautājums: “virsraksts liek saprast, ka 
runa būs par imigrantiem, bet līdā tiek 
runāts par nelegālajiem imigrantiem. Šie 
divi termini ziņā tiek lietoti kā sinonīmi, bet 
patiesībā tā ir kļūda. kā vērtējat šādu rīcību?”

“Virsrakstu varētu precizēt, bet šajā 
gadījumā tā būs lieka formalitāte, jo svarīgais 
ir zināt, ka migrants var būt gan legāls, gan 
nelegāls ceļotājs. Migrants ir gan LV pilsonis 
Londonā, ja aizceļoja uz pastāvīgu dzīvi; un 
migrants ir arī Sīrijas pilsonis, kas ceļo cauri 
Ungārijai uz Vāciju. Ja virsrakstā ir runa par 
migrāciju, tad tekstā imigrants, emigrants, 
legāls vai nē, ir precizējošs apzīmējums per-
sonas rīcībai, tādēļ virsraksts nav nepareizs. 
Nevaram arī zināt, cik daudzi no migrantiem ir 
nelegāli: varam tikai spekulēt ar to, ka vairums 
ir nelegāli.”

t. ostrovskis sniedz divus piemērus, 
kā, pēc viņa domām, var pasniegt ziņu, lai 
terminoloģija tiktu lietota pareizi: 

“1. Daži emigranti izceļoja no izcelsmes 
valsts un imigrēja kādā ES valstī.

2. Daži emigranti legāli izceļoja no 
izcelsmes valsts, bet nelegāli imigrēja kādā 
ES valstī.
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Abi piemēri ir pareizi, pat tad, ja ziņa būtu 
par vienu un to pašu personu grupu laikā un 
telpā, kas apzīmēta ar “daži”.”

inese ejugbo, biedrības “Zvannieku mājas” 
juriste:

“Kad lasu TVNET pārstāvja atbildes uz 
jautājumiem, viņam ir nepārprotami skaidrs, 
kas ir kas. Viņam ir taisnība, ka lietot vārdu 
“migrants” nav nepareizi. Visi lielākie un 
respektablākie mediji arī runā tieši par “mig-
rantu krīzi”. Būtiskā atšķirība starp TVNET 
(un tam līdzīgiem portāliem) un, piemēram, 
BBC, Al Jazeera u. c. ir tā, ka pēdējie konstanti 
lieto terminu “migranti”, nekabinot klāt birkas 
“nelegālie” vai “legālie”.

Problēma ar birku piekarināšanu ir tā, ka 
visbiežāk žurnālisti nemaz nevar zināt, vai 
migrants ir legāli vai nelegāli ceļojis, vai tas 
patiesi ir patvēruma meklētājs vai laimes 
meklētājs.

Īpaši jau tāds TVNET to nevar zināt, jo 
viņi paši nav intervējuši nevienu migrantu, 
nav noskaidrojuši faktus vai viedokļus. Viņi 
tikai atgremo citur rakstīto, lai pēc iespējas 
vairāk “ka tik kaut ko uzceptu”, lai nopelnītu 
“klikšķus”.

Un to jau mēs zinām, – visvairāk lasītākās 
un skatītākās ziņas ir tieši sliktās ziņas: kurš 
ko nogalināja, kurš ko nozaga, kurš apkrāpa.

Līdz ar to ir tikai loģiski, ka klikšķu med-
nieki ir ieinteresēti ziņas par migrācijas krīzi 
pasniegt pēc iespējas negatīvākā gaismā, lai 
sabiedrības interese un neapmierinātība ar 
notikušo turpinās.”

ilva skulte, RSU maģistra studiju programmas 
“Komunikācijas un mediju studijas” vadītāja, 
asociētā profesore.

Ilva Skulte uzskata, ka atspoguļotās kļūdas 
terminoloģijā ir radušās tāpēc, ka žurnālisti, 
iespējams, ir bijuši laika trūkumā. “Ir novērots, 
ka žurnālisti savu darbu izpilda pavirši un 
neaizdomājas ne par juridiskiem aspektiem, 
ne par filozofiskiem, jo filozofija ir saistīta 
ar to, kas ir bēglis,” tā profesore. “Žurnālisti 
lielākoties paņem jau gatavas, iztulkotas ziņas. 
Runājot par terminoloģijas nezināšanu, varu 
piekrist, ka viņi to nezina, tāpat kā lielākā daļa 
sabiedrības” stāsta Skulte. Rezultātā žurnālistu 
paviršība vai nezināšana ir sekas, kuras 
redzam sabiedrības attieksmē  pret bēgļiem.

 
“SAvējIe” uN “cItI”
Kāpēc mediji izvēlas stereotipizēt minoritāšu 
grupas? Stereotipi ir kā mūsu prātos 

iestrādātas shēmas, tās palīdz vienkāršot 
sarežģītas un nesaprotamas lietas vai 
situācijas, vai sabiedrības grupas. Tā ātri 
un efektīvi iespējams apstrādāt ienākošo 
informāciju un ielāgot shēmas. Shēmas un 
stereotipi palīdz mums kategorizēt pasauli, 
tās mums saka priekšā, ko domāt un kā 
rīkoties. Nereti, runājot par stereotipiem, kā 
to apliecina Cilvēktiesību centra sagatavotais 
dokuments “Mediji un daudzveidība”, “mēs 
sadalām cilvēkus “savējos” un “citos” (ne 
tādi , kā mēs)”.

Stereotipi var rasties un tikt vairoti dažādi, 
un, balstoties uz pētījumu, novērojām, 
ka no 114 apskatītajām ziņām 74 nebija 
minēta nacionalitāte, bet sabiedrības uztvere 
strādā pēc iepriekš minētās shēmas, kuru 
Cilvēktiesību centra dokuments precīzi 
raksturo “.. kad ziņu sižetos netiek pieminēta 
tautība vai rase, vienalga ieslēdzas etniskie 
stereotipi, jo šī tēma pārāk bieži medijos tiek 
saistīta tieši ar etniskumu. Lasot stāstu par 
imigrantiem, auditorijai nostrādā stereotips 
par kādu etnisko grupu un aprakstāmie 
cilvēki iegūst stereotipiskās īpašības pat tajā 
gadījumā, ja pats medijs nepiemin piederību 
sociālajai grupai.” Ksavjē Landes – dāņu 
profesors, franču izcelsmes mediju eksperts – 
dalās savā pieredzē par Francijas un Dānijas 
mediju darbību bēgļu jautājumos. Šajās abās 
valstīs ir tikai viena terminoloģija – migran-
ti, lai arī tas nav terminoloģiski pareizi, un, 
kā skaidro Landes, patiesībā tie ir bēgļi. Kā 
piemēru viņš min savu atrašanos Latvijā. 
“Es neesmu tas pats, kas bēglis, jo es brīvi 
nešķērsoju robežas, bet tajā pašā laikā es 
esmu brīvi staigājošs ekonomiskais migrants, 
kurš meklē darba iespējas.” 

teRmINoloģIjAS SARežģītībA 
Lai gan Nacionālā elektronisko plašsaziņas 
līdzekļu padome (NEPLP) neatbild par 
mediju portāliem, tomēr vēlējāmies noskaid-
rot, kas notiek gadījumā, ja medijs pieļauj 
kļūdu terminoloģijā. Agnese Berga, NEPLP 
informācijas centra vadītāja, paskaidroja, 
ka radio un TV pieļauto kļūdu gadījumos 
ir jāvēršas pie paša medija un jāprasa, lai 
informācija tiek izņemta, atcelta. Runājot 
par terminoloģiju, viņa uzsvēra, ka NEPLP 
izskata naidu kurinošu informāciju, uz ko 
sekoja mūsu pretjautājums: “Vai neparei-
zas terminoloģijas pielietojums nav naida 
kurināšana?” NEPLP atzina, ka šī tēma ir 
ļoti sarežģīta, un to nāktos izskatīt ilgi, kas 
liecina vien par to, ka nevienam nav īstas 

skaidrības, kā rīkoties šādā situācijā. Lai 
gan nereti nākas medijos dzirdēt neparei-
zu terminoloģijas lietojumu, NEPLP vēl 
neesot saņēmis par to nevienu sūdzību. 
Ksavjē Landes uzsver, ka tas ir dīvaini, ka 
ziņu portāli Latvijā netiek kontrolēti, jo 
tie pilda tādu pašu funkciju kā radio un 
televīzija – informē sabiedrību, un līdz ar to, 
ja ir saskatāmi viņu darbībā žurnālistikas 
pārkāpumi, par to jānes atbildība.  

teRmINI

bēglis
Starptautiskajās tiesībās un patvēruma 
likumā bēgļi tiek definēti kā cilvēki, kuri 
atrodas ārpus savas izcelsmes valsts teri-
torijas un kuru dzīvība un cilvēktiesības ir 
nopietni apdraudētas būtisku pazīmju dēļ 
(rase, tautība, piederība sociālajai grupai) 
vai pārliecības dēļ (reliģijas, politisko 
uzskatu), un to valdības nevēlas vai 
nespēj viņus aizsargāt.

patvēruma meklētājs
Patvēruma meklētāji ir cilvēki, kuri vēlas 
saņemt aizsardzību kā bēgļi un gaida 
valdības lēmumu par viņu iesniegtajiem 
pieteikumiem. Šiem cilvēkiem ir tiesības 
uzturēties valstī, ja vien viņu pieteikums 
bēgļa statusam netiek noraidīts.

nav neīstu patvēruma meklētāju, 
tāpat nepastāv arī nelegāli patvēruma 
meklētāji. ikvienam cilvēkam ir tiesības 
lūgt patvērumu citā valstī.

Nelegālais imigrants
Cilvēks, kurš nelikumīgi šķērso valsts 
robežu vai nelikumīgi uzturas valstī bez 
nolūka lūgt patvērumu. Arī patvēruma 
meklētājs, kuram atteikts bēgļa vai 
alternatīvais statuss, bet viņš nav 
izceļojis, kļūst par nelegālo imigrantu.

Imigrants
Ekonomikas skaidrojošajā vārdnīcā par 
imigrantiem definē cilvēkus, kas iebrau-
kuši citā valstī uz patstāvīgu dzīvi.

migrants
Personas, kas izvēlas pārcelties uz jaunu 
dzīvesvietu nevis tāpēc, ka viņiem tiešā 
veidā draudētu vajāšana vai nāve, bet gan 
galvenokārt tāpēc, lai uzlabotu savu dzīves 
līmeni: atrastu darbu, dažos gadījumos – 
gūtu izglītību, atkal apvienotos ar ģimeni 
vai citu iemeslu dēļ.
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kontrole
“Mēs filmējam amatpersonu muguras. Skrienošās, projām ejošās, izvairīgās muguras,” tā par bēgšanu no 
žurnālistiem reiz sacīja Nekā personīga vadītāja Ilze Jaunalksne. Viņa nav vienīgā žurnāliste, kura zina, kā izskatās 
amatpersonas mugura vai ilgi klusējošs tālrunis. Ja kāds ievēlēts vai svarīgā amatā strādājošs cilvēks nevēlas 
atbildēt uz žurnālistu jautājumiem, visticamāk, viņš atbilst vienai grupai – klusējošie, izvairīgie, pārmērīgi 
kontrolējošie.

Autores: Sabīne Bērziņa, Inese Liepiņa
Foto: Inese Liepiņa 

KluSējošIe
“Ne vienmēr ierēdņiem un amatpersonām 
jāskraida pēc pirmā svilpiena,” saka Aiga 
Pelane, Latvijas Radio producente. Saprotams, 
bieži vien žurnālistam nav iespējams skaidri 
noteikt, intervējamais izvairās vai tiešām 
ir aizņemts, tomēr aizņemtības periods 
atsevišķos gadījumos mēdz nekad ne-
beigties. Raidījuma 1:1 bijusī vadītāja Inga 
Spriņģe stāsta, ka, piemēram, Korupcijas 
novēršanas un apkarošanas biroja (KNAB) 
vadītājs Jaroslavs Streļčenoks uz interviju 
neesot pierunājams. Viņas telefona zvanus 
ignorējot pat KNAB preses sekretāre. Reiz, 

kad Streļčenoks satikts pie televīzijas ieejas, 
viņš aicinājumam piedalīties raidījumā 
atbildējis, ka vakaros ir aizņemts, jo viņam 
jābūt mājās pie ģimenes. Kad Spriņģe 
interviju piedāvājusi darba laikā, Streļčenoks 
atteicis, ka tad jāstrādā. Viņa stāsta, ka 
ar laiku parādījies arguments, ka Latvijas 
Televīzija KNAB darbu atspoguļo neobjektīvi, 
iespējams, tādēļ par grūtībām sasniegt 
KNAB vadītāju stāsta tieši sabiedriskajos 
medijos strādājošie žurnālisti – Latvijas Radio 
korespondents Ivo Leitāns un raidījuma 
Krustpunktā producente Ingrīda Ābola. 

KNAB galvenā speciāliste sabiedrisko 
attiecību jautājumos Laura Dūša stāsta, 
ka birojs nekad nav radījis šķēršļus masu 
informācijas līdzekļiem un to pārstāvjiem 
informācijas saņemšanā, taču tajā pašā laikā 
viņa raksta: “Birojam bija pamatotas šaubas, 
ka ar raidījuma 1:1 un I. Spriņģes, kā šī 
raidījuma vadītājas, starpniecību sabiedrība 
nevarētu gūt pilnīgu un patiesu skatījumu 
par biroja darbību.” Tāpēc raidījumā nav 
piedalījies Streļčenoks, un birojs arī neesot 
saskatījis iespēju deleģēt kādu citu pārstāvi.

Amatpersonas  
un žurnālisti:
klusēšana,
izvairīšanās,
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Ja žurnālists intervējamo aicina uz garāku 
interviju vai raidījuma tiešraidi, risinājumu 
nav, taču citos mediju formātos strādājošie 
grožus var pārņemt savās rokās. Reizēm gan 
mēģinājums klusētāju pārvērst par runātāju 
var beigties ne tā, kā iecerēts. Piemēram, Ir 
žurnāliste Indra Sprance drošības dienesta 
darbinieka pavadībā tika nogādāta “drošā 
attālumā”, kad viņa mēģināja gūt atbildes 
uz jautājumiem no Valsts kancelejas darbi-
niekiem – direktores Elitas Dreimanes un 
direktores palīga Ivara Mēkoņa. Viņa stāsta, 
ka vairākkārtīgi preses dienestam lūgusi rast 
iespēju intervēt Dreimani, un, kad ilgstoši 
nevarējusi interviju sarunāt, pati devusies uz 
valdības ēku. Klauvējusi pie Dreimanes un 
Mēkoņa kabineta durvīm, un tad arī aizvadīta 
līdz Ministru kabineta priekštelpai, lai gan 
žurnālistei ir akreditācijas karte darbam 
Ministru kabineta telpās.

Sabiedrisko attiecību speciāliste, 
“Baltic Communication Partners” valdes 
priekšsēdētāja, RSU lektore un agrākā 
žurnāliste Vita Savicka, kuru aicinājām vērtēt 
šādu komunikācijas praksi, gan piebilst, ka 
ne vienmēr viss ir tik vienkārši, ne viss ir 
melns un balts. Viņa stāsta, ka valsts pārvaldē 
strādājošie komunikāciju veido ar noteiktiem 
mērķiem un reizēm ierēdņi un amatperso-
nas no žurnālistiem izvairās, ja, piemēram, 
par kādu jautājumu vēl norisinās diskusijas 
iestādes iekšienē. Protams, atklātībai jābūt 
un “rupjākā kļūda ir, ja neskaidro, kāpēc 
uz jautājumu neatbild”. Reizēm gan vēlme 
neko neteikt “ir muļķīga un nepamatota”, jo 
klusējot intriga izaug tikai lielāka.

IzvēlīgIe
“Uzmet lūpu un nerunā,” tā dažu valsts 
pārvaldē strādājošo komunikācijas prakses 
raksturo raidījuma Nekā personīga producente 
Arta Ģiga. Kā spilgtu piemēru viņa min biju-
šo ministru prezidentu Valdi Dombrovski. 
Viņš gadu izvairījies no raidījuma koman-
das pēc tam, ka vienā 2012. gada nogales 
raidījumā “bijis spiests taisnoties par to, 
kāpēc cilvēki brauc prom no Latvijas”.

Apmēram pusotru gadu uz raidījumu 
1:1 nav nācis Rīgas domes priekšsēdētājs 
Nils Ušakovs, un arī ar žurnāla Ir redakcijas 
žurnālistiem viņš nekomunicē. Nav skaidrs, 
vai tas aizsācies tiesas prāvas dēļ, kuru mērs 
ierosināja par Ir komentētāja Aivara Ozoliņa 
rakstu, kurā viņš Ušakova vadīto Rīgas domi 
apzīmējis ar vārdu “kleptokrāti”. Lai gan 
hronoloģiski notikumi sakrīt, “lietas formāli 

nav saistītas, pieteikums tiesā nekad nav bijis 
pamatojums, kāpēc viņš ar mums nerunā,” 
stāsta žurnāla galvenā redaktore Nellija 
Ločmele. 

Ušakova paša skaidrojums, ko viņš 
piedāvājis žurnāla redakcijai, ir, ka žurnāls esot 
partijas Vienotība biļetens. Līdzīgu skaidro-
jumu mums sniedz arī Rīgas domes sabied-
risko attiecību nodaļas vadītāja Laila Īvāna: 
“Ušakova kungs nesniedz intervijas žurnālam 
Ir, jo uzskata to par nekompetentu izdevumu – 
neatkarīgi no tā, vai viņš sniegtu vai nesniegtu 
informāciju, tā tiks sagrozīta un pasniegta 
tā, kā viņiem tas ir izdevīgi’’. Taujāta par to, 
kāpēc domes priekšsēdētājs atteicies nākt arī 
uz raidījumu 1:1, viņa lūdz nosaukt konkrētu 
datumu un laiku, kad tas noticis, un saka: 
“Viņam ir saspringts grafiks, un viņa vienīgais 
darba pienākums nav staigāt pa tiešraidēm’’.

Tikpat izvēlīga ir Solvita Āboltiņa, kas nav 
nākusi uz raidījumu Sastrēgumstunda.  Kā 
stāsta raidījuma producente Vija Ķenava, 
Āboltiņa attaisnojusies, sakot: “Nenākšu, 
man nepatīk jūsu stils, jūsu formāts, nepatīk 
vadītājs”. Tāpat viņa neiet uz raidījumu 1:1. 
Inga Spriņģe stāsta, ka viņas skaidrojums 
bijis, ka raidījums ir dzeltenā žurnālistika. Ar 
Neatkarīgās Rīta Avīzes (NRA) žurnālisti Baibu 
Lulli viņa atteikusies runāt un teikusi, ka 
“nekas personisks pret tevi, bet man nepatīk 
redakcijas politika”.

Laikraksta Diena žurnāliste Ināra Egle 
stāsta, ka tāpat savulaik ar redakcijas 
žurnālistiem nav runājis Aivars Lembergs.

Šos gadījumus vērtējot, RSU lektore Vita 
Savicka teic, ka nevar stingri apgalvot, ka 
valsts pārvaldē strādājošie tā nevar rīkoties, jo 
tas nekur nav noteikts, taču: “Tas, kas viņiem 
jādara, ir jāinformē sabiedrība, jābūt atvērtiem, 
jāuztur dialogs. Pat ja izveidojas kādi konflikti 
ar medijiem, tie ir jārisina, jo ieciklēšanās ne 
pie kā laba nenoved.”

KoNtRolējošIe
Viss sākas ar jautājumu: “Vai varat atsūtīt 
interviju pārlasīšanai?” To pēc intervijām no 
valsts pārvaldes darbiniekiem mēdz saņemt 
žurnālisti. Problēma slēpjas tajā, ka parasti 
“to neuztver tā, ka viņi var paskatīties, kas 
ir publicēts, bet tā, ka viņi var ar sarkanu 
sasvītrot visu, kas viņiem nepatīk un atsūtīt 
variantu, kā viņi vēlētos, lai šis teksts izskatās,” 
stāsta Gunita Nagle, Ir žurnāliste. Cits 
intervējamais palūdz, cits uzstāj, cits saka, ka 
intervija beigusies, ja žurnālists sūtīt interviju 
saskaņošanai nepiekrīt.

Viena no personām, kas šādi rīkojas, ir 
veselības ministrs Guntis Belēvičs, un viņš 
figurē vairāku žurnālistu stāstos par to, 
no kuriem ierēdņiem vai amatpersonām 
visgrūtāk saņemt nepieciešamās atbildes 
uz jautājumiem. Indra Sprance no žurnāla 
Ir pat stāsta, ka “tādas grūtības, kā ar 
Belēviču, es neatceros pēdējā laikā”. Uz 
interviju ar ministru Sprance devusies kopā 
ar kolēģi Gunitu Nagli. Vēl nebija uzdots 
neviens jautājums, kad ministrs prasījis 
pirms publicēšanas redzēt rakstu, kam 
žurnālistes nav piekritušas, un intervija ar 
to arī beigusies. Gandrīz identiski tādu pašu 
situāciju piedzīvojusi NRA žurnāliste Baiba 
Lulle, kura sagatavoto materiālu ministram 
nosūtīt piekritusi, taču norādījusi, ka viņa 
patur tiesības ministra veiktās izmaiņas 
arī neakceptēt, taču, kā liecina žurnālistes 
atsūtītā intervijas transkripcija, intervija 
tāpat nav notikusi.

“GB: Es jūs informēju par to, ka 
es zinu par savām tiesībām, likumā 
aizsargātām, labot savu tiešo runu. Savu. 
Jūs variet rakstīt, ko jūs gribiet, tā ir jūsu 
interpretācija! Bet, ja jūs mani citējiet, tad 
tas būs manis teiktais. Ja jūs manis teikto 
saspiedīsiet, es viņu izlabošu nolūkā saglabāt 
manis teiktā jēgu. Vai jūs esiet ar mieru pie 
šiem nosacījumiem atsūtīt manai preses 
sekretārei interviju pirms publicēšanas man 
izlabošanai, tad mēs turpinām sarunu.

BL: Jā, man ar to nav problēmu...
GB: Es Neatkarīgajai Rīta Avīzei esmu 

devis...
BL: ...tikai nesaprotu, kāpēc jūs sākat tādā 

uzbrūkošā tonī...
GB: Tāpēc, ka jūs pretojaties.
BL: Es nepretojos...
GB: Pretojaties!
BL: Kurā brīdī es pretojos?
GB: Jūs nemitīgi mani pārtrauciet un 

gribiet kaut ko iestarpināt, bet es esmu 
ierobežotā laika apstākļos, man ir 45–40 
minūtes palikušas. Es labprāt gribu sniegt 
interviju, bet jūs man neļaujiet teikumu 
pateikt, jūs visu laiku mani pārtrauciet!

BL: Jūs mani arī!
GB: Viss, saruna beigusies!”
Jāpiebilst, ka likumdošana nesniedz 

tiesības labot savus citātus. Situācija ar Ir 
žurnālistēm, kā stāsta ministra padom-
niece komunikācijas jautājumos Iveta 
Ciganova, bijusi tāda, ka viņas vēlējušās 
runāt par jautājumiem, kas iepriekš neesot 
bijuši saskaņoti ar ministru, un viņš bez 
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sagatavošanās neesot bijis gatavs sarunai, 
bet NRA žurnāliste “mēģināja motivēt, kāpēc 
viņa var arī nedot [interviju pārlasīšanai], ka 
tas neesot pienākums,” lai gan iepriekš esot 
bijusi vienošanās, ka faktus un skaitļus varēs 
labot. Tādēļ arī intervijas atteiktas.

Tajā pašā laikā viņa bilst, ka tas, vai 
ministram pēc intervijas būs iespēja 
materiālu redzēt, neesot kritērijs izvēlei, 
kurām intervijām piekrist. Kā piemēru 
Ciganova min intervijas radio, kuras ministrs 
apmeklē. Piemēram, viņš piedalījies raidījumā 

Krustpunktā, taču Latvijas Avīzes žurnālistei 
Mārai Libekai, kura veselības ministru 
izjautāja raidījumā 9. septembrī, ir cits stāsts. 
Viņa stāsta, ka Belēvičs atrodot veidu, kā 
kontrolēt žurnālistu arī tiešraides laikā. 
Veselības ministrs “tagad ir izkopis taktiku, 
kā psiholoģiski iedarboties uz žurnālistu, 
lai viņš asos jautājumus patur pie sevis. Tā 
taktika ir tāda, un es pati to izjutu uz savas 
ādas – viņš [raidījuma laikā] saka, ka mēs 
jau esam pazīstami no skolas laikiem un sāk 
atcerēties kaut kādus jaunības brīžus”.

Vita Savicka savukārt uzskata, ka minis- 
triem ar žurnālistiem jāmācās sadarbo-
ties, augstākā pilotāža būtu savstarpēja 
uzticība, ka žurnālists materiālu arī atļaujas 
intervējamajam nosūtīt. Viņasprāt, fak-
tu pārbaude no ierēdņu un amatpersonu 
puses tikai ļautu uzlabot raksta kvalitāti, jo 
žurnālists nevar zināt visas detaļas. Viņa 
stāsta, ka “īpaši aktuāli tas ir Latvijā, kur 
nenotiek žurnālistu specializācija”. Galu galā, 
labojumus medijiem neesot jāņem vērā.  



Kur pusdieno tavs bērns,  
ja pie skolas ir  

Hesburger restorāns?

Kāpēc smokošu pacientu  
neveda uz slimnīcu?

Interneta  
veselības padomu  

smagās blaknes

Lielais brīnums  
fitnesa zālē

veselības 
pētījumi 
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Hesburger restorāni  
apmetas pie skolām
Patlaban Latvijā ir 42 Hesburger ēstuves, 21 no tām atrodas Rīgā, 21 – reģionu lielākajās pilsētās.  
Latvijas skolu tiešā tuvumā atrodas 13 Hesburger restorāni.  
Latvijā septiņu gadu laikā plāno atvērt vēl aptuveni 20 jaunas Hesburger ēstuves.

Autores: Monta Abramova, Anastasija Osipova

Kartē atzīmētas tās Latvijas pilsētas, kurās 
skolu tuvumā ir Hesburger restorāni. Četri 
Hesburger restorāni reģionu pilsētās: Tukumā, 
Ventspilī, Valmierā un Rēzeknē ir pretī 
skolām, t. i., vienas – divu minūšu gājiena 
attālumā. Savukārt Latvijas galvaspilsētā 
Rīgā kopumā septiņas Hesburger ēstuves ir 
pretī skolai. Kuldīgā, Jūrmalā, Salaspilī un 
Jelgavā Hesburger no skolas ir tikai 6–9 min 
gājiena attālumā.

SKolēNA KompleKtS: buRgeRI, 
fRī KARtupeļI uN KolA
Jau ilgu laiku vienā no Rīgas Hesburger 
ēstuvēm par galveno vadītāju strādā Vera 
Petrikina. Restorāna vadītāja ievērojusi, ka 
tieši mācību laikā, proti, rudenī, ziemā un 
pavasarī restorānam ir lielākais apgrozījums. 
Hesburger pārdošanas apjoma dati rāda, ka 
2015. gada pirmajā pusē Latvijā šīs restorāna 
ķēdes apgrozījums pieauga par 4,6 procentiem. 
Kāpēc ir šāda tendence? Hesburger ēstuve, kur 

strādā Vera Petrikina, atrodas centrā, un tai 
pavisam tuvu ir divas skolas. Rīgas 40. vidus-
skolas un Rīgas Tūrisma un tirdzniecības 
skolas skolēni šajā laikā ir galvenie ēstuves kli-
enti. Gan pati vadītāja, gan arī citi šī Hesburger 
darbinieki atzīst, ka garākās rindas ēstuvē ir 
no plkst. 10 līdz 12 vai plkst. 13. Šajā laikā jau-
niešiem ir starpbrīdis, un viņi nāk palutināt 
sevi ar ne tik veselīgu pārtiku, kā, piemēram, 
mājās gatavotās brokastis. 

Skolēniem esot ļoti grūti paiet garām 
Hesburger. Skatoties pa skolas logu un 
redzot Hesburger sarkano izkārtni, katrs 
var pārdomāt, kā pārtraukumā nopirks 
ilgi gaidīto burgeru vai frī. Vera Petrikina 
saka: “Tas tikai liecina par to, ka bērniem ir 
daudz vieglāk aiziet un nopirkt komplektu 
ar dubulto siera burgeru nekā paēst skolas 
ēdnīcās, vai gatavot ēdienu mājās. Mīļākais 
skolēnu ēdiens ir burgeri, frī kartupeļi un 
kola.” Vera uzsver, ka restorāni piedāvā lielu 
produktu klāstu. Saldējumu skolēni var 

nopirkt skolas ēdnīcā, taču burgeru tur nav. 
Vēl viens faktors, kāpēc studenti un skolēni 
apmeklē Hesburger, – viņiem nepietiek 
laika gatavot ēdienu līdzņemšanai, taču ēst 
gribas, bet skolas ēdnīcā izvēle nav ļoti plaša, 
tāpēc jaunieši arī nāk uz ātrās ēdināšanas 
restorānu. 

Slēgt SKolu? AIzlIegt?
Uztura speciālistes Baibas Grīnbergas vie-
doklis par to, ka Hesburger restorāni atrodas 
pretī skolām, ir diezgan skeptisks. Viņa 
uzsver, ka skolai ir nepieciešams piedāvāt 
kvalitatīvu un garšīgu ēdienu, lai jauniešiem 
nerastos kāre pēc neveselīgas pārtikas.

“Vai nu stundu laikā skolai ir jābūt 
slēgtai, lai jauniešiem nebūtu iespēja pus-
dienu starpbrīdī apmeklēt Hesburger, vai arī 
šādas ēstuves nedrīkstētu atrasties tuvāk kā 
pāris kilometru no skolas. Protams, aizlie-
dzot apmeklēt ārpusskolas esošās ēstuves, 
pašai skolai ir jānodrošina kvalitatīvs, 
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daudzveidīgs, un ļoti svarīgi – garšīgs 
ēdiens, lai jauniešiem nebūtu vēlēšanās 
baudīt pusdienas ārpus skolas.”

Baiba Grīnberga domā, ka arī skolotāji 
bieži vien ir vainīgi pie tā, ka skolēniem nav 
patīkami uzturēties vienā kompānijā arī pus-
dienu laikā, tādējādi viņi vēlas izrauties no 
skolas telpām un dodas uz tuvāko ātro uzko-
du vietu. “Bieži skolas ēdnīcas nav vizuāli 
pievilcīgas, arī par to ir jādomā. Jauniešiem 
ir svarīgi, lai vide, kur viņi pusdieno, ir 
omulīga, labiekārtota, pievilcīga, lai gaiss 
“labi smaržo”, varbūt – lai skan mūzika…”

Bet arī skolu ēdnīcās esošie saldumi, 
kā arī konditorejas izstrādājumi daudz 
neatšķiras no Hesburger piedāvājuma. Vienīgi 
skolās pārdoto produktu klāstu nosaka 
Veselības ministrija, un arvien tiek aizliegts 
tirgot kādus jaunus, neveselīgus produktus. 

Bērni īpaši nepievērš uzmanību tam, 
ko viņi ēd. Viņi ēd to, kas garšo. Vai būtu 
īsti pareizi uzcelt šīs ātrās ēstuves pretī 
skolām? Uztura speciāliste Baiba Grīnberga 
uzsver: “Hesburger ir viena no daudzajām 
“fast food” un “junk food” ēstuvēm. Šādās 
ēstuvēs parasti ēdieniem ir ārkārtīgi augsta 
enerģētiskā vērtība (kilokalorijas), bet 
zema uzturvērtība (maz vērtīgo uzturvielu, 
vitamīnu, minerālvielu).”

Vai kāds aizdomājas, kas notiek ar 
augoša jaunieša organismu, ja uzturā 
regulāri tiek lietoti burgeri un frī kartupeļi? 
Uztura speciāliste norāda, ka regulāra 
šādu ēstuvju apmeklēšana var novest pie 
daudzu vitamīnu un minerālvielu deficīta. 
Ar laiku jauniešiem var sākt veidoties 
liekais svars, attīstīties aptaukošanās, tai 
seko paaugstināts cukura līmenis asinīs, 

nogurums, nespēja koncentrēties, parādās 
neiroloģiski simptomi – galvassāpes. 

“Ja jaunietis, regulāri ēdot Hesburgerā 
savu iecienīto ēdienu, klāt pieēdīs arī svaigu, 
kvalitatīvu dārzeņu salātus, rezultāts jau būs 
labāks. Jauniešiem katru dienu būtu uzturā 
jāiekļauj pilngraudu produkti, kuri ir bagāti, 
piemēram, ar cinku un magniju, un B grupas 
vitamīniem. Taču parastie smalkie milti un 
no tiem gatavotie produkti ir “tukši” – taču 
ne kilokaloriju ziņā,” stāsta Baiba Grīnberga.

Cilvēkiem vajadzētu sekot līdzi savam 
uzturam. Ir vairāki veidi, kā sevi kontrolēt 
un neaizmirst arī par veselīgu pārtiku. 
Ir labi, ja “garšo”, bet jāpadomā par savu 
organismu, un to var kontrolēt katrs cilvēks. 
Jauniešiem un bērniem varam pasekot līdzi, 
paskaidrojot vieglprātīgas ēšanas sekas.  

Tuvākās Hesburger 
ēstuves pie skolām

Hesburger 1 min attālumā

 Tukumā pretī Tukuma 2. vidusskolai

Hesburger 2 min attālumā

 Rēzeknē pretī Rēzeknes 3. vidusskolai

 Ventspilī pretī Ventspils 6. vidusskolai

 Rīgā, Vienības gatvē 170B pretī Rīgas 95. vidusskolai

 Rīgā, Vienības gatvē 170B pretī Rīgas Ziepniekkalna 
sākumskolai

Hesburger 3 min attālumā

 Rīgā, Marijas ielā 14 pretī Rīgas Tūrisma un 
tirdzniecības skolai

Hesburger 4 min attālumā

 Rīgā, Andreja Saharova ielā 28 pretī Rīgas pilsētas 
Pļavnieku ģimnāzijai

 Rīgā, Šķūņu ielā 3 pretī Rīgas Valsts 3. ģimnāzijai

 Rīgā, Kurzemes prospektā 166 pretī Rīgas Imantas 
vidusskolai

 Rīgā, Dzirciema ielā 42 pretī Rīgas 68. vidusskolai

  Valmierā, Rīgas ielā 4 pretī Valmieras 5. vidusskolai

Ātrās ēdināšanas 
ķēdes vēsture sākas 

jau 1966. gadā

Dati par  
Hesburger

Hesburger restorānu 
tīkls aizsākas 20. gs. 

80. gados Somijā

Hesburger ir reģistrēta 
preču zīme, kas 

pieder Somijas mātes 
uzņēmumam  
Burger-In Oy

Pats pirmais Hesburger 
restorāns Latvijā atvērās 

tirdzniecības centrā 
Olimpia, Rīgā 2004. gadā

Hesburger pārdošanas 
apjoms Baltijas tirgū 

pērn, salīdzinot ar 
2013. gadu, pieaudzis 
par 7,4%, sasniedzot 

48 miljonus eiro

Šogad Hesburger 
turpinās attīstīties 

un paplašināt 
tīklu, Latvijas tirgū 
investējot aptuveni 

3,5 miljonus eiro
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Daugavpils slimnīca
pieņemsiet smokošu onkoloģisko pacientu?
Vai neatliekamās palīdzības ārsti, bailēs no kolēģu “sankcijām”, var atteikties vest uz slimnīcu mirstošu cilvēku? 
Informācija par Daugavpils slimnīcas pacientu hospitalizēšanas politiku liek šo jautājumu rūpīgi pārbaudīt.

Autores: Vladislava Romanova, Marija Ziediņa

70 gadus vecais daugavpilietis Vasilijs savas 
dzīves pēdējās dienas vadīja, cīnoties ar 
neārstējamu onkoloģisku saslimšanu – ielaistu 
plaušu vēzi. Kādā jūlija dienā slimā vīrieša 
stāvoklis pasliktinājies, un viņš sācis smakt. 
Tika izsaukta Neatliekamās medicīniskās 
palīdzības dienesta (NMPD) Daugavpils 
brigāde, kuras darbiniece Vasilija dzīvesbiedrei 
paziņojusi, ka mirstošo slimnieku ārstniecības 
iestādē nogādāt nebūs iespējams. Kādēļ?

“Mums slimnīcas vadība aizliegusi 
“nāviniekus” vest uz slimnīcu, lai ne-
bojātu slimnīcas statistiku... draudēja ar 
nepatikšanām,” mediķes vārdus atstāsta 
sirmā kunga sieva. 

Pacients pēc divām dienām nomiris, un, 
tā kā mediju vidē jau iepriekš bija izskanējusi 
informācija par iespējami apšaubāmo 
onkoloģisko pacientu hospitalizācijas politiku, 
tika pieņemts lēmums aplūkot statistikas 
datus.

jA ApDRAuDētA DzīvībA, 
pAcIeNtu It Kā hoSpItAlIzē
Un patiešām – Latgales reģionā kopš šā gada 
sākuma saņemti 767 izsaukumi, kas saistīti ar 
onkoloģiskām saslimšanām, bet Daugavpils 
slimnīcā nogādāti vien 143 pacienti. NMP 

dienesta sabiedrisko attiecību speciāliste 
Inga Vītola gan skaidro – ne vienmēr šiem 
pacientiem hospitalizācija nepieciešama (sk. 
infografiku).

“Onkoloģiskas saslimšanas ietilpst 
hronisku saslimšanu grupā. Parasti šādi 
pacienti jau ir vispusīgi izmeklēti, un viņiem 
nozīmēta ārstēšana ģimenes ārsta uzraudzībā. 
Izsaukums pie pacienta, kuram ir iepriekš 
noteikta onkoloģiska diagnoze, nenozīmē, ka 
vienmēr būs vajadzīga pacienta nogādāšana 
ārstniecības iestādē. Atbilstoši likumdoša-
nai NMP dienesta mediķi slimnīcā nogādā 
onkoloģiskus pacientus, kuriem ir pēkšņa, 
dzīvību apdraudoša veselības stāvokļa 
pasliktināšanās uz hroniskas saslimšanas 
fona, piemēram, bezsamaņa, dzīvībai bīstama 
asiņošana, akūts miokarda infarkts, insults,” 
skaidro I. Vītola.

Ja pacientam nepieciešama hospitalizācija, 
vienīgais izņēmums, ka NMP dienesta mediķi 
var pieņemt lēmumu pacientu nogādāt 
ārstniecības iestādē, ir, ja pats pacients atsakās 
doties uz ārstniecības iestādi. Šādā gadījumā 
persona tiek brīdināta, kādas var būt sekas, 
nesaņemot palīdzību ārstniecības iestādē. 

Jāpiezīmē, ka gan I. Vītola, gan Latgales 
reģiona NMP dienesta daļas vadītāja vietniece 

Astrīda Igolniece kategoriski noliedz iepriekš 
minētās sūdzības iespējamību. I. Vītola uz-
sver – Daugavpils slimnīcai nav nekādu iespēju 
ietekmēt NMP dienesta mediķus.

“Līdz šim NMP dienestam ar pacientu 
nogādāšanu Daugavpils reģionālajā slimnīcā 
nav bijušas problēmas. NMP dienesta vadībai 
nav informācijas par Daugavpils slimnīcas 
vadības uzstādījumiem un draudiem par 
sankcijām. Gadījumos, ka slimnīcas vadībai 
ir kādas pretenzijas par pacientu nogādāšanu 
stacionārajā ārstniecības iestādē, tās nevar 
būt pret NMP dienesta mediķiem, bet ar 
tām jāvēršas pie NMP dienesta vadības, 
kas izvērtēs katru gadījumu atsevišķi. Arī 
A. Igolniece saka, ka sadarbība ar Daugavpils 
slimnīcu vienmēr ir bijusi pašā labākajā 
kārtībā, un vienīgais, kā viņa skaidro-
tu sūdzības raksturu, ir tas, ka pacienta 
dzīvesbiedre mediķu sacīto pārpratusi.

“Ar Daugavpils slimnīcas vadību mums 
ir ļoti laba sadarbība. Neesam saņēmuši 
nekādas sūdzības par mūsu NMPD 
mediķu darbību. Vienīgais, kādu iemeslu 
varu iedomāties, ir kāds komunikācijas 
pārpratums no mūsu darbinieku puses, un 
piederīgais to vienkārši ir pārpratis,” pieļauj 
A. Igolniece.
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SlImNīcAI AR NmpD NeeSot 
NeKāDu vIeNošANoS
Gandrīz identisku viedokli šajā jautājumā 
atklāj Daugavpils slimnīcas valdes 
priekšsēdētājs Reinis Joksts. “Nav mums 
nekādā gadījumā bijis šāds uzstādījums 
Latgales reģiona NMPD mediķiem. Nav,” 
iepriekš minētās sūdzības iespējamību 
pašā saknē noliedz R. Joksts un uzsver, ka 
ar Latgales reģiona NMPD darbiniekiem 
sadarbība vienmēr ir bijusi vislabākajā kārtībā.

Tāpat kā iespējamo faktoru par šādas 
sūdzības rašanos arī R. Joksts min cilvēku 
neizpratni un cilvēcību, tomēr, nezinot 
konkrēto diagnozi, neņemas par to spriest. 
“Es nevaru komentēt un diskutēt, ja nezinu 
pacienta slimības vēsturi, tomēr, ja pacienta 
dzīvība ir apdraudēta, ja viņš mokās sāpēs, 
tad tie ir parametri, pēc kuriem piemērojama 
stacionārā aprūpe, un viņš tiek hospitalizēts. 
Ja pacientu iespējams ārstēt ambulatori, 
tad viņam jādodas mājas,” hospitalizēšanas 
iemeslus atklāj slimnīcas vadītājs. R. Joksts 
noliedz arī jebkādas sūdzības un teic, ka 
kopš šā gada sākuma, kad stājies Daugavpils 
slimnīcas valdes priekšsēdētāja amatā, šādu 
informāciju nav saņēmis.

Tāpat R. Joksts nesaskata kādas 
problēmas Daugavpils slimnīcas onkoloģisko 
pacientu diagnostikā un ārstēšanā, kā arī 
atklāj, ka slimnīcas stacionārā šobrīd ārstējas 
ap 20 šādu slimnieku.

vm SAņem SūDzībAS
Kamēr gan Daugavpils slimnīcā, gan Latgales 
reģiona NMP dienestā šķietami viss ir vis-
labākajā kārtībā, Veselības ministrijā (VM), 
kopš gada sākuma saņemti 11 pacientu ie-
sniegumi par Daugavpils slimnīcu – pārsvarā 
sūdzības par reģionālās slimnīcas darbinieku 
darba kvalitātes nepilnībām. 

“Četros iesniegumos minētie pārkāpumi 
bijuši saistībā ar Ārstniecības riska fonda 
darbību. Šā gada laikā saņemta viena sūdzība 
par darba organizācijas pārkāpumu (sūdzība 
atzīta par pamatotu), viena mutiska sūdzība 
par ārstniecības personas darba kvalitāti un 
piecas mutiskas sūdzības Veselības inspekcijas 
uzticības tālrunī – automātiskajā atbildētājā,” 
par Daugavpils reģionālās slimnīcas darbi-
nieku darba kvalitāti un darba organizāciju 
skaidro VM pārstāve.

Daugavpils reģionālajā slimnīcā pēdējā 
plānotā pārbaude tika veikta 2012. gada 
11. septembrī. Plānotās veselības aprūpes 
iestāžu pārbaudes notiek reizi trīs gados, tādēļ 

nākamā šāda pārbaude Daugavpils reģionālajā 
slimnīcā plānota 2016. gadā. 

Savukārt 2015. gada 12. martā Veselības 
inspekcija veikusi kontroli Daugavpils 
reģionālajā slimnīcā, jo saņemta pacienta 
sūdzība par nekompetentu ārstniecības 
personas attieksmi. Pārbaudes rezultāti 
apstiprinājuši pacienta iesniegto sūdzību.

Komentējot šo sūdzību, VM pārstāve aicina 
cietušo griezties Veselības inspekcijā. “Protams, 
gadījumā, ja mediķi neved smagi slimu pacien-
tu uz slimnīcu, un ir nepieciešama tūlītēja, 
neatliekama palīdzība, tādējādi pacientam 
tiek liegta veselības aprūpe, viņam ir tiesības 
ar iesniegumu vērsties Veselības inspekcijā, 
kur konkrētā sūdzība tiks pārbaudīta un 
izanalizēta,” pamāca VM pārstāve.

Jānorāda, ka ārstniecības iestādēm netiek 
piemērotas nekādas sankcijas vai sodi atkarībā 
no mirušo pacientu skaita. Sods saistībā ar 
kāda pacienta nāvi var tikt piemērots tikai 
gadījumos, ja Veselības inspekcija, izskatot un 
veicot gadījuma ekspertīzi, atzīst, ka mirušā 
pacienta veselības stāvoklis pasliktinājies 
medicīnas personāla darbības vai bezdarbības 
rezultātā.

Nobeigumā jāuzsver, ka Daugavpils reģionā 
2014. gadā tika konstatēts vislielākais ar 
onkoloģiskām saslimšanām sirgstošo cilvēku 
skaits Latvijā uz 100 000 iedzīvotājiem, tāpēc 
paredzams – daudzi onkoloģiskie pacienti 
Daugavpilī tiks ārstēti arī turpmāk. Jācer, ka 
pēc labākās sirdsapziņas.  

Uzskaitē ņemto 
pacientu sadalījums
pa Latvijas novadiem 2014. gadā  
uz 100 000 iedzīvotājiem

absolūtos skaitļos
Latvija 11 412

Rīga 3677
Daugavpils 582

Jelgava 310

Lavija

572,6

541,4

Daugavpils

2014. gadā

Daugavpils 
reģionālajā slimnīcā
valsts apmaksātu veselības aprūpi saņēma

63 911 unikālie pacienti
ambulatori

18 632 unikālie pacienti
stacionāri

Izpildīto izsaukumu skaitsLatgales 
reģionālajā 
centrā

572,4

Rīga

Jelgava
669,6

767

252

143

Latgales reģionālajā centrā izpildīto izsaukumu skaits   46 521
21 480   no tiem nogādātie ārstniecības iestādē

11 827   t. sk. nogādātie SIA “Daugavpils reģionālā slimnīcā”

ar onkoloģiskām diagnozēm saistītu, izpildīto izsaukumu skaits

no tiem nogādātie ārstniecības iestādē

t. sk. nogādātie SIA “Daugavpils reģionālā slimnīcā”
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vai  
pie ģimenes  
ārstiem pastāv  
pensionāru  
diskriminācija?
Latvijā ne reizi vien ir dzirdēti dažādi baisi nostāsti par praktizējošiem ārstiem, to skaitā arī netrūkst šausminošo 
teiku par ģimenes ārstiem. Uzzinot Ilzes “epopeju” ar ģimenes ārstiem, radās jautājums – vai tiešām ģimenes 
ārsti diskriminē pensionārus? Nolēmām par to pārliecināties.

Autores: Marta Ķepīte, Luīze Mīkstā

Kā Ilze gājA ģImeNeS  
āRStu lūKotIeS
Ilzei (vārds ir mainīts) un viņas vīram nebija 
ģimenes ārsta, bet pāris bieži brauca no 
Jelgavas uz Rīgu, kur viņus pieņēma un 
ārstēja pazīstama daktere. Kad Ilzes vīrs pirms 
septiņiem gadiem nomira, Ilzei sākās dažādas 
nopietnas veselības problēmas. Tā kā iespējas 
katru reizi izbraukāt uz Rīgu un atpakaļ viņai 
nebija, nācās reģistrēties pie ģimenes ārsta 
turpat Jelgavā.

Pirmajā ārsta praksē, kas atrodas aptuveni 
piecu minūšu gājienā no Ilzes mājas, strādāja 
divas Jelgavā plaši pazīstamas un izslavētas 
dakteres. Tas, ko pieredzēja Ilze, bija pavisam 
pretējs tam, ko par dakterēm runāja pilsētā. 
Abas dakteres ļoti nepieklājīgā un pat rupjā 
veidā teica, ka šobrīd nepieņemot jaunus 
pacientus, jo tā esot jau pārāk daudz pacientu. 
Neizpratnē par ārstes aso un nelaipno attiek-
smi, Ilze atvainojās un paskaidroja, ka viņa jau 
tikai pajautāja, vai tāda iespēja maz ir. Viena 
no dakterēm mazliet atmaiga un paskaidro-
ja, ka vēl piecu minūšu gājienā ir atvērusies 

pavisam jauna ārsta prakse, kur sākusi strādāt 
jauna ģimenes ārste, lai mēģina tur. 

Tā nu Ilze devusies turp un pierakstījusies 
pie jaunās ģimenes ārstes. Tā kā veselības 
problēmas bija nopietnas, Ilze ārstu apmeklēja 
regulāri (vismaz reizi mēnesī), apzinīgi veica 
visus norādījumus un regulāri lietoja zāles. 
Ar jaunās dakteres darbu Ilze bija patiešām 
apmierināta, taču ievēroja, ka ārste ne vienmēr 
vizītes laikā izmeklē viņu ar lielu rūpību. 
Kulmināciju situācija sasniedza tad, kad augus-
ta beigās Ilze zvanīja dakterei un sūdzējās 
par problēmām ar sirdi (Ilzei ir iedzimtas 
sirds kaites un iepriekš veikta sirds vārstuļu 
transplantācija). Daktere teica, ka nekavējoties 
nespēj viņu nedz pieņemt, nedz aizbraukt 
pie viņas, tādēļ ieteica zāles, ko iedzert, lai 
remdētu sāpes. Ārste apsolīja piezvanīt Ilzei, 
kad viņai būs brīvāks, un painteresēties par 
veselības stāvokli. 

Divas nedēļas vēlāk, kad situācija tikai 
pasliktinājās un ārste tā arī bija aizmirsusi par 

Ilzi (Ilze un viņas vecākā meita bija griezusies 
pie ārstes vairāk nekā vienu reizi), Ilzes bērni 
māti aizveda uz slimnīcu, kur atklājās, ka Ilzei 
ir infarkts. 

Jāsaka, ka šobrīd Ilze jau ir atlabusi un 
gatavojas atsākt strādāt, taču Ilzes meita 
cenšas pierunāt māti mainīt ģimenes ārsti, uz 
ko Ilze atbild: “Kas tad mani, tādu vecu cilvēku, 
pieņems? Viņiem nav izdevīgi ar pensionāriem 
krāmēties. To zina visi.” 

AIzStāvībAS vāRDS ģImeNeS 
āRStIem
Sarunā ar Latvijas Lauku ģimenes ārstu 
asociācijas valdes locekli un vidrižu pagasta 
ģimenes ārsti edīti vītolu, viņa šo situāciju 
komentē, ka problēma ir abpusēja. Dr. Vītola 
uzskata, ka lielākā problēma ir tā, ka Ilze ir 
bijusi vieglprātīga. “Ģimenes ārstu institūcija 
darbojas vairāk nekā 15 gadus, un viņai nav 
ģimenes ārsta. tā ir liela kļūda paļauties tikai 
uz maksas ārstiem. Maksas ārsts, pie kura 
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aizbrauc pakonsultēties, par tavu veselību 
neatbild. Viņš sniedz konsultāciju, aizver 
durvis, un viņam nav ne morālu, ne juridisku 
pienākumu tālāk “turēt rūpi”. Ģimenes ārsti 
nelabprāt ņem jaunus pacientus, jo tā jau to 
skaits ir nesamērojams, tāpēc arī lielā pacientu 
skaita dēļ reizēm nevaram “turēt rūpi”.” 

Ģimenes ārsts ir tiesīgs atteikt jaunu 
pacientu reģistrēšanu, ja tas nav vienīgais 
ārsts attiecīgajā teritorijā. Piemēram, lauku 
teritorijā, kurā Dr. Vītola ir vienīgā ģimenes 
ārste, viņa pagasta iedzīvotājiem, kuri ir 
deklarēti un dzīvo, atteikt nevar. “Man nav 
tiesību atteikt, kaut man būtu 2000 pacientu, 
ja es esmu viena pati.”

Ģimenes ārstam pilna prakse ir 1800 
reģistrētu pacientu. Ārsts ir tiesīgs neņemt 
jaunus pacientus, jo jau ar tik lielu pacientu 
skaitu ir grūti tikt galā. 

Dr. Vītola uzskata, ka šajā gadījumā Ilze 
pati vien ir vainīga, jo infarkts nav trauma. Tas 
veidojas gadu gadiem. Savukārt jaunā daktere 
bijusi vieglprātīga, sakot, ka piezvanīs. Ir arī 
reizes, ka problēma ir, bet izpausmes vēlīnas, 
ka cilvēks neko nejūt. Katrā ziņā pacientiem 
ir jābūt pašiem atbildīgiem par sevi, regulāri 
jāapmeklē ārstu, jāveic izmeklējumus. Tas ir 
jādara tādēļ, lai slimības varētu sākt ārstēt jau 
agrīnā stadijā, lai nenonāktu līdz dramatiskām 
sekām. 

Dr. Vītolas praksē ir ap 1800 pacientu, 
vidēji dienā doktorātā ierodas ap 20 pacien-
tu, taču kvalitatīvi pieņemt var tikai kādus 
10. “Kvalitatīvi – tas nozīmē, ka es ar pilnu 
atbildību zinu, ka es par šo cilvēku esmu 
domājusi, es viņā esmu ieinteresēta. Hroniska 
pārstrādāšanās ir ļoti slikta lieta, tad arī skrien 
garām informācija, ārsts ir izdedzis. Ārsti ir 
viena no vairāk apdraudētajām profesijām, kas 
saskaras ar izdegšanas sindromu.” 

Vai ģimenes ārsti atsaka jaunu pacientu 
reģistrēšanu?

“Es domāju, ka jā, bet tikai tad, ja viņiem 
ir iespējas atteikt. Pilsētā – jā. Piemēram, ja 
kolēģei ir 2000 pacientu, viņa nevar ņemt 
vairāk, jo tik un tā netiks galā.” ārstam ir 
tiesības atteikt. ārsts pats var izvēlēties, 
kurus pacientus pieņemt, kurus ne. 
Situācijas var būt dažādas, piemēram, ārsts 
var nepieņemt gados vecākus cilvēkus, sakot, 
ka ārsta prakse ir pilna, taču tajā pašā laikā 
pieņemt ģimenes, kurās ir mazi bērni. “Varbūt 
ģimenes ārstam vairāk interesē ārstēt mazus 
bērnus.” Ja pacientam nav ģimenes ārsta, tas 
nozīmē, ka pacients ir pilnībā neizmeklēts, par 
pacientu 75 gados nav nekādas informācijas, 

slimības vēstures. protams, ka ar vecākiem 
cilvēkiem ir vairāk problēmu. vairāk slimību. 
Mums visur ir kvotas, medikamentiem ir 
kvotas, laboratoriskajiem izmeklējumiem 
ir kvotas. Šīs ir kvotas, par kurām ģimenes 
ārstiem ir jāatbild, un mēs atbildam finansiāli. 
Ja pārtērē, tad jāmaksā. Īstenībā ģimenes ārsts 
ir tādā kā slazdā. Ja pārtērē kvotu par 20%, 
kas ir domāta laboratoriskiem izmeklējumiem, 
tad ģimenes ārstam ir jāsamaksā sods.” 

ģImeNeS āRStA IeteIKumS 
gADoS vecāKIem cIlvēKIem!
“Vispirms, lai ir šis ģimenes ārsts. Pēc tam 
regulāri apmeklēt ģimenes ārstu. Noteikti 
ievērot to, ko ģimenes ārsts nozīmē. Īstenībā 
pacienti ļoti slikti ievēro ārsta norādījumus. 
tas man kā ārstam ir grūtākais – strādāt 
ar pensionāru, kamēr es pārliecinu, ka šie 
medikamenti jālieto regulāri, vēlams vienā 
laikā, ka nav ko tur domāt, jādzer un viss, 
ko gan šajā gadījumā uz Ilzes situāciju nevar 
attiecināt. Vislabākais ir tas, ka ir ilgstošas un 
nemainīgas attiecības pacientam ar ģimenes 
ārstu. Kaut kas jau ārstā neapmierinās 
vienmēr. Galvenais ir rast sapratni un 
uzticēšanos. Un, ja ir viens ārsts, kas ar tevi ir 
ilgstoši strādājis, viņš jau tad ātrāk pamanīs 
tavas veselības izmaiņas. Bet, ja skraida un 
lēkā pie viena, pie otra ģimenes ārsta, tad “pa 
ceļam tur viss arī noklīst un pazūd”. Ļoti grūti 
ir uzsākt jaunu pacientu ārstēšanu, turklāt vēl 
ar tādu “buķeti”, ka nesaproti, no kura gala 
sākt ārstēšanas procesu. Lielākā problēma 
ir sakārtot medikamentus, jo jāskatās, 
kuras problēmas ir svarīgākās, kuras ārstēt. 
Galvenais, vērsties pie ārsta un dzīvot veselīgu 
dzīvesveidu arī veciem cilvēkiem. Vairāk 
jākustas. protams, ar ļoti veciem cilvēkiem ir 
grūts darbs, jo sevišķi pēc 80.”

Ārstu noslogotība ir arī diezgan nopiet-
na problēma Jelgavas ģimenes ārstei Elīnai 
Vilkārsei (> 1900 pacientu). Vidēji dienas 
laikā ir 25 apmeklējumi. Visvairāk dakterei 
ir žēl to cilvēku, kuri netiek darba laikā pie 
ģimenes ārsta, lai gan problēma ir akūta, bet 
to vietā nāk cilvēki, kam problēmas nepavi-
sam nav akūtas. Par to, vai pastāv tendence 
nepieņemt gados vecākus cilvēkus, daktere 
atbild ar pieņēmumu: “Varētu tā būt, jo, ja, 
piemēram, saslimis mazs bērniņš, viņam viss 
var ļoti ātri akūti norisēt. Mazos bērniņus 
cenšamies pieņemt pēc iespējas nekavējoties. 
Pieaugušam cilvēkam atkal vajadzīgas 
slimības lapas, ko arī nedrīkst atlikt, 
tādēļ sanāk daudz pārstrādātās stundas. 

pieļauju, ka arī tikt pie jauna ģimenes ārsta 
pensionāriem ir grūtāk, jo viņiem ir lielākas 
saslimšanas, ar viņiem lielāka apiešanās.” 

Kā RīKotIeS pAcIeNtAm, jA 
ģImeNeS āRStS AtSAKA vIņu 
ReģIStRēt SAvā pRAKSē?
“Ja cilvēks dzīvo konkrētā reģionā, tam 
reģionam ir savs ģimenes ārsts, kaut arī 
viņam ir ļoti pilna prakse, ārstam ir šis 
pacients jāņem. Arī līgumā tas ir noteikts.” 
ja tomēr ir šāds gadījums, tad dr. vilkārse 
iesaka pacientiem vērsties nacionālajā 
veselības dienestā (nvd). 

nvd sabiedrisko attiecību speciāliste 
Māra āboliņa, skaidro, ka šādā situācijā tiek 
ņemti vērā vairāki aspekti.

“Pirmkārt, ģimenes ārstam ir iedalītas 
pamatteritorijas, kurās strādāt. Ja pacients 
atrodas šajā teritorijā, ārsta pienākums ir 
viņu reģistrēt. 

Otrkārt, ģimenes ārsts nedrīkst atteikt 
reģistrāciju, ja pie viņa jau ir citi pacienta 
ģimenes locekļi vai laulātais. 

Treškārt, ārsts nedrīkst atteikt, ja viņam 
nav pārsniegts nosacītais ārstējamo skaits 
(1800 pacientu vai 800 bērnu). Ja pacients 
tomēr sastopas ar situāciju, ka ārsts nevēlas 
viņu pieņemt, vispirms ir jāvēršas konkrētā 
ārsta iestādē, pieprasot paskaidrojumu. Ja 
paskaidrojums nav pamatots, pacients drīkst 
griezties pie Veselības inspekcijas, jo nav 
ievērotas viņa tiesības uz veselības aprūpi.”

Latvijas Ģimenes ārstu asociācijas birojs 
atbild, ka īpašas tendences saistībā ar vecu 
cilvēku problēmām nav novērojuši. “Izskatām 
konkrētus gadījumus. Nepieciešamības 
gadījumā asociācija veic starpnieka funkciju 
starp biedriem un pacientiem. Savukārt, par 
katra ārsta motivāciju – būtu jājautā viņiem 
pašiem.”

Pārbaudot NVD mājaslapā ģimenes 
ārstu pamatteritorijas, tika noskaidrots, ka 
Ilzi varēja nepieņemt pirmajā ārstu praksē, 
jo viņas faktiskā dzīvesvieta nav šo ārstu 
pārziņā. Protams, dakteres varēja censties 
to Ilzei izskaidrot, nevis rupji pasūtīt tālāk. 
Tomēr nākas secināt, ka ilzei patiešām bijusi 
taisnība, un veciem cilvēkiem tikt pie cita 
ģimenes ārsta ir reāla problēma, ko paši 
ģimenes ārsti nemaz nenoliedz. tajā pašā 
laikā ģimenes ārsti uzskata, ka par šo 
problēmu būtu nepieciešams domāt vairāk, 
ņemot vērā, ka mūsu sabiedrība strauji 
noveco, un puse Latvijā esošo speciālistu šajā 
jomā šobrīd paši jau ir pensijas vecumā.  
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No nīkuļa par spēcīgu  
muskuļu kalnu 20 minūtēs?
EMS fitness ir stimulācijas treniņš, izmantojot elektriskos impulsus. Treniņa laikā tiek izmantota speciāla ierīce,  
kura ģenerē impulsus, tādējādi ar elektrodu palīdzību stimulējot muskuļus. Impulsi, sasprindzinot muskuļus, 
visām muskuļu grupām rada vienlīdzīgas kustības. Cilvēkam nav īpaši jāpiepūlas, lai divdesmit minūšu laikā 
iegūtu tādu pašu rezultātu kā divas stundas aktīvi sportojot sporta zālē. 

Autore: Signe Prola

jAuNIņAIS lAtvIjAS fItNeSā
2013. gadā Latvijā parādījās jauns fitnesa 
veids, kurš jau labu laiku pirms tam ir priecējis 
ārzemju slavenības – EMS fitness. Šobrīd 
Latvijā ir ļoti maz salonu un klubu, kuros 
iespējams nodarboties ar EMS, bet ir redzams 
un jūtams, ka šis fitnesa veids kļūst arvien 
populārāks. Vēl nesen latviešu dziedātāja 
Samanta Tīna lepojās ar savu jauno, slaido un 
veselīgo augumu, kuru ieguvusi pateicoties 
tieši šiem treniņiem. EMS fitnesa mājaslapās 
un rakstos par EMS fitnesu tiek apgalvots, ka 
20 minūtes EMS treniņa ir vienādas ar divām 
sporta zālē pavadītām stundām, kurās cilvēks 
smagi strādā un svīst līdz spēku izsīkumam. 
Tomēr EMS fitness ir diezgan dārgs prieks – 
salonā “Aneira” divi šādi treniņi maksā 30 eiro, 
toties emsfitness.lv studijās divi treniņi maksā 
50 eiro. Vai tas tiešām ir to vērts un vai EMS 
fitness sniedz solītos rezultātus?

lAbS NeNāK AR gAIDīšANu – 
lAbS NāK uzReIz!
Kad eju uz salonu “Aneira” Mārupē, lai 
noskaidrotu galveno par EMS fitnesu, 
pirmais, ko redzu, ir muskuļota vīrieša attēls 
skatlogā, turpat blakus rakstīts: “Tikai 20 
minūtes 2 x nedēļā”. Ar to es saprotu, ka 
jāpieliek nelielas pūles un nav jāiegulda dau-
dzas stundas savas dzīves, lai iegūtu sapņu 
augumu. Sarunā ar EMS fitnesa treneri Ilzi 
Dombrovsku noskaidrojas, ka nepieciešamas 
vismaz piecas reizes, lai klients sāktu just 
rezultātus. Esot ļoti daudz klientu, kuri līdz 
kaulam necieš sportu, bet pēc pirmās EMS 
nodarbības uzreiz nopērk abonementu. Tātad 
cilvēkiem patīk, ka ir jūtamas muskuļu sāpes 
pēc tik īsa treniņa. Kad trenerei Ilzei jautāju, 
vai tas nav neveselīgi, ka ķermenim tiek dots 
tāds trieciens, viņa vien nosaka, ka “arī EMS 
ir trūkumi, kā jau jebkurā sporta veidā.” EMS 

tomēr nevar aizstāt sporta zāli. Ilze ar EMS 
trenēšanu nodarbojas divus gadus, tātad no 
tā ieviešanas Latvijā. Iepriekš viņa deviņus 
gadus ir bijusi vienkārši fitnesa trenere, līdz 
sagribējās izmēģināt ko jaunu. EMS trenere 
atzīst, ka šis fitnesa veids diez vai var aizstāt 
sporta zāli, bet tas sniedz labus rezulātus, ja 
klientam ir motivācija. Klients varot kļūt fizis-
ki spēcīgāks, nomest svaru, iegūt sev vēlamo 
formu, ja vien viņš ir gatavs cītīgi strādāt. 

SKeptISKAIS vēRtējumS
Fitnesa trenere Dace Skuška uz EMS fitnesu 
skatās ļoti skeptiski. “Man šis treniņš neliekas 
veselīgs. 20 minūtes parastā treniņā paiet 
TIKAI iesildoties, bet šeit uzreiz saslapina krek-
lu un pieliek pie impulsiem, un aiziet! Sirdij 
noteikti šāda slodze nenāk par labu, tieši tāpēc 
šāda veida treniņu nevar apmeklēt, piemēram, 
grūtnieces, toties sporta zālē grūtnieces ir 
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laipni gaidītas. Vēl viens piemērs – nesen uz 
individuālo treniņu pie manis atnāca vīrietis, 
kuram pirms trīs mēnešiem bija insults. 
Lēnām, mierīgi atsākām kustēties, lai ieietu 
atpakaļ ritmā. Uz EMS treniņu gan viņam 
nebūtu vēlams iet. Es noteikti izvēlētos 
trenažieru zāli – varbūt rezultāts ir jāgaida 
ilgāk, toties ir droši, ka nekas ļauns neno-
tiks.” Dace mums iesaka apskatīt ārzemju lapu 
medicinenet.com, kurā ārsti sīki un smalki 
atbild uz jautājumiem par EMS fitnesu. Viņa 
skaidro: “Tur aprakstīti dažādi gadījumi, ka 
elektroimpulsi nodara sāpes, jo ir pārāk spēcīgi, 
vai pat rodas apdegumi. Tāpat tur teikts, ka 
EMS fitness nevar aizstāt sporta zāli, jo tas 
nav pilvērtīgs treniņš – tajā ir pārforsēta slodze 
mazā laika periodā, lai iegūtu ātrus rezultātus.”

fIzIoteRApeIteS NovēRojumS
Vērsos pie neitrāla eksperta, kurš varētu 
ieviest skaidrību. Fizioterapijas 3. kursa 
studente Mairita Timošenko, kura mācās 
Rīgas Stradiņa universitātē, apgalvo, ka EMS 
fitness nav neveselīgs un kaitīgs cilvēkam. 
Tā ir fizikālā medicīna, ko izmanto gan 
treneri savā praksē, gan fizioterapeiti, gan 
rehabilitologi. Sporta zāles efektu noteikti 
nepanāks. No pūpēža par izteiksmīgu atlētu 
nekļūs. Ar EMS var uzlabot vielmaiņu, 
likvidēt muskuļu disbalansu. EMS var uzla-

bot muskuļu spēku, rehabilitācijas procesā 
uzturēt muskuļu spēka kvalitāti.

tIKAI uN vIeNīgI 
RehAbIlItācIjAI
Pēc sarunas ar fizioterapeiti, aprunājos ar 
meiteni vārdā Laura, kurai ir veikta muguras 
skriemeļu operācija. Viņa ilgu laiku nevarēja 
sportot, bet tagad EMS ir lielisks veids kā 
lēnām atkal virzīties uz priekšu. 

“Esmu konsultējusies ar dažādiem ārstiem 
un daudzi no tiem man ieteica tieši EMS fitne-
su. Man nav daudz jākustas, lai iegūtu vēlamo 
rezultātu, mugura arī sportošanas brīdī nesāp. 
Nevaru cilāt smagumus, daudz skriet, tāpēc 
īsais un tieši man piemeklētais EMS treniņš ir 
laba alternatīva.”

NeIztuRAmāS muSKuļu SāpeS – 
tuRēšANāS pIe IeRAStā
Beidzot arī es pati devos izmēģināt šo 
jaunatklājumu. Salonā “Aneira” trenere Ilze 
mani ieģērba interesantā kostīmā, kurš domāts 
tikai un vienīgi EMS treniņiem. Pēc tam man 
tika uzvilkts kostīms, kuram klāt ir elektro-
impulsi. Visa biju vienos vadiņos un nedaudz 
baidījos, lai slapjais kostīms netīšām mani 
nenogalina. Sākumā tika pielāgots impulsu 
stiprums tam, ko vispār varu izturēt. Sajūta 
bija dīvaina, ja trenere uzgrieza impulsu par 

stipru, nedaudz sāpēja un bija nepatīkami. 
Tad trenere lika izpildīt dažādus vienkāršus 
vingrinājumus – pietupienus, palēcienus 
utt. Sajūtas ir interesantas, bet nedabis-
kas. Divdesmit minūtēs pat īsti nepaspēju 
nogurt, un treniņš jau bija galā. No rīta 
gan jutu tādas muskuļu sāpes, kuras likās 
neīstas, nereālas. Esmu 12 gadus diendienā 
spēlējusi tenisu un nekad neesmu jutusi 
šādas sāpes. Ir sajūta, ka man uzradušies 
jauni muskuļi, par kuriem neko iepriekš 
nezināju. 

Fizioterapijas studente Mairita skaidro, 
ka lielās un nepanesamās muskuļu sāpes 
rodas tādēļ, ka slodze, kura uzlikta EMS 
ierīcei, ir pārāk jaudīga un liela. EMS fitne-
sa laikā muskulis pārāk bieži kontrahējas, 
un rodas sāpes. “Muskulis strādā, tikai šajā 
gadījumā procesā ir iesaistīta elektrība, nevis 
pats cilvēks, ir uzlikta liela slodze, lai iegūtu 
labākus rezultātus, tāpēc arī sāpes ir tik 
spēcīgas. Ja EMS lietotu ar mēru, nebūtu šādu 
pārdzīvojumu,” saka Mairita. 

Varbūt kādam cilvēkam šāds efekts pēc 
treniņa netraucē, tomēr es negribētu šādi jus-
ties vēl kādreiz dzīvē. Mans dzīves ritms nav 
tik steidzīgs, ka stunda sporta zālē jānomaina 
ar šādu divdesmit minūšu ilgu mocīšanu. 
Labs nāk ar gaidīšanu, un es pavisam noteikti 
izvēlos sporta zāli un veselīgu atpūtu.  

EMS fitness ir ļoti dārgs. 10 treniņi maksā  
190 eiro. Sporta zāles abonements mēnesī 

maksā ~40 eiro – var iet kaut 
vai katru dienu.

EMS fitness Latvijā ir 
ieviests 2013. gadā.

EMS fitness sola 20 minūtēs 
panākt tādus rezultātus, 

kādus būtu iespējams 
panākt, divas stundas 

svīstot sporta zālē!

Var likties, ka EMS ir neveselīgs, jo 20 minūtes 
sporta zālē parasti tiek 
pavadītas tikai iesildoties. EMS 
mazās devas neko ļaunu sirdij 

un ķermenim nenodara.

EMS savā praksē izmanto 
ārsti, fizioterapeiti un 

rehabilitologi. Tas ir labs 
veids kā atgūties pēc 
traumām. Ar EMS var 

uzlabot vielmaiņu, stiprināt 
muskuļus.

EMS treniņa laikā jāvelk speciāls tērps,  
kuru samērcē. Tērps ir jāiegādājas katram 

klientam, un tā cena ir 30 eiro.

EMS var palīdzēt cilvēkiem, kuri 
nedrīkst sportot ar lielu slodzi. 
Nav tik ilgi un daudz jākustas, 
lai panāktu vēlamo rezultātu.

EMS nevar aizstāt sporta zāli! Tas var būt kā 
papildinājums fiziskajām aktivitātēm. Sporta 
zāles efektu ar EMS palīdzību nevar panākt.

EMS fITnESS
Vai tiešām EMS fitness dod tādus 

rezultātus, kādus sola?
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Ko interneta “ārsti’’ tev nestāsta?
Mēdz teikt, ka visneizsargātākā cilvēka ķermeņa daļa ir apziņa. Veselie baidās saslimt, bet sasirgušie cer ātrāk 
atbrīvoties no kaites. Lai atgrieztos ierastajā stāvoklī, cilvēki nereti gatavi ķerties pat pie visai apšaubāmām 
metodēm. Tās šodien atrodamas vien pāris klikšķu attālumā. Pašpasludinātie veselīga uztura blogi māca ne vien 
notievēt, bet pat ar piemājas un meža veltēm izārstēt hepatītu.

Autore: Inese Liepiņa / karikatūra – mildaslaiks.lv

“Pseidozinātne izplata maldīgus, 
antizinātniskus faktus par uzturu, lie-
kot cilvēkiem noticēt, ka tiešām pastāv 
brīnumēdieni, kas spēj izārstēt no visām 
saslimšanām,’’ stāsta uztura speciāliste 
ksenija andrijanova. Viņa sociālajos portālos 
(twitter, facebook) regulāri “atmasko’’ internetā 
atrastos melus par uzturu un puspatiesības. 
To ir daudz, nereti tie apslēpti nevainīgās 
receptēs, bet citreiz uzmanību piesaista ar 
kliedzošiem virsrakstiem. Inquisitio kopā ar 
speciālisti piedāvā ielūkoties Latvijas blogos 
atrasto uztura maldu Top 3.

1. KAfIjAS KlIzmAS NoDeR  
vēžA pRofIlAKSeI
avots: www.topivesels.lv
Ar šo apgalvojumu uztura speciāliste ir 
jau pazīstama: “Par kafijas klizmu kā vēža 
profilakses un ārstēšanas līdzekli runā 
Makss Gērsons (1881–1959), apgalvojot, ka 
kafija, kas ievadīta rektāli, veicina organisma 
detoksikāciju. Šī alternatīvā prakse ir ne vien 
maldinoša, bet arī bīstama. Šādas klizmas, 
īpaši, ja veiktas regulāri, var bojāt zarnu 
sieniņas, izraisot asiņošanu, apdegumus un 
čūlas, jo uz gļotādām iedarbojas kā rupjš 
“skrubis”. Cilvēkiem, kuri tās praktizējuši, 
reģistrēti vairāki rektālas perforācijas 
(bojājums, kas veido caurumu taisnajā zarnā) 
un pat nāves gadījumi.’’

Savukārt bloga autore Ance Šternberga 
atsaucas uz vairākiem pretējiem pētījumiem 
un personīgo pieredzi, apgalvojot, ka “praksē 

šī terapija ir dzīvotspējīga un uzrāda labus 
efektus daudziem indivīdiem’’. Autore Londonā 
apguvusi naturopātiju*, tāpēc savas zināšanas 
balsta tajā.

2. AR gAIleņu uzlējumu  
vAR IzāRStēt hepAtītu
avots: www.dievietei.lv
Virsrakstā tiek aicināts noskaidrot, kāpēc 
gailenes nekad nav tārpainas, kas, starp citu, 
arī nav taisnība. Tālākajā tekstā dzeltenajām 
cepurītēm tiek piedēvētas brīnumainas spējas 
un piedāvāta uzlējuma recepte. Iekļaujot to 
savā uzturā četru mēnešu laikā esot iespējams 
atbrīvoties no hepatīta. Hepatīta veids gan 
nav norādīts, tāpēc, iespējams, ar šo metodi 
var izārstēt arī C vīrusa hepatītu, no kura, pēc 
Infektoloģijas centra galvenās ārstes Baibas 
Rozentāles vārdiem, ar intensīvām terapijām 
izdodas atbrīvot vien 50 procentus pacientu.

Uztura speciāliste teic, ka zinātnisku pama-
tojumu šādiem apgalvojumiem nav. Būtiski, ka 
sēnes piedāvā mērcēt tieši degvīnā – hepatīts ir 
vīrusa izraisīts aknu iekaisums un no alkohola 
pacientiem jāatsakās.

Rakstam nav autora, atsauču uz pētījumiem 
vai jebkādas citas vērā ņemamas informācijas. 
Portāla redaktore Darja Rutenberga norāda, 
ka pati ar rakstu saturu pirms publicēšanas 
neiepazīstas, jo redaktores amats esot vien 
formāls, un patiesībā viņa ir vietnes īpašniece. 
Jautājot par faktu izpēti rakstiem, viņa 
atbild: “Nu, autori, taisot rakstus, meklē visur 
informāciju un kaut kā to visu pārbauda.’’

3. IR SpecIālI Detox** ūDeņI, 
KuRI AttīRA oRgANISmu
avots: www.tikaisev.com
“Šo produktu mērķis ir viens – iegūt no cilvēka 
naudu, pretī solot izdarīt to, ko jau aktīvi dara 
mūsu aknas, nieres, plaušas un sviedru dzie-
dzeri’’, paskaidro uztura speciāliste, piebilstot, 
ka ir cilvēki, kuriem tiešām nepieciešama 
detoksikācija, piemēram, narkotiku lietotāji. 
Taču tā ir nopietna medicīniska procedūra, 
kurai nav saistības ar “brīnumūdeni”.

Bloga autore Linda Lūkina-Kalda stāsta, ka 
informāciju parasti atrod www.pinterest.com 
un, ja tā ieinteresē, cenšas rast faktu 
apstiprinājumu citos portālos. Viņa uzsver: 
“Saprotu, ka ārstiem var būt citādāki viedokļi, 
tomēr arī viņu pašu starpā viedokļi bieži 
atšķiras.’’

Veselības ministrijas komunikācijas 
nodaļas preses sekretāre agnese Gusarova 
saka, ka par šo jautājumu ministrijā ir runāts, 
taču izkontrolēt visas interneta vietnes 
nav iespējams. Tāpēc veselības problēmu 
gadījumā vislabākais risinājums ir vizīte pie 
ģimenes ārsta vai kāda cita veselības aprūpes 
speciālista, nevis informācijas meklēšana 
internetā.  

 * Metožu kopums, kā ārstēt slimības bez ķirurģiskas 
iejaukšanās, neizmanto sintētiskas zāles, bet 
praktizēt speciālas diētas, ārstēšanai lietot augus, 
vitamīnus, masāžas un citas lietas, kas veicina 
dabiskos dziedināšanas procesus. 

 ** Ķermeņa atbrīvošana no toksiskām vielām –  
angļu val.
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psiholoģijas šerloks holmss
No upuru liecību un citu pierādījumu jūkļa policijas psiholoģiskie profilētāji spēj atšķetināt, kāds ir  
noziedznieka dienas režīms, personības iezīmes, un pat iet tam soli pa priekšu, prognozējot, kā  
vainīgais attīstīs savu noziedzīgo darbību.

Autore: Sabīne Bērziņa
Foto – David Owen. Criminal Minds – The Science and Psychology of Profiling. – London: New Burlington Books, 2004. – 26. lpp.

Pirmais cilvēks pasaules vēsturē, kuram 
izmeklēšanas gaitā sastādīts psiholoģiskais 
profils, ir leģendārais Londonas sērijveida 
slepkava Džeks Uzšķērdējs. Policijas ķirurgs 
Tomass Bonds bija aicināts noskaidrot, vai tas, 
kā griezumi ir izdarīti, norāda uz zināšanām 
ķirurģijā, taču, pētot nozieguma raksturu, 
Bonds arī izdarījis secinājumus par noziedznie-
ka personību un dzīves apstākļiem. Piemēram, 
uzbrukuma laikā slepkava upuru galvas 
apklājis ar palagu, lai tādējādi izvairītos no 
asiņu nonākšanas uz apģērba. No tā polici-
jas ķirurgs secināja, ka Uzšķērdējs rūpējas 
par savu izskatu, un ierosināja, ka policijai 
vajadzētu meklēt labi ģērbtu pusmūža vīrieti.

Vēlāk profilēšanu izmantoja, lai raksturo-
tu jau identificētas personas vai prognozētu 
to iespējamo tālāko darbību. Šādu profilu 
veidoja 20. gadsimta kara noziedzniekiem un 
diktatoriem. Šīs agrīnās iniciatīvas kalpoja 
kā psiholoģiskās profilēšanas disciplīnas 
aizsākums, un drīz vien ASV Federālās 
izmeklēšanas birojā tika atklāta izmeklētāju, 
psiholoģisko profilētāju nodaļa. Latvijā šādas 
nodaļas nav. Tomēr profilēšana notiek, to 

uzzinājām no mediju ziņām par Imantas 
pedofila lietu.

SKAtS cAuR pSIholoģISKo 
pRIzmu
“Policijā sāku strādāt kā balta lapa,” teic Dace 
Landmane, bijusī Valsts policijas Rīgas reģiona 
pārvaldes Kriminālpolicijas pārvaldes vecākā 
inspektore – psiholoģe. 2007. gadā, kad viņa 
sāka darbu, “nebija nekādu speciālistu, pie 
kuriem es varētu iet mācīties,” viņa atceras. 
Tolaik doktorantūrā studējusi psiholoģiju, 
taču specifiskas zināšanas par kriminālo 
psiholoģiju pārsvarā iegūtas pašmācības ceļā. 
Nu jau pagājis gads, kopš viņa darbu pametusi 
un ar tiesībsargājošajām iestādēm sadarbojas 
uz līgumattiecību pamata. 

Latvijā psiholoģiskā portreta veidošana 
izmeklēšanas laikā nav ar likumu noteikta, 
tāpēc speciālistu piesaista tikai tad, ja uzticas 
tā spējām, un psihologam uzticību iemantot 
ir grūti, stāsta D. Landmane. Cilvēkiem, pat 
policijas darbiniekiem, šķiet, ka psihologs 
darba rezultātā spēs norādīt uz vienu pareizo 
vaininieku, kā izzīlējis to kristāla lodē. 

Uzticība ir maza, bet gaidas – lielas.
Izmeklētāji, kas specializējas, pārzina 

nozieguma bāzi un īpatnības, savas pieredzes 
rezultātā var cilvēcīgi, intuitīvi saprast, kāds 
ir noziedznieks. Tomēr ir atšķirība starp 
pieredzējušu izmeklētāju un prasmīgu policijas 
psihologu. Dace Landmane stāsta: “Viņi 
[izmeklētāji] var izveidot profilu personai, 
ko meklējam, no zināšanām un pieredzes, 
kas viņiem ir, bet psihologs var prognozēt. 
Psihologs saliek kopā īpašības un zina, kādā 
veidā tās var izpausties. Viņš var iet soli pa 
priekšu.” Lai arī izmeklētājs strādā lieliski, 
psihologs uz noziegumu skatās caur citu – 
psiholoģisko prizmu.

NozIegumA RoKRAKStS
Lai cik daudz informācijas par noziegumu 
iegūst profilētājs, līdz individuālam cilvēkam 
rezultātā nonākt nav iespējams. Tomēr katram 
noziedzniekam ir kāds rokraksts, kuru nevar 
apzināti izmainīt un kas palīdz sašaurināt 
meklējamo loku. Psihoterapeits un seksopato-
logs Dainis Balodis, kurš nodarbojas ar tiesu 
ekspertīžu veikšanu, stāsta, ka, piemēram, 
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par iespējamo izglītības līmeni var liecināt 
vecums, runas veids, valodas lietojums, teiktā 
saturs, pat smaržas, ko lietojis noziedznieks. 
Par nodarbinātību var kaut ko secināt pēc 
diennakts laika un noziegumu biežuma. 
Varbūt parādās cikliskums, kas ļauj secināt, ka 
vainīgais strādā maiņās. Dažkārt arī redzams, 
ka profilējamais izteikti labi pārzinājis nozie-
guma vietu. Dainis Balodis saka, ka profils 
veidojas no daudzām sīkām niansēm, kuras 
“savelk kopā”. Mēs visi redzam detaļas, taču 
labs profilētājs no detaļām saliek kopskata 
puzli. Kā psiholoģijas Šerloks Holmss.

Protams, profilā ietilpst ne tikai 
sadzīviskas lietas, noziedznieka dienas rutīna, 
bet arī personas funkcionēšanas tips, kas ir 
stāvoklis starp spektra diviem galiem – neiro-
tisko tipu un psihotisko tipu. Ļoti vienkāršoti 
izsakoties, psihotiskais tips darbojas atrauti 
no realitātes. Rīcības pamatā slēpjas kaut 
kas nemotivēts, piemēram, ja maniaks izrauj 
upuru sirdis, kā sērijveida slepkava Rīgā 
deviņdesmito gadu beigās, aktam visdrīzāk 
piešķirta kāda simboliska nozīme. Neirotiķim 
savukārt nozieguma pamatā slēpjas kādas 
jūtas, grūtības kontrolēt impulsus. 

Viduspunkts starp abiem tipiem ir 
robežlīnijas funkcionēšanas tips, kas 
ir kontaktā ar realitāti, nav murgu un 
halucināciju, bet ir smagi identitātes 
traucējumi, kas savukārt nav raksturīgi neiro-
tiskajam tipam. Tomēr vispārināt un pastāstīt 
par to vienkāršoti ir grūti. “Tā ir milzīga 
pasaule,” skaidro Balodis. 

D. Landmane stāsta, ka viņa, pirmkārt, 
vērtē uzbrucēja intelektuālo stāvokli, garīgās 
attīstības līmeni, vai personai varētu būt 
kādi traucējumi, un, visbeidzot – personības 
iezīmes. Visas rakstura iezīmes un 
intelektuālās spējas atspoguļojas darbībā, par 
kuru informāciju iegūst no cietušo liecībām 
un citiem pierādījumiem. Spēja no tā izdarīt 
secinājumus ir psihologa rokās. 

Tālāk darbojas izslēgšanas metode – ir 
grupas, kurās persona ar attiecīgajām rak-
stura iezīmēm vai citām pazīmēm neietilpst, 
un izmeklētāji koncentrējas uz grupām, 
kur noziedznieka piederībai ir augstāka 
iespējamība. Vēl iespējams noskaidrot lietā 
iesaistīto noziedznieku skaitu un lomu. 
Ja ir skaidras noziedznieka intelektuālās 
spējas, var izdarīt secinājumus, piemēram, 
ka noziedznieks “nevar izplānot bankas 
laupīšanu, tātad viņš laupīšanu ir tikai izdarījis 
un vēl jāmeklē operācijas smadzenes,” Dace 
Landmane saka.

SIeNA KAuDze uN  
KAfIjAS bIezumI
Iegūtās personības iezīmes bieži ir diezgan 
vispārīgas. Kā piemēru Dace Landmane 
uzskaita: “Cilvēks ar vieglu garīgu atpalicību, 
nosvērts, mierīgs, nav agresīvs, vienpatis, 
gana atsvešināts no citiem, taču, vadoties pēc 
apkārtējo uztveres, simpātisks. Cik Latvijas 
iedzīvotāju vidū tādu ir?” viņa retoriski vaicā, 
un atbilde ir skaidra. Ļoti daudzi. Grūtības 
profila sastādīšanā var radīt arī citi apstākļi, 
piemēram, tas, ka nevar skaidri zināt, vai per-
sona nav bijusi apreibinošo vielu ietekmē, kas 
maina uzvedību. Kopumā strādāt ar profilu 
vien būtu “meklēt adatu siena kaudzē,” atzīst 
Dace Landmane. “Zīlēt kafijas biezumos,” 
līdzīgi izsakās arī Dainis Balodis.

Tomēr vispārīgo īpašību vidū mēdz 
parādīties kādas konkrētākas iezīmes, 
piemēram, spēja izcili orientēties noteiktā vidē, 
kas liek domāt par personas ciešu saistību ar 
to. Iedodot šādu vispārīgu aprakstu, piemēram, 
tuvāko skolu darbiniekiem, tie var sagatavot 
sarakstu ar absolventiem noteiktā vecuma 
grupā, kas atbilst šīm rakstura pazīmēm, un 
reizēm noziedznieku var izdoties noķert, taču 
šajā ziņā ir svarīgi, kādu informāciju saņems 
skolas darbinieki, cik korekti būs noformulēts 
personības raksturojums.

Balodis stāsta, ka vidē lieliski orientējies 
arī Imantas pedofils. Noziedznieks bijis 
pat tik uzmanīgs, ka pastāvējusi versija, ka 
viņš ir policijas darbinieks. “Viņš neienāca 
[novērošanas] kamerās, viņš pētīja vietas, 
pārzināja vidi, viņš atlasīja upurus, uzbruka 
tajos rītos, kad viņu netraucēja,” Dainis Balodis 
skaidro, “tur nebija spontanitātes. Viņš lieku 
vārdu nepateica”. Impulsīvu noziedznieku 
noķert ir vieglāk, viņš ir neuzmanīgāks un 
pieļauj kļūdas. Noziedznieks, kas plāno, domā 
arī par to, lai viņu nenoķer. Šajā situācijā 
būtisks bija policijas iegūtais DNS, kas agrāk 
vai vēlāk ļautu noskaidrot, kurš noziegumus 
pastrādājis, turklāt profils nav arī pierādījums, 
bet vienkārši dod virzienu, kurā domāt 
izmeklētājam. Bez cita veida ekspertīzes iztikt 
nevar. “Profils ir tikai viens no salmiņiem, pie 
kura pieķerties,” tā stāsta Landmane. Taču, 
apzinoties un izmantojot metodes sniegtās 
iespējas, tā var dot daudz.

AIzKulISeS
Psihologa pienesums policijā ir svarīgs ne 
tikai noziedznieku profilēšanai. Svarīga darba 
daļa ir arī nopratināšana, īpaši, ja jānopratina 
bērns. Kopš 2014. gada Kriminālprocesa 

likums gan ir mainījies, lai samazinātu 
cilvēku skaitu, kas ir klāt pratināšanas 
laikā. Psihologa klātbūtne, pratinot personu, 
kas nav sasniegusi 14 gadu vecumu, vairs 
nav obligāta, un tā pieaicināšana atkarīga 
no izmeklētāja spējas kritiski izvērtēt 
savu zināšanu robežas. Sekas nepareizai 
iztaujāšanai var būt ne tikai atkārtota 
viktimizācija, bet arī nepareizi, bērna psihei 
neatbilstoši uzdoti jautājumi ar neprecīzām 
liecībām rezultātā. Pastāv viltus atmiņu risks 
cietušajam, turklāt katra atbilde ir atkarīga 
no tā, kā uzdots jautājums. Tam, kurš pratina, 
jāsaprot, cik labi bērns spēj liecināt savā 
vecumā, kā viņš vispār reaģējis uz noziedzīgu 
nodarījumu, cik labi spēj aprakstīt personu. 
Maksimāli precīza informācija, kas savākta 
no liecībām, ir pamats profila būvēšanai, kas 
vēlāk palīdz atrast vainīgo.

“Es zinu, ka bērni lielākoties visu saka 
pareizi un precīzi. Problēma ir ar to, kā viņi 
tiek pratināti,” ir pārliecināta Landmane. Kā 
piemēru viņa min atšķirību starp jautājumiem 
“Kura no šīm trim personām jums uzbruka?”, 
kurā ir ietverts apgalvojums, ka viena no 
personām tiešām ir uzbrucējs, un “Vai starp 
šīm trim personām ir uzbrucējs?”. Pirmais 
jautājums virzīs bērnu domāt noteiktās 
kategorijās. 

Dainis Balodis, kurš arī sniedza 
informāciju Valsts policijai Imantas pedofila 
izmeklēšanas lietā, stāsta, ka profilu sastādījis 
pēc informācijas, ko izmeklētāji izpaudu-
ši mutiski. “Lietu nevienam nerādīja. Bija 
izmeklētāji, viņi pastāstīja, kā viņi strādā, kas 
aptuveni ir noticis, kādā veidā tas ir bijis, un 
kaut kādas detaļas, kas nebija presē, un viņi 
jautāja, kādas ir manas domas,” viņš atceras. 

Jebkura persona, kas izmeklēšanai 
piesaistīta ārpus policijas darbinieku loka, pil-
nu informāciju nedrīkst redzēt. D. Landmane 
balstījusies uz informāciju, kuru pati ieguvusi 
pratinot, un paralēli būvējusi noziedznieka 
tēlu. Taču citi eksperti, kā D. Balodis, paļāvās 
uz izmeklētāju stāstīto. Neskatoties uz 
to, katrs eksperts ar savām specifiskajām 
zināšanām var dot jaunu skatījumu uz 
lietu, kas palīdz tai ātrāk virzīties tuvāk 
noslēgumam, ja policijas darbinieki prot 
salikt kopbildi un apzinās, ko profilā maina 
iztrūkumi, kas bijuši konkrētajam ekspertam 
pieejamajā informācijā, tomēr lielāka iespēja 
kvalitatīvi izveidot profilu ir personai, kas 
nozieguma izmeklēšanā iekšā ir “ar visām 
četrām,” rezumē Landmane.  
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lidostā apzagta bagāža!
Kā tas iespējams?
Arī starptautiskajā lidostā “Rīga” ir savi tumšie nostūri. Tas kļuva skaidrs, kad viens no pasažieriem savā bagāžā 
ievietojis slēpto kameru, kura ierakstīja, kā lidostas darbinieki, iespējams, meklē pasažieru bagāžā makus.  
Kur atrodas iespējamās zādzību vietas un kā es varu pasargāt savu bagāžu no svešām acīm un rokām?

Autore: Anastasija Lovke

Pētījuma mērķis sākotnēji bija noskaid-
rot, vai lidostā “Rīga” notiek zādzības no 
bagāžas, un atrast tos bagāžas pieturpunk-
tus, kur tā, iespējams, var tikt apzagta. 
Pētījuma gaitā nejauši atsaucās cilvēki, kuri 
ir bijuši liecinieki dažām zādzību situācijām 
no pasažieru bagāžas. Viņi piekrita 
pastāstīt par zādzību shēmām un redzēto 
lidostā “Rīga” ar nosacījumu, ka runās ar 
segvārdiem Jānis un Ilmārs un neatklās 
lasītājiem savas saistības ar lidostu. 

Jānis un Ilmārs, stāstot par bagāžas ceļu, 
norādīja trīs bīstamākos punktus, kuros 
bagāža, iespējams, var tikt atvērta un apzagta. 

Pirmkārt, tā ir lidostas teritorija. Vieta, kur 
nereti uzturas profesionāli kabatas zagļi, jo 
zina, ka pasažieru somās un bagāžā glabājas 
vērtslietas un nauda. Pasažieri pirms lidojuma 
mēdz būt satraukti un neapdomīgi atstāj 
somas vai koferus bez pienācīgas uzraudzības. 

Otrs bagāžas bīstamais pieturpunkts 
ir muita. Tas ir bagāžas pārbaudes posms, 
kurā darbinieki drīkst atvērt bagāžu, lai 
pārliecinātos, ka tajā netiek pārvestas 
aizliegtās vielas, lietas. Darbinieki zina, kur 
atrodas kameras, un, ja tie vēlas kaut ko 
nemanāmi izņemt, tas ir tikai roku veiklības 
jautājums. 

Trešais, bīstamākais bagāžas ceļošanas 
posms, ir lidmašīnas bagāžas nodaļa – tumša, 
1,5 metrus augsta telpa bez novērošanas 
kamerām. Gaisa kuģu aģenti, veicot iekrauša-
nu, tur var brīvi rīkoties ar pasažieru bagāžu.

KAS zAgļuS INteReSē 
vISvAIRāK?
“Tas, ko zagļi meklē vispirms, ir nauda. 
Parasti gan neviens nerunā, krāmējot kofe-
rus, jo tikai viens krāvējs atrodas bagāžas 
nodalījumā, pārējie no zemes padod kofe-

rus, tādēļ tam puisim ar kameru bija ļoti 
noveicies. Maki, precīzāk, nauda, ir tas, ko 
ir visvieglāk paslēpt. Arī zelts un dažādas 
vērtslietas ir pietiekami nelielas, lai tās 
paslēptu kabatās. Telefoni, planšetes un 
fotoaparāti ir grūti slēpjami, tādēļ tos drīzāk 
ņems tikai tad, ja ārā ir tumšs vai līst lietus. 
Cilvēki, gaidot savu lidmašīnu, taču redz 
aģentus, kuri iekrauj bagāžu un staigā pa 
lidlauku. Taču, ja stipri līst vai ārā jau ir ļoti 
tumšs, tie nepamanīs ne darbinieku piebāzto 
darba apģērbu, ne rokās esošos priekšmetus. 
Cigaretes un smaržas, iespējams, tiks ņemtas 
tikai pilnīgi jaunas.” 

KuR NoKļūSt zAgtāS lIetAS?
“Atrastā nauda, iespējams, tiek iztērēta vai 
iekrāta. Atsavinātais zelts, visdrīzāk, tiek 
nodots lombardā, protams, ne pašrocīgi. 
Visa elektrotehnika, īpaši, ja tā ir jauna, tiek 
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pārdota paziņām vai draugiem par zemām 
cenām. Cigaretes un smaržas, visdrīzāk, 
paliek savai lietošanai.”

Kāpēc zog?
Vieglākās zādzības iespējamas tieši 
lidmašīnas bagāžas nodaļā, respektīvi, 
biežākie zagļi – gaisa kuģu apkalpoša-
nas aģenti. To vidējā bruto darba alga 
ir apmēram 1000 eiro mēnesī, ieskaitot 
procentus par iekrautajām kravām un 
virsstundām. Darbs nav pateicīgs, un darbi-
nieki jūtas nenovērtēti. 
Jānis un Ilmārs apstiprina: “Protams, 
gaisa kuģu aģentu darbs nav pateicīgs, 
tādēļ tur ir mūžīgā atvērtā vakance. Sēžot 
ofisā, par to neaizdomājies, bet aģenti cieš 
no laikapstākļiem. Ziemā tie salst, bet 
vasarā no dzinējiem nāk ellīgs karstums. 
Darba laiks ir nevis no astoņiem līdz 
pieciem, bet gan grafiks, kurš atkarīgs no 
reisiem. Parasti – neregulārs: tie nostrādā 
19 stundas, 5 stundas guļ un atkal dodas 
uz 19 stundu maiņu. Daudzi jau pirmajās 
nedēļās psiholoģiski neiztur lidmašīnu 
turbīnu trokšņus un rācijas pīkstienus 19 
stundu garumā. Aģentu darbs ietver ne 
tikai iekraušanu un izkraušanu, bet arī 
darbus uz lidlauka, gaisa kuģa sagatavo-
šanu, komunikāciju ar dispečeru, tādēļ 
darba apmācībās nākas iegaumēt lielu 
informācijas apjomu īsā laika posmā. Lieki 
piebilst, ka papildus iepriekš minētajam ir, 
protams, smags fizisks darbs, kura laikā 
ar rokām tiek pārcilātas tonnas kravas 
un bagāžas. Gan gaisa kuģu apkalpošanas 
aģenti, gan to priekšnieki zina, ka strādāt 
gribētāju nav, tādēļ atļaujas iesaistīties 
zādzību avantūrās.”

lIelāKāS bAgāžā ReDzētāS 
bAgātībAS lIDoStā “RīgA”
“Neiedomājami, kādas lietas cilvēki spēj 
ielikt bagāžā. Lielākā redzētā naudas 
summa koferī – 8000 mārciņu, lai gan 
darba kolēģis ir redzējis arī pieckārt vairāk. 
Bieži vien koferos, kuri ceļo ārpus Eiropas 
Savienības, piemēram, Krievijas, tiek 
pārvestas lielas naudas summas. Nelegālie 
miljonu vedēji dodas uz Latviju, iespējams, 
pirkt nekustamo īpašumu vai maksāt 
aplokšņu algas un, lai nereģistrētu naudu, 
nelikumīgi to pārved savā bagāžā. Runājot 
par vērtslietām, dārgākais, ko esmu redzējis, 
bija koljē no baltā zelta ar dimantiem. Tā 
vērtība varētu būt ap 1500 eiro.”

zāDzībAS gADījumS  
RīgAS lIDoStā
Pētījuma tēma par bagāžas zādzībām lidostā 
“Rīga” radās, pateicoties situācijai 2015. gada 
martā. Toreiz Īrijā dzīvojošais Egdars 
Kviotkovskis savā bagāžā ievietojis kameru, 
lai, lidojot uz Latviju, pārliecinātos, ka bagāža 
ir bijusi drošībā visu lidojuma laiku. Izbrīns 
un nesapratne pārņēma tad, kad ierakstā 
kļuva dzirdams, ka lidostas “Rīga” darbinieki 
Edgara bagāžā, iespējams, meklē maku. Pēc šī 
gadījuma lidostā tika solītas pārmaiņas. Jāsāk 
ar to, ka lidostā “Rīga” gaisa kuģu apkalpo-
šanu veic divas kompānijas – lidosta “Rīga” 
un “North Hub Services”, kas ir neatkarīgs, 
privāts uzņēmums, kurš darbojas ar “Havas 
Europe” zīmolu. Katra aviokompānija pati 
izvēlas virszemes pakalpojumu sniedzēju. 
Edgars lidoja ar kompāniju “Ryanair”, kuru 
toreiz apkalpoja pašmāju virszemes apkal-
pošanas kompānija – starptautiskā lidosta 
“Rīga”. Kad ieraksts par zādzību nokļuva 
televīzijā, vainīgā aviokompānija “Ryanair” 
solīja mainīt virszemes pakalpojumu sniedzēju 
no lidostas “Rīga” uz “Havas”. Lidostas “Rīga” 
komunikācijas vienības vadītāja Sarmīte 
Rinmane apstiprina, ka ir veiktas darbības, lai 
uzlabotu bagāžas apkalpošanas procesu. 

Pēc Jāņa un Ilmāra sniegtās informācijas 
lidostas darbieku pārbaudes rutīnā tika 
ieviestas papildu procedūras. Pirmkārt, tagad 
darbinieki ne tikai skenē apliecību, liek uz rent-
gena lentes savas somas un iziet caur lidostas 
skeneri, bet arī detalizēti reģistrē personīgās 

DAžAS jAuTRAS ATmiņAS  
PAR zĀDzībĀm liDoSTĀ

 “Paradoksālākais gadījums bijis, 
kad muitas darbinieki lidostas 
teritorijā, muitas zonā, izmantojot 
stūrī stāvošo konteineru, slēpa tur 
apmēram 500 zagtus cigarešu 
blokus. Tādus necaurlaidīgus 
konteinerus parasti piepilda un 
tad iekrauj lidmašīnā kā vienu 
vienību. Toreiz atsaucās uz to, 
ka tas ir liekais konteiners, kurš 
pagaidām nav vajadzīgs.

Otrs gadījums, tikpat paradoksāls 
un ne bez humora, bija, kad 
apkopēja, veicot apkopi lidostas 
“Rīga” tualetē, noskatījusi 
vientuļi atstāto nelielo koferi, 
kura īpašniece atradās tualetes 
kabīnē. Ilgi nedomājot, apkopēja 
nomaskējusi koferi melnā 
miskastes maisā un devusies uz 
izeju. Tā diemžēl bija piemirsusi, 
ka arī tualetēs darbojas kameras, 
un tika drīz vien atmaskota.”

Vērtslietu 
ievietošana 

bagāžā 

Ierašanās 
lidostā “Rīga”

Uzturēšanās 
lidostas “Rīga” 

teritorijā

Bagāžas reģistrēšana 
un nodošana

Bagāžas  
iekraušana 

lidmašīnas bagāžas 
nodalījumā

Gaisa kuģu 
apkalpošanas 

aģentu ierašanās 
pēc bagāžas

Muitas 
pārbaude

Bagāžas nonākšana 
komplektācijā jeb 

šķirotavā
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mantas. Piemēram, jāreģistrē naudas summa, 
ja tā pārsniedz 30 eiro, visas vērtslietas un 
elektroierīces. Drošības policija var ierasties 
un jebkurā brīdī pārmeklēt ikvienu darbinie-
ku – ja kabatās atrodas nereģistrētas lietas, 
tiek uzsākta izmeklēšana. Otrkārt, ja pirms 
gadījuma darbinieki, noskenējot apliecību, 
brīvi devās uz izeju, tad tagad to mantas tiek 
detalizēti pārbaudītas. Spriežot pēc Sarmītes 
Rinmanes sniegtajiem datiem, 2015. gada 
janvārī, februārī un martā lidostā tika ie-
sniegtas kopumā 11 sūdzības par zādzībām 
no bagāžas. Pēc drošības pasākumu ieviešanas 

pēdējā pusgada laikā saņemtas trīs sūdzības, 
kas liek secināt, ka veiktās darbības apkalpoša-
nas procesa uzlabošanai ir efektīvas. 

Kā AIzSARgāt SAvu bAgāžu?
Pirms nonākam pie ieteikumiem, kā efektīvāk 
aizsargāt savu bagāžu, ir daži ieteikumi, ko 
nevajadzētu pieļaut. Bieži vien pasažieri domā, 
ka ir apzagti, lai gan patiesībā to mantas ir 
atsavinātas, jo netika ievērotas avio drošības 
prasības. Komunikācijas vienības vadītāja 
lidostā “Rīga” Sarmīte Rinmane min, ka 
visbiežāk drošības darbiniekiem jāatsavina 

tādi priekšmeti kā reģistrētajā bagāžā ievietoti 
darba rīki – motorzāģis ar degvielu, viegli 
uzliesmojošas vielas – krāsas, lakas, eļļas.

Galvenais ieteikums, kurš palīdzēs nosargāt 
savas vērtslietas, ir neievietot tās bagāžā. 
Visi savi dārgumi jāuzmana pašam, arī tad, 
kad tiek piedāvāts nodot rokas bagāžu, no 
tās ir jāizņem viss vērtīgais! Padomājiet arī 
par kofera izvēli. Praktiski neuzlaužami ir 
plastikāta koferi ar koda atslēgu. Tos atvērt var 
tikai salaužot. Vēl viens efektīvs, taču vizuāli 
nepievilcīgs aizsardzības līdzeklis, ir izolācijas 
lente jeb tautā dēvētā “makgaiverene”. Lente 
var kalpot kā labākais bagāžas aizsargs, jo tās 
noplēšana no bagāžas prasa daudz laika un 
pūļu. Arī plēves aptīšana ir labs risinājums, 
bet tikai tad, ja pasažieris lido no punkta A uz 
punktu B bez pārsēšanās, jo pretējā gadījumā 
plēve jau ir stipri bojāta un to var noplēst 
pavisam.

Šodien nav šaubu par to, ka zādzības no 
bagāžas lidostā “Rīga” bija iespējamas un bija 
notikušas. Pēdējā pusgada laikā lidosta “Rīga” 
ir pacēlusi drošības latiņu, taču aicinu sākt ar 
sevi un sargāt savas vērtslietas pašiem.  

Pēc lidostas “Rīga” noteikumiem:

Ceļojot ārpus ES ar vairāk nekā 
10 000 eiro skaidrā naudā,  
jāveic tās deklarēšana muitā



sabiedrības un 
ekonomikas  

norišu pētījumi
Analizējam:  

Quo vadis izglītības reformas?

Kā iztulkot  
filmu nosaukumus?

Svarīgs pētījums:  
kurp lido airbaltic veiksmes stāsts?

Lielais basketbols:  
kāpēc talantīgos apstādina traumas?

Ko skolotājs un skolēns dara  
Twitter.com?

Ārzemnieks atradis  
darbu Latvijā
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Izglītības reformas latvijā  
grozi, kā gribi, bet nav labi 

Izglītības sistēmas problēmas un to iespējamie risinājumi gadiem nekust no vietas. Viena reforma – politisks 
lēmums, otra – lai rastu saskaņu ar pedagogiem, bet trešā – lai vairāk cilvēku apgūtu valsts valodu.  
Nodomi labi, bet rezultāts?

Autores: Klinta Ormane, Helēna Koreņevska / Foto – LIZDA mājaslapa

KuR vēStuRe, tuR polItIKA? 
DAlīTĀS VĒSTuRES REfoRmA
Pieņemšanas gads: 2010. gads
ministrs, kas ierosināja: Ina Druviete
ministrs, kas pieņēma: Tatjana Koķe
Gads, kad beidzās reformas ieviešana:  
2015. gads

Līdz ar 2015. gada 1. septembri beidzās 
dalītās vēstures mācīšanas ieviešanas 
reforma pamatizglītības posmā. Šo reformu 
pieņēma pirms 5 gadiem – 2010. gadā, bet 
tās ieviešana sākās 2011. gadā. Līdz ar to 
brīdi vēsture pamatskolēniem tika sadalīta 
divās daļās – Latvijas vēsture un pasaules 
vēsture. 

Vēlme dalīt vēstures mācīšanu nav radu-
sies nesen. Tā ir aktuāla kopš neatkarības 
atjaunošanas laikiem, izmantota kā politisks 
ierocis – patriotiska Latvija. Sarunas par 
to, ka šo ieceri tomēr vajadzētu realizēt, 

atsākās laikā, kad pati Ina Druviete bija jau 
kļuvusi par izglītības un zinātnes ministri. 
“Vienreiz šis lēmums bija jāpieņem, un 2005. 
gadā es tiešām pieņēmu lēmumu par to, ka 
2008. gadā latviešu vēsture tiks mācīta kā 
atsevišķs priekšmets. Tas arī tika pavadīts 
ar dažādām diskusijām! Daži mani apsveica, 
daži uzskatīja, ka tas nav pareizi. Vēstures 
skolotāju biedrība vēl šodien ir pret. Galvenā 
mana motivācija bija divi argumenti: pirmais 
– tīri pedagoģisks, otrais – psiholoģisks. 
Pedagoģiskais bija tāds, ka mūsu bērni 
labāk zina, kas notika Senajā Grieķijā, bet, 
kāda bija Latvijas vēsture pirms neatkarības 
atjaunošanas, – visi klusē. Latviešu vēsture 
kā atsevišķs priekšmets palīdz labāk 
koncentrēties uz to, kas notika mūsu telpā. 
Psiholoģiskais moments, liekas, primitīvi, 
bet tomēr viņš redz, ka ir tāds priekšmets kā 

Latvijas vēsture, un tam ir nozīme uz kopējās 
izglītības fona.”

Pati reforma netika pieņemta Inas 
Druvietes laikā, taču galvenās iestrādes un 
vadlīnijas jau bija sākušas darboties. Lēmums 
par reformas apstiprināšanu tika pieņemts 
nākamās izglītības un zinātnes ministres 
Tatjanas Koķes laikā. “Es šo reformu esmu 
mantojusi. Tai brīdī, kad es nonācu minis-
tres amatā, jau notika pilotprojekts vairākās 
skolās. Tas bija politisks lēmums. No vienas 
puses, ne zināšanas, ne prasmes nevajag 
fragmentēt. Mums vajag kopainu un vajag 
attīstīt skolēnos to spēju spriest, diskutēt, 
darīt. No otras puses, mēs tomēr esam 
gan teritoriālā, gan iedzīvotāju ziņā, gan 
vēsturiski ļoti maza valsts. Ja mēs ar tādu ļoti 
lielu uzstājību neakcentēsim to nacionālo, kas 
mums ir, tad ir ļoti liels drauds pazust.” 



Latvijas un 
pasaules 
vēsture

Latvijas 
vēsture

Pasaules 
vēsture
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ka kaimiņvalstīs – Igaunijā un Lietuvā – valsts 
vēsture netiek atsevišķi izšķirta. 

fINANSēšANAS moDelIS, KAm 
pIetRūKA fINANSējumA
fiNANSĒšANAS moDEliS  
“NAuDA SEKo SKolĒNAm”
Gads, kad pieņēma: 2008. gads
Kas ierosināja: IZM speciālisti, eksperti
ministrs, kas apstiprināja: Tatjana Koķe
Gads, kad tika ieviesta: 2009. gads

Sākot ar 2009. gada 1. janvāri, izglītības 
sistēmā notika būtiskas izmaiņas. Tika 
ieviests jauns finansēšanas modelis – nau-
da seko skolēnam. Tas nozīmē, ka līdz ar 
šo brīdi palielinājās valsts mērķdotācijas 
apjoms pedagogu darba samaksai. Pēc 
ministrijas veiktajiem aprēķiniem, ieviešot 
jauno sistēmu, par viena bērna izglītošanu 
vidēji maksā 900 eiro gadā līdzšinējo 650 
eiro vietā. Tomēr tas nenozīmē, ka līdz ar to 
palielinājās skolotāju algas, jo katrs novads 
atsevišķi var lemt, kā sadalīt palielināto 
valsts mērķdotācijas apjomu pedagogu darba 
samaksai. Modelis “nauda seko skolēnam” 
mainīja arī viena pedagoga darba likmi, 
novados tie ir 8 skolēni, bet republikas 
pilsētās 10,2 skolēni. 

Šobrīd, kad aktīvi tiek strādāts pie jaunā 
finansēšanas modeļa, lai nodrošinātu lielāku 
un konkurētspējīgāku atalgojumu peda-
gogiem, esošais modelis tiek nozākāts kā 
pilnībā neizdevies. Laikā, kad tika pieņemts 
“nauda seko skolēnam”, pie Izglītības un 
zinātnes ministrijas vadības sēdēja Tatjana 
Koķe. Savos izteikumos bijusī ministre 
atklāti pasaka, kāpēc tā ir noticis: “Ja pietiktu 
naudas līdzekļu un finansējuma, ar modeļiem 
nebūtu jānodarbojas. Būtu skaidrs priekš-
stats par to, kas un kā tiek atalgots. Modeļus 
mēs lielākoties veidojam, lai kontaktētos 
ar skolotājiem un arodbiedrību par esošo 
situāciju. Arī šobrīd ir tā pati situācija, kad tiek 
runāts par modeļiem vai par vienu modeli, bet 
visi skaidri zina, ka līdzekļu jau trūkst.”

Jaunā finansēšanas modeļa ieviešana 
tika pieņemta un sākta Latvijai smagā 
laikā – krīzes gados. Tomēr par tieši šāda 
veida līdzekļu sadali tika domāts jau kopš 
divtūkstošo gadu sākuma, skaidro Tatjana 
Koķe. Lēmums neesot bijis viegls, un 
atsauksmes par to arī nebija viennozīmīgas. 
“Toreiz bija cilvēki, kas man sita uz pleca 
un teica, ka esmu stipra. Izdaru to, ko no 
2000. gada esam gribējuši izdarīt. Tas ir 
loģiski, ka līdzekļiem ir jābūt tur, kur ir 

skolēni. Man primārais ir izglītības kvalitāte. 
Ar kvalitāti es saprotu, vai skolēns pēc katra 
priekšmeta vai klases pabeigšanas zina, ko 
darīt ar iegūtajām zināšanām. Vai viņam 
stiprinās perspektīvas izjūta. Kā es tieku uz 
priekšu ar to bagāžu, ko esmu ieguvis skolā,” 
savu rīcību komentē bijusī ministre. Modelis 
“nauda seko skolēnam” esot bijis iecerēts 
kā instruments, lai dotu nopietnu signālu, 
ka skola, kura nedod kvalitatīvu rezultātu, 
nevarēs pastāvēt. Skaidrs, ka modelis, 
kas pavēra iespējas slēgt daudzas skolas, 
netika ļoti atbalstīts. Vieni no lielākajiem 
pārmetumiem nāca no Latvijas pašvaldību 
savienības, kas uzskatīja, ka ar to iznīks 

Interesanti, ka sarunā ar LIZDA eksperti 
Irinu Avdejevu atklājas: “Pirms lēmuma 
pieņemšanas vairākas izglītības iestādes 
ieviesa Latvijas un pasaules vēstures dalītu 
apmācību un secināja, ka būtisku atšķirību 
skolēnu zināšanās nav. Tomēr, neieklauso-
ties profesionāļu iebildumos, tika pieņemts 
politisks lēmums – ieviest atsevišķus mācību 
priekšmetus. Sanāk, ka neviens nenoliedz, 
ka dalītās vēstures mācīšanas reforma 
ir bijusi politisks lēmums, neklausoties 
speciālistu iebildumos. Tomēr par pilnīgi 
neizdevušos to nevarētu saukt, lai gan tās 
ieviešanā bija daži šķēršļi.” 

Viens no tādiem bija metodisko materiālu 
neesamība, jo nekad iepriekš Latvijas vēsture 
vēl nebija īpaši izdalīta atsevišķi. Reformas 
ieviešana palika katra pedagoga rokās. 
T. Koķe uzskata, ka tas, iespējams, ir viens no 
iemesliem, kāpēc vēl šobrīd nav viennozīmīga 
viedokļa par reformas rezultātiem. “Bija dau-
dzi skolotāji, kas šo reformu saprata un prata 
izmantot savās stundās. Bet tas ir patstāvīgs 
darbs, jo nav jaunu materiālu. Tātad tā ir 
papildu slodze. Man pašam kā skolotājam ir 
jāizdomā, ko, kad un kā. Un liela daļa, neteik-
sim, ka nevēlas, bet vēl jau ir citas slodzes un 
vispār citas lietas dzīvē.”

2015. gadā portālā lsm.lv bija redzama 
ziņa – dalītās vēstures reforma ir neveiksmīga. 
Latvijas vēstures skolotāju biedrība savu 
viedokli pamatoja šādi: lai gan vēstures 
eksāmena rezultāti ir uzlabojušies par 4%, 
tomēr ir jāņem vērā, ka kopš 2011. gada 
ir samazinājies skolēnu skaits. Vēstures 
skolotāju biedrība 2015. gadā rīkoja aptauju, 
lai izzinātu skolotāju pieredzi, kopš 2011. gada 
mācot Latvijas vēsturi kā atsevišķu mācību 
priekšmetu. Organizētajā aptaujā aptuveni 
70% skolotāju atzinuši, ka Latvijas vēstures un 
pasaules vēstures zināšanu kopaina skolēniem 
pasliktinājusies reformas rezultātā. Tomēr gan 
I. Druviete, gan T. Koķe neuzskata, ka šī refor-
ma tiešām ir neizdevusies un tikai sajaukusi 
galvu skolēniem. “Pašlaik ir tā: tie, kas nav 
samierinājušies, tie arī tagad kaut ko mēģina 
mainīt, piemēram, Vēstures skolotāju biedrība, 
tomēr sabiedrībā vairākums ir par sadalīto 
vēsturi,” skaidro I. Druviete. Tāpat arī pie 
sava pamatojuma šai reformai paliek T. Koķe: 
“Es aizvien domāju, ka Latvijas vēstures 
mācīšana atsevišķi ir ļoti svarīga un nozīmīga. 
Un tie, kas bija pret, kas teica – tas nerada 
vienotu vēstures ainu. Kas mums ir mērķis? 
Vienota vēstures aina? Vai cilvēka izaugsme ar 
piederības sajūtu savai zemei?” Jāpiebilst gan, 

DA LĪ TĀ S V ēST UR ES R EFOR M A

Dalītās vēstures mācīšanas reforma

Līdz 2011. gadam Pēc 2011. gada

Izglītības un zinātnes ministrija kā pozitīvu ieguvumu 
no dalītās vēstures mācīšanas reformas min to, ka pēc 

reformas ieviešanas eksāmenu rezultāti ir auguši par 4%

2010./2011. māc. g. vēstures eksāmenu vidējais rezultāts

2014./2015. māc. g. vēstures eksāmenu vidējais rezultāts

PAR

PRET

Latvijas vēstures 
skolotāju uzskata, ka 
reforma pasliktinājusi 

vēstures zināšanu 
kopainu skolēniem

Latvijas vēstures skolotāju 
uzskata, ka reforma 
uzlabojusi skolēnu 

zināšanas

30%

70%
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novads. Šo apgalvojumu T. Koķe centās 
atspēkot ar argumentu: “Man savukārt bija arī 
atbalstītāji, kas teica – novads nevar pastāvēt 
uz skolas. Ja vecākiem būs darbs, tad būs 
arī, par ko finansēt skolu, nevis otrādi. Skola 
nerada līdzekļus, bet patērē. Līdz ar to ir jābūt 
avotiem. Apelēt pie nacionālās identitātes un 
ka lauki ir Latvijas simbols… Tas viss ir parei-
zi, bet mums ir jāatrod, kā to uzturēt. Skola 
nav tā, kas to var izdarīt.” 

Ikviena skola bija ieinteresēta piesaistīt 
pēc iespējas vairāk skolēnu, lai iegūtu lielāku 
finansējumu. Tomēr tā brīža izglītības un 
zinātnes ministrs Vjačeslavs Dombrovskis 
nepiekrita, ka tas uzreiz norāda uz kļūdām 
reformā. Kā viņš vēstīja LETA 2013. gadā – 
šāds modelis ir labs vietās, kur ir vajadzīga 
veselīga konkurence, bet reģionos, iespējams, 
ir jāmeklē cits risinājums. Drīz vien, 2013. 
gada 20. jūnijā, ministrs preses konferencē 
skaidri pateica, ka modelis “nauda seko 
skolēnam” radījis situāciju, ka, samazinoties 
skolēnu skaitam, automātiski samazinās 
pedagogu atalgojums. Līdz ar to lielajās 
pilsētās pedagogu algas ir salīdzinoši lielas 
pretstatā lauku skolu pedagogiem. Pedagogu 
algu finansēšanas trūkumus nenoliedz arī 
reformas pieņēmēja T. Koķe: “Protams, man 
jāatzīst, ka šis modelis nebija zinātniski 
precīzi nomodelēts un pietiekami finansēts. 
Modelis tiek pielāgots tajā brīdī esošajam 
finansējumam. Es nekaunos un nevienā 
mirklī neuzskatu, ka tas bija nepareizi. Arī 
šodien es darītu tāpat. Šobrīd ir grūti objektīvi 
vērtēt krīzes gados pieņemtos lēmumus. 
Finansēm ir jāseko tur, kur ir, kas mācās. 
Tāpēc tas ir izglītības finansējums, nevis 
īrējamām telpām vai apkures nodrošināšanai.” 

Skarbus vārdus esošajam finansēšanas 
modelim velta un cerības liek uz jauno 
LIZDA eksperte Irina Avdejeva: ““Nauda 
seko skolēnam” ietver ļoti daudz trūkumu: 
finansējuma sadale nav caurskatāma, peda-
gogi par vienādu darbu saņem dažādu atal-
gojumu, mazajās skolās pedagogi nesaņem 
samaksu par klases audzināšanu, rakstu 
darbu labošanu, gatavošanos stundām u. c. 
pienākumiem.”

lAtvIešu vAloDA Kā 
StūRAKmeNS Izglītībā
biliNGVĀlĀS izGlīTībAS REfoRmA
Gads, kad pieņēma: 2004. gads
ministrs, kas virzīja: Kārlis Šadurskis
ministrs, kas pieņēma: Ina Druviete
Gads, kad reforma beidzās: 2007. gads 

Pēc neatkarības atgūšanas 1990. gada 
4. maijā Latvijā pastāvēja divas atšķirīgas 
skolu sistēmas – latviešu un krievu, katra ar 
savu mācību programmu. Pamatskolās, sākot 
no 1995./1996. mācību gada, divi mācību 
priekšmeti bija jāapgūst, kā mācībvalodu 
izmantojot latviešu valodu. Vidusskolās, kas 
nav obligāta izglītības pakāpe, trīs mācību 
priekšmeti bija jāapgūst valsts valodā. Jauns 
izglītības likums tika pieņemts trīs gadus 
vēlāk – 1998. gadā. Likums nosaka, ka 
mazākumtautību izglītības programmā ir 
jābūt ietvertam gan saturam, kas vajadzīgs 
tālākai kultūras mantojuma nodošanai, gan 
latviešu valodas apguvei, kas nodrošinās 
sabiedrības integrāciju uz latviešu valodas 
kā valsts valodas pamata. 1998. gadā tika 
izstrādāti četri mazākumtautību izglītības 
programmu modeļi, kas noteica mācību 
priekšmetu proporciju latviešu valodā, 
bilingvāli un / vai mazākumtautību valodā. 
Katra skola no šiem modeļiem varēja 
izvēlēties vienu vai vairākus, vai arī izstrādāt 
savu izglītības programmu (piekto modeli).

Līdz ar gadsimtu miju – 2000. gadā – 
stājās spēkā jaunais Valsts valodas likums, 
kas nozīmēja tikai vienu: latviešu valoda 
kļuva par neatņemamu sastāvdaļu gan valsts, 
gan privātajā sektorā. Bija vajadzīga tāda 
izglītības sistēma, kas nodrošinātu vienādas 
iespējas visiem Latvijas iedzīvotājiem iegūt 
atbilstošu izglītību un darbu. Lai nonāktu 
pie rezultāta, bija jāmaina mazākumtautību 
izglītības modelis (programma). Tieši tāpēc 
līdz ar 2004./2005. mācību gadu stājās spēkā 
izmaiņas Izglītības likumā. Šīs izmaiņas tika 
pieņemtas izglītības un zinātnes ministres 
Inas Druvietes laikā, bet vadlīnijas un galve-
nais darbs tika paveikts vēl Kārļa Šadurska 
laikā. I. Druviete pati bija aktīvi iesaistīta 
visos iepriekšējos procesos, kas noveda pie 
nākamā soļa – bilingvālās izglītības ievie-
šanas. “Manuprāt, nepamatoti 2004. gads 
tiek saukts par šīs reformas gadu. 2004. 
gadā nebija nekādas reformas, to var parasti 
nosaukt par nākamo soli valsts valodas 
apguvē. Ja mēs pieņemam, ka bērns sāka 
mācīties skolā no 1995. gada, kad jau sākās 
pāreja uz bilingvālo izglītību, tad 2004. gadā 
viņš ir jau 10. klasē. Un kas tad notiktu, 
ja šajā gadā netiktu pieņemts lēmums par 
bilingvālas izglītības ieviešanu? Tad notiktu 
tā: līdz 9. klasei skolēns apguva priekšmetus 
valsts valodā un paaugstināja savas valsts 
valodas zināšanas, bet pēc tam? Tas būtu 
neloģiski, tāpēc bija vajadzīgs risinājums.” Ar 

FINANSēŠANAS MODELIS
nauda seko skoLēnaM

samaksa Par viena Bērna  
izgLītošanu 

650 eiro

900 eiro

viena PeDagoga DarBa Likme

Novados – 8 skolēni

Pilsētās – 10,2 skolēni
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grozījumiem, kas izdarīti ar 05.02.2004., un 
stājās spēkā 27.02.2004., Izglītības likuma 
Pārejas noteikumu 9. punkta 3. apakšpunkts 
noteic: “2004. gada 1. septembrī – valsts 
un pašvaldību vispārējās vidējās izglītības 
iestādēs, kurās īsteno mazākumtautību 
izglītības programmas, sākot ar desmito 
klasi, mācības notiek valsts valodā atbil-
stoši valsts vispārējās vidējās izglītības 
standartam.” Pārejai jābūt pakāpeniskai: 
2004./2005. mācību gadā proporcija attiecās 
uz 10. klasi, 2005./2006. mācību gadā – uz 
10. un 11. klasi, bet 2006./2007. mācību gadā 
uz 10., 11. un 12. klasi. Šāda veida izmaiņas 
izraisīja asu pretreakciju no krievu tautības 
cilvēkiem. Redzot lielos iebildumus no daļas 
sabiedrības, valdība izlēma veikt izmaiņas, 
kas vēl joprojām ir spēkā. Pašlaik Izglītības 
likumā pie sadaļas Mazākumtautību izglītība 
ir teikts – 60% mācību satura jāapgūst 
latviešu valodā, bet 40% mazākumtautību 
valodā. “Patiesībā es nevaru pateikt, kurš 
bija autors proporcijai 60:40, es tā nebi-
ju. Daži uzskata, ka es, bet tā nav. Mans 
ieguldījums bija bilingvālas izglītības sākuma 
gados (1995–2000), teorētiskajā pamatā. 
Kāda tur ir loģika? Mums nav vajadzīgi 
monolingvāli latvieši, mums ir vajadzīgi 
cilvēki ar savu dzimto valodu, kuri prot 
valsts valodu konkurētspējīgā līmenī. Jo 

tālāk, nākotnē, gaida augstskola un darbs, 
kur tas ir vajadzīgs. Un būtu pilnīgi loģiski, ja 
vidusskolā šī proporcija būtu 50:50, lai bērni 
gan terminoloģiju, gan speciālo leksiku būtu 
apguvuši gan latviešu, gan dzimtajā valodā. 
Bet, tā kā mums ir problēmas ar valodas vidi, 
šī proporcija jāpastiprina par labu latviešu 
valodai. Tādēļ 10 punkti tika iedoti latviešu 
valodai,” skaidro I. Druviete. Stājoties spēkā 
izmaiņām Izglītības likumā, līdz 2006./2007. 
mācību gadam visas skolas, kuras īstenoja 
mazākumtautību izglītības programmas, jau-
no modeli bija ieviesušas visā pamatizglītības 
posmā. Savukārt ar 2007. gadu 12. klašu 
valsts pārbaudes darbu materiālus visi 
saņem tikai latviešu valodā. Skolēnu ziņā 
tikai paliek izvēle – pildīt latviešu valodā vai 
mazākumtautību valodā. 

Kopš jaunā mācību modeļa ieviešanas 
mazākumtautību skolās ir pagājuši desmit 
gadi un ir iespējams spriest par šīs refor-
mas iedarbību. Jaunāko pētījumu par to 
veica TNS Latvia 2013. gadā. Pētījuma 
mērķis bija saprast, kā tie cilvēki Latvijā, 
kuriem ir pieredze ar bilingvālās izglītības 
sistēmu (mācījušies paši bilingvāli vai 
ir vecāki bērniem, kuri mācās / mācījās 
bilingvāli), vērtē bilingvālās izglītības 
sistēmu Latvijā, kāds ir šo cilvēku valodas 
zināšanu pašvērtējums, attieksme pret valsti 

un sabiedrisko dzīvi. Kopumā absolūtais 
vairākums bērnu (96%) un vairums vecāku 
(79%) uzskata, ka latviešu valodā ar nelielām 
grūtībām var sarunāties par jebkuru 
jautājumu vai runā brīvi. 

I. Druviete 2014. gadā atkārtoti kļuva par 
izglītības un zinātnes ministri. Jautāta par 
to, vai, tagad atskatoties, bijusī ministre redz 
kādas kļūdas vai zaudējumus, viņa atbild: 
“Zaudējumi? Būtībā es neredzu zaudējumus. 
Es redzu tikai ieguldījumus! Gan sabiedrībai, 
gan arī skolēniem.” Savukārt LIZDA eksperte 
Irina Avdejeva nebūt nav tik labās domās 
par reformu: “Lai nodrošinātu izcilu skolēnu 
valsts valodas zināšanu līmeni, ir nepiecie-
šama augsta pedagogu profesionālā kompe-
tence. Šobrīd no valsts netiek nodrošināts 
pietiekams finansiālais atbalsts, lai piln-
veidotu un uzlabotu metodisko atbalstu 
pedagogiem. Bilingvālās apmācības meto-
dikai trūkst mācību līdzekļu. Skolotāji paši 
izstrādā mācību materiālus, kas prasa laiku 
un augstu kompetenci.” LIZDA vēlētos, lai 
tiktu paaugstinātas skolēnu valsts valodas 
zināšanas, tiktu izveidoti bezmaksas augstas 
kvalitātes profesionālās pilnveides kursi un 
daudzveidīgi metodiskie materiāli bilingvālai 
apmācībai. Lai arī kopumā veiksmīga refor-
ma, tā vēl ir uzlabojama.  

Krievu valodā – 90%
Poļu valodā – 4%
Ebreju valodā – 2%
Ukraiņu valodā – 1%
Baltkrievu valodā – 1%
Lietuviešu valodā – 1%
Igauņu valodā – 1%

39% no visiem skolēniem Latvijā 
izglītību iegūst bilingvāli. 

Tas nozīmē, ka 60% no visas mācību vielas tiek 
apgūta latviešu valodā, bet 

40% – dzimtajā valodā.

no visiem skolēniem mācās tikai latviešu valodā

no visiem skolēniem mācās bilingvāli 

SKOLU IEdALīJUMS (%) PēC VALOdAS,  
KĀdĀ TIEK īSTENOTA BILINGVĀLĀ IzGLīTīBA

statistika
Latvijā šobrīd darbojas aptuveni 800 skolu, 

mazākumtautību izglītības programmu 
realizē 109 no tām. 
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No movie par filmu
Kā Ricki and the Flash kļūst par Roķīgo mammu un Gone Girl par Neatrodamā?  
Izrādās, ka filmu nosaukumu adaptēšana pašmāju mēlei ir garš un sarežģīts process, kurā iesaistītas ne vien 
Holivudas kinostudijas un pašmāju kino izplatītāji, bet arī tulki un pat sociālo vietņu lietotāji.

Autore: Ilze Vītola
Foto: Ilze Vītola

Septembra sākumā Rīgas sabiedriskā 
transporta pasažieri, stāvot pieturā, 
nejutās vientuļi, jo no pieturvietu reklāmas 
izkārtnēm pretī smaidīja Merila Strīpa, kas, 
kā vēsta blakus novietotais uzraksts, savā 
jaunākajā kinofilmā ir pārtapusi par Roķīgo 
mammu. Vienam plakāts raisa interesi par 
filmu, citam rada kāri pēc popkorna, cits 
pasmīn par amizanto nosaukumu, bet cits 
prāto – kā Ricki and The Flash var pārtulkot uz 
Roķīgā mamma? 

Filmu izplatītāju kompānijas Latvian 
Theatrical Distribution (LTD) pārstāvis Ronalds 
Peniķis uzsver, cik komerciāli nozīmīgs 
aspekts ir filmas pārtulkotais nosaukums: 
“Mums filma ir jāpārdod skatītājam, un 
nosaukums ir daļa no ietinamā papīrīša – kopā 
ar filmas plakātu, reklāmas rullīti un visu 
pārējo, kas mudina cilvēkus doties uz 

nolūkotās filmas kino seansu.” Nav šaubu, 
Roķīgā mamma savu uzmanības piesaistes 
funkciju pilda. Taču kāpēc tieši šāds nosau-
kums? Izrādās, ka, tulkojot filmu nosaukumu, 
jāņem vērā virkne dažādu aspektu. 

u.N.c.l.e., NevIS o.N.K.u.l.I.S.
LTD kompānijas pārstāvis stāsta, ka “filmu 
tulkotie nosaukumi obligāti ir jāsaskaņo ar 
lielajām kinostudijām”! Taču katrai studijai 
esot citādas prasības un norises kārtība. 
Ronalds, kas strādā ar kinostudijām 20th 
Century Fox un Walt Disney Pictures, stāsta, ka 
Disney pieprasot ievadīt viņu datubāzē katras 
filmas latviskoto nosaukumu, kā arī tā precīzu 
tulkojumu angļu valodā. Ja studiju neapmie-
rina izplatītāju dotais nosaukums, Ronalds 
saņem brīdinājumu un norādes, kas tieši ir 
jāmaina. Savukārt FOX katrai filmai  

pievieno īsu sižeta izklāstu un stratēģiju –  
kas jāakcentē, adaptējot filmas nosaukumu. 

ACME Film Latvia pārstāve Inese Apse 
atklāj, ka viens no izplatītākajiem studijas 
norādījumiem ir neizmantot tādu pašu 
nosaukumu, kas nesen jau figurējis kino 
repertuārā. “Filmu Vacation varēja tulkot 
vai nu kā Atvaļinājums, vai Brīvdienas. Taču 
2006. gadā jau bija viena, turklāt gana 
slavena komēdija The Holiday ar latvisko 
nosaukumu Brīvdienas, tāpēc lēmām par labu 
nosaukumam Atvaļinājums.”

Taču kinostudiju ietekme uz notikumu 
virzību nebeidzas tikai pie norādījumu snieg-
šanas. Tā kā filmu nosaukumi parasti tiek 
izdomāti jau pusgadu pirms to pirmizrādes, 
laikā, kad filmas tapšana vēl rit pilnā sparā 
un tās sižets vēl netiek atklāts, pati kinostu-
dija vēl vairākkārt maina ne tikai oriģinālo 
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nosaukumu, bet arī noteikumus tā tulkoju-
miem. Tādējādi tiek “saražoti” neskaitāmi 
nosaukumu varianti, kas beigu beigās izrādās 
nederīgi, jo nesaskan ar filmas būtību. 
Kā piemēru Rolands min gada sākumā 
kinoteātros rādīto Kingsman: Slepenais diene-
sts: “Sākotnēji filma tika saukta Secret Service, 
tāpēc par latvisko tulkojumu viss bija skaidrs, 
taču tad studija izdomāja pielikt klāt vārdu 
Kingsman un piebilda, ka vajadzētu saglabāt 
to Kingsman oriģinālvalodā.” Tā kā Latvijā 
bilingvāli filmu nosaukumi nav retums 
(Unfriended: Pārtraukt draudzību; Exodus: Dievi 
un valdnieki; Terminators: Gynesis), tad Rolands 
nolēma šo praksi turpināt. 

Arī ACME augusta beigās laida klajā filmu, 
kuras nosaukumā sastapās divas valodas – 
Vīrs no U.N.C.L.E., jo studija stingi uzsvēra, ka 
nosaukumā noteikti jāatstāj U.N.C.L.E., nevis 
kaut kāds O.N.K.U.L.I.S.

tulKI, tuvINIeKI uN 
INteRNetA lIetotājI
Cik variantu ir vienas filmas nosaukumam? 
ACME pārstāve atklāj, ka filmas nosaukuma 
variantu skaits var būt no viens līdz div-
desmit: “Dažkārt nosaukuma tulkojums ir 
acīmredzams, taču ir reizes, kad vajadzīgs 
kārtīgs brainstorm process.” Arī diženās aktri-
ses Merilas Strīpas jaunākajam veikumam bija 
ap desmit variantu, sākot ar Mamma un roks 
un beidzot ar Slava bez laimes.

Ronalds stāsta, ka lielākoties pats cenšas 
izdomāt filmas nosaukuma versiju latviešu 
valodā, bet dažkārt procesā iesaista arī kolēģus 
vai tuviniekus. Taču vīrietis ir paškritisks: 
“Galvenā problēma – es neesmu nekāds ģēnijs 
valodniecībā. Piemēram, filmu Cinderella Man 
iztulkoju kā Cerība uzvarai – labi skan, bet nav 
gramatiski pareizi.” Idejas filmu apzīmējumiem 
Rolands smeļas, pētot, kā tās nodēvētas citviet 
pasaulē: “Dažreiz ieskatos, kā nosaukums 
tulkots Krievijā. Krievu valoda ir daudzveidīga, 
piepildīta dažādām vārdu spēlēm, un bieži vien 
tajā var atrast kaut ko noderīgu arī mums.”

Savukārt Forum Cinemas izplatītājiem filmu 
nosaukumu veidošana ir komandas darbs: 
“Nosaukumus domājam kopā ar filmu tulkiem. 
Mēs, filmu izplatītāji, tulkiem ierosinām savus 
nosaukuma variantus, kā arī nosūtām filmu 
studijas izstrādātās vadlīnijas.” Līdzīgs ideju 
ģenerēšanas process vērojams arī ACME birojā. 
Abas kompānijas arī stāsta, ka problemātiskos 
gadījumos sauc talkā sociālās vietnes Twitter 
lietotājus. Forum Cinemas pārstāvji nespēja 
vienoties par labāko parodijas Vampires Suck 

nosaukuma tulkojumu, tāpēc noorganizēja 
nelielu Twitter lietotāju balsošanu, kurā tika 
nolemts par labu nosaukumam Vampīru 
sūcfilma.

NeReSpeKtē vAloDAS 
īpAtNībAS
Savukārt tulku rokās filmas nonāk tikai 
mēnesi pirms pirmizrādes, kad jau izveidoti 
reklāmas rullīši ar nosaukumu, kas, iespējams, 
ir gramatiski nekorekts. Tulce Laura Hansone 
stāsta, ka reiz viņai tomēr izdevies izcīnīt 
taisnību un izlabot nosaukumu: “Filma He 
named me Malala latviešu valodā tika nodēvēta 
par Viņš mani nosauca par Malala, bet pareizi 
ir Viņš mani nosauca par Malālu. Pēc ilgākas 
skaidrošanās kinostudija FOX beigu beigās 
piekrita mainīt nosaukumu.” Tulce piebilst, ka 
visgrūtāk ir izskaidrot personvārdu locīšanu: 

“Pirms dažiem gadiem kādas animācijas 
filmas sakarā nevarējām iegalvot studijai, ka 
vārds “Lūkasam” ir tas pats “Lūkass”, tikai citā 
locījumā.”

Laura uzsver, ka studijas nerespektē citu 
valodu īpatnības un vēlas nosaukumu atstāt 
pēc iespējas līdzīgāku oriģinālajam, taču tā tik-
tu pārkāpta Latvijas likumdošana. Valsts valo-
das likuma 21. pants nosaka, ka “uzrakstos, 
izkārtnēs, afišās, plakātos, paziņojumos vai 
citos ziņojumos ietvertā informācija, ja tā skar 
likumīgas sabiedriskās intereses un paredzēta 
sabiedrības informēšanai sabiedrībai pieejamās 
vietās, sniedzama valsts valodā,” pieļaujot 
gadījumus, “kad sabiedrības informēšanai 
paredzētajā sabiedrībai pieejamās vietās 
sniegtajā informācijā līdztekus valsts 
valodai pieļaujama svešvalodas lietošana”. 
Likumdošanas aspektus grūti nācies izskaidrot 
arī ACME pārstāvjiem. izplatītājiem nācās ilgi 
skaidrot, lai pārliecinātu studiju Paramount 
Pictures, ka filmas Interstellar nosaukums 
nevar palikt oriģinālvalodā. 

Tulkošanu nereti traucē arī valodu 
leksiskās atšķirības, proti, dažkārt latviešu 
valodā neesot tieša vārda tulkojuma. Ar 
šādu situāciju LTD saskārušies nesen, kad 
bijis jānolemj, kā dēvēt Leonardo di Kaprio 
jaunāko filmu The Revenant, kas angļu valodā 
apzīmē cilvēku, kas augšāmcēlies no viņsaules. 
“Studija ļoti negribēja lietot kaut kādu 
reliģisku apzīmējumu – kā Augšāmcēlies, arī 
mēs to nevēlējāmies pieļaut. Savukārt vārds 
“izdzīvojušais” jau vairākkārt figurējis dažādos 
nosaukumos.” Pēc vairākkārtējas maiņas beigu 
beigās tika apstiprināts nosaukums Cilvēks, 
kurš izdzīvoja.

plAKātAm IR Nozīme
Jautājot izplatītājiem, kādi aspekti tiek ņemti 
vērā, lemjot par filmai atbilstošāko nosauku-
mu, tiek minēta labskanība, atbilstība kino-
stāsta būtībai un pēc tā, kā latviskais nosau-
kums iekļausies filmas reklāmas materiālos. 

LTD pārstāvis Ronalds uzskata, ka 
galvenais nosaukumā ir atklāt filmas pamat-
domu, piebilstot, ka šo aspektu nesaprot 
“dīvāncīnītāji, kas vienmēr visu zina vislabāk 
par pārējiem. Ar Google tulkotāja palīdzību 
pārtulkojis nosaukumu The Other Woman, 
un sašutis klaigā par tulkiem, muļķiem, kuri 
filmu nosaukuši par Atriebība sieviešu gaumē. 
Kurš nosaukums labāk piesaistīs auditoriju 
romantiskai komēdijai – mīklainā Cita sieviete 
vai nosaukums, kas jau pastāsta, ka gaidāma 
Atriebība sieviešu gaumē?” 

kā fiLma tiek Pie 
nosaukuma

Kinostudijas 
izplatītājiem atsūta 

filmas līdz ar vadlīnijām 
nosaukuma tulkojuma 

izstrādei

Ņemot vērā studiju 
noteikumus, 

izplatītāji kopā ar 
tulkiem vienojas par 
piemērotāko filmas 

nosaukuma tulkojumu

Ja nosaukums netiek 
pieņemts, izplatītāji 

studijām piedāvā 
vēl citus variantus, 

kamēr viens tomēr tiek 
apstiprināts

Izplatītāji filmas 
latviskoto nosaukumu 
iesniedz kinostudijām

apstiprinājumam

Ja nosaukumu studija 
akceptē, tiek sākta 
reklāmas materiālu 

gatavošana

Tiek gatavoti 
reklāmas materiāli



3838

s a b I e d R I- b a s  U N  e k o N o M I k a s  N o R I s U  p e- t I- j U M I
ˆ

Prasīgo kinostudiju nosacījums, ka 
reklāmas materiāliem jābūt analogiem 
oriģinālajiem, atstāj pēdas nosaukuma 
tulkošanā. LTD atminas situāciju, kad filma 
Signs, kurai precīzāks tulkojums būtu Zīmes, 
plakāta ilustrācijas dēļ tika pārtulkota uz 
Signāls: “Filmas plakātam bija specifisks 
burtu fonts, un plakāta būtiskākais elements 
bija burts “g”, tāpēc to arī vajadzēja iekļaut 
nosaukumā.” Taču gadījumi, kad būtiskākais 
dēvējuma izvēlē ir reklāma, esot reti. Parasti 
tās ir animācijas filmas, kuru logo dominē 
kāds viens burts vai iestrādāts simbols.

Ronalds stāsta, cik veiksmīgs bijis 
animācijas filmas UP tulkojums Augšup, jo 
varēja uzsvērt latviskā nosaukuma pēdējos 
divus burtus.

ACME pārstāve Inese piebilst, ka svarīga 
arī nosaukuma atbilstība filmas žanram. 
Pie šī aspekta Ronalds atkal piemin kino-
studiju iejaukšanos procesā, jo tās dažkārt 
nevarot izlemt, ko vēlas uzsvērt – filmas 
žanru vai zvaigžņoto aktieru ansambli. Kā 

piemēru LTD pārstāvis min Džordža Klūnija 
filmu The Monument Men. “Negribējām 
tulkot kā Monumentu vīri, jo potenciālie 
skatītāji nesaprastu, par ko tad ir filma. 
Par kapakmeņu gravieriem?” Studija pati 
nevarējusi tikt skaidrībā, vai ar nosau-
kumu vēlas pavēstīt, ka tā ir dinamiska 
piedzīvojumu filma vai Klūnija produkts. Šī 
kinostāsta nosaukumu izplatītājiem nācās 
mainīt trīs reizes, jo FOX studija nemitīgi 
mainīja noteikto stratēģiju. Beigu beigās 
filmai deva nosaukumu Relikviju mednieki. Pēc 
garas nopūtas Ronalds nāk klajā ar atzinumu, 
kam, šķiet, varētu piekrist visi izplatītāji: 
“Visvieglāk filmas nosaukumu ir izdomāt tad, 
kad filmu studijas procesā iejaucas vismazāk.”

Aktīva kino apmeklētāja, Latvijas Kultūras 
akadēmijas studente Zane atzīst, ka dažkārt 
nepiekrīt filmas nosaukuma tulkojumam, 
tomēr aizstāv izplatītājus, sakot, ka nebūt nav 
viegli apmierināt visus iesaistītos: studiju, 
skatītājus, latviešu valodas likumu aizstāvjus. 
Zane arī skaidro dažkārt vērojamo sabiedrības 

kritiku šajā jautājumā: “Mūsdienu modernajā 
pasaulē esam organiski pieraduši pie filmu 
nosaukumiem angļu valodā, tādēļ latviskoju-
mi dažbrīd šķiet tāds samākslots veidojums.” 
Kā vājāko posmu filmu nosaukumu tulkošanā 
kinomāne min sīkvelu jeb turpinājumu 
gadījumus: “Kad jau izmantotas īpašības vārdu 
vispārākās pakāpes, jāliek lietā iztēle, ar ko 
aizstāt, piemēram, visviscietāko riekstu.”

Savukārt, meklējot kādu, kas uzrauga, 
lai par jaunākajām filmām vēstošajās vides, 
preses, televīzijas un radio reklāmās neparādās 
kādas muļķības, jānonāk pie secinājuma, 
ka faktiski neviens šo nozari nepārvalda. 
Valsts valodas centrs atzīst, ka tas nav viņu 
kompetencē, un iesaka sazināties ar Latviešu 
valodas aģentūru. Savukārt aģentūra sūta 
atpakaļ uz valodas centru. Pēc mulsinošās 
situācijas skaidrojuma aģentūra nonāk pie 
secinājuma, ka “nav tādas institūcijas, kas 
kontrolētu filmu nosaukumu tulkojumus lat-
viešu valodā”. Tātad korekta filmu nosaukumu 
tulkošana ir pašu izplatītāju rokās.  
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airBaltic  
lidojumu attīstība –  
pastāvīga ideju turbulence?
airBaltic sākums meklējams pirms 20 gadiem. Šajā laikā aviokompānija ir paspējusi savas pēdas atstāt daudzos 
pasaules galamērķos un izvadāt krietnu pulku pasažieru. Diskutējot ar aviācijas ekspertu Tāli Linkaitu, nonācu 
līdz dažādām kopsakarībām. Galvenā tendence – daudz neveiksmīgu lidojumu mērķu, bet kopumā veiksmīga 
attīstība.

Autore: Agnese Štrausa

Liels veiksmes faktors vienmēr ir bijis Latvijas 
ģeogrāfiskais stāvoklis – Rīgai ir spēcīgāka 
pozīcija nekā, piemēram, Igaunijai vai Lietuvai. 
Jau pašos pirmsākumos aviokompānijai 
izdevās piesaistīt SAS kā stratēģisko partneri, 
nodrošinot kvalitāti.

KuR lIDoSIm tālāK?
Viens no svarīgiem aspektiem airBaltic 
attīstībā ir uzsāktie un atceltie lidojumu mar-
šruti. No vairāk nekā simt desmit dažādiem 
pievienotajiem galamērķiem divdesmit 
darbības gadu laikā vairāk nekā piecdesmit 
galamērķi ir atcelti. “Aviokompānijas princips 
no 2007. gada ir tieši tāds – pamēģini, ja iet, 
tad turpinām, ja nē, tad slēdzam galamērķi 
ciet,” skaidro Tālis Linkaits. 

1995.–1996. gADS
1995. gadā tika atklāti tādi reisi kā Rīga– 
Kopenhāgena, Rīga–Helsinki, Rīga–Parīze, 
Rīga–Londona un Rīga–Stokholma. Skaidri 
zināms, ka lidojumi saistīti galvenokārt ar 
biznesu un savienos Rīgu ar galvenajām 
Rietumeiropas galvaspilsētām. Visi no šiem 
lidojumiem notiek arī šobrīd, jo, kā liecina 
lidostas “Rīga” gada pārskati, – šie galamērķi ir 
vieni no ienesīgākajiem un visvairāk pasažie-
rus pārvadā tieši reiss Rīga–Kopenhāgena. 

1996. gads turpinājās veiksmīgi, 
kompānijai pievienojot vēl septiņus jaunus 
biznesa tipa maršrutus: Rīga–Frankfurte, 
Rīga–Kijeva, Rīga–Minska, Rīga–Tallina, 
Rīga–Viļņa, Rīga–Varšava un Rīga–Ženēva. 
Ar šiem pievienotajiem galamērķiem 

aviokompānija turpināja nodrošināt satiksmi 
uz lielajām Rietumeiropas valstīm. No šiem 
atklātajiem galamērķiem atcelts tika maršruts 
Rīga–Ženēva.

1997.–2003. gADS 
Sākot no 1997. gada, jauno pievienoto 
maršrutu skaits krietni samazinājās. Līdz pat 
2004. gadam bija diezgan mierīgs periods, 
kad pievienoti tika daži jauni galamērķi. 
1997. gadā tiek atvērts lidojums Rīga– 
Sanktpēterburga, kurš arī šobrīd tiek veikts 
vairākas reizes dienā. 

1998. un 1999. gadā tika pievienoti 
vēl pieci jauni reisi: Rīga–Minhene, Rīga– 
Maskava, Rīga–Hamburga, Rīga–Prāga un 
Rīga–Budapešta. 
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No 2000. līdz 2003. gadam tika pievienoti 
vēl daži jauni galamērķi: Rīga–Amsterdama, 
Rīga–Berlīne, Rīga–Brisele un Rīga–Vīne. 
Analizējot lidojumus pa gadiem, var 
pārliecināties, ka atklāt jaunus lidojumus nav 
bijis viegli. 

2004.–2006. gADS 
“No 2004. gada, kad bija Eiropas Savienības 
brīvais tirgus, notifikāciju sistēma Eiropas 
Savienības iekšienē vairs nedarbojās, un 
tad varēja lidot, kur vien gribēja,” skaid-
ro Linkaits. Sākot no iestāšanās Eiropas 
Savienībā, līdz šim brīdim airBaltic ir bijis 
vairāk nekā 80 dažādu galamērķu. 

2004. gads sākās ar lielu maršrutu 
pieaugumu, tika pievienoti tādi maršruti kā 
Rīga–Milāna (Malpensa) un Rīga–Oslo, kā 
arī lidojumi, kuri šobrīd vairs netiek realizēti: 
Rīga–Ķelne, Rīga–Dublina, Rīga–Mančestra 
un Rīga–Štutgarte. Lidojumi uz Dublinu 
atcelti tieši lēto aviokompāniju dēļ, jo lido-

jumus no Rīgas uz Dublinu piedāvā arī lēto 
aviokompāniju milzis Ryanair. Arī Mančestru 
un Štutgarti apkalpo citas aviokompānijas, 
kurām šis reiss ir lētāks un izdevīgāks nekā 
aviokompānijai airBaltic.

No 2005. gada redzama aviācijas eks-
perta Linkaita pieminētā izmēģinājuma 
stratēģija, – lielākā daļa no pievienotajiem 
galamērķiem ir slēgti. Aktīvs palicis vien 
Rīga–Barselona, taču slēgti tādi pievieno-
tie maršruti kā Rīga–Dņepropetrovska, 
Rīga–Stambula, Rīga–Odesa un Rīga–
Liepāja. Lidojums uz Ukrainas pilsētu 
Dņepropetrovsku neveiksmīgs bija tieši 
zemo ieņēmumu dēļ, Stambulas galamērķi 
pārņēma aviokompānija Turkish Airlines, 
kurai bija liela konkurence ar airBaltic, 
lidojumus uz Odesu slēdza tieši Ukrainas 
politiskās situācijas dēļ, un Liepāja bija 
valsts apmaksātais reiss, – tiklīdz beidzās 
finansējums, tā arī beidzās reisi, skaidro 
Linkaits. 

2006. gads – tika pievienoti deviņi jauni 
galamērķi. Seši, kuri ir aktīvi, – Rīga–Baku, 
Rīga–Diseldorfa, Rīga–Gēteborga, Rīga–
Tbilisi, Rīga–Telaviva un Rīga–Cīrihe. Sāka 
parādīties dažādi sezonālie un tūrisma 
lidojumi, kas krietni palielināja pasažieru 
pieplūdumu aviokompānijai. Rīga–Bergena, 
Rīga–Kaļiņingrada un Rīga–Simferopole ir 
vieni no atceltajiem lidojumiem. Bergena bija 
iecienīts galamērķis, taču lētā aviokompānija 
Wizz Air veiksmīgi “izgrūda” airBaltic 
no tirgus, reisus uz Kaļiņingradu slēdza 
ekonomiskās situācijas dēļ un reisi uz 
Simferopoli tika slēgti Odesas un Ukrainas 
politiskās situācijas dēļ. Pateicoties daudziem 
jauniem maršrutiem, šajā laika posmā bija arī 
liels skaits pasažieru. 

2007.–2010. gADS
2007. gadā airBaltic atklāja reisus uz Atēnām, 
Romu, Stavangeru, Gomeļu un Kuresāri. No 
jaunatklātajiem reisiem Rīga–Gomeļa un 
Rīga–Kuresāre tika slēgti diezgan ātri pēc 
atvēršanas. 

2008. gadā atklāja reisus no Rīgas uz 
Olesunnu, Billundu, Nicu, Venēciju un 
Kišiņevu. Šie reisi godam norit arī tagad, taču 
no Rīgas uz Hannoveri, Kuopio, Norčēpingu, 
Sočiem, Tamperi, Erevānu, un Ventspili 
reisus vairs neveic. Rīga–Dubaija ir viens 
no tālākajiem airBaltic veiktajiem reisiem, 
un ar šī reisa atklāšanu zīmīgi tiek pabe-
igts 2008. gads, taču lidojumi uz Tuvajiem 
Austrumiem bija politisks projekts, jo 
liela daļa politiskās elites katru gadu devās 
atpūsties uz Dubaiju, un tieši Ainārs Šlesers 
pieprasīja airBaltic lidot uz šo tālo galamērķi. 
Tā kā nebija piepildījuma un izdevumi, 
lidojot tik tālu bija pārāk lieli, reisu nācās 
slēgt, skaidro Tālis Linkaits. Lidojumus 
uz Hannoveri nodrošina Air Berlin, tādēļ 
airBaltic tas vairs nebija izdevīgi, lidojums uz 
Sočiem bija plānots kā īstermiņa projekts, un 
Ventspils bija subsidētais reiss. 

Rīga–Palanga un Rīga–Turku ir vienīgie 
no 2009. gadā atklātajam reisiem, kuri 
nav slēgti, taču tādus atklātos lidojumus 
kā Rīga–Dušanbe, Rīga–Kauņa, Rīga–
Linšēpinga, Rīga–Madride, Rīga–Pleskava un 
Rīga–Trumsi ātri vien slēdza. Madrides reiss 
nebija pietiekami piepildīts, turklāt Iberia 
Airlines atvēra lidojumu no Madrides uz Rīgu. 
Lidojumus uz Pleskavu atcēla sliktā skrejceļa 
dēļ. Lidojumus uz Trumsi atcēla milzīgo izde-
vumu dēļ, jo lidlaukā bijis īpašs skrejceļš, kur 
bija nepieciešami speciāli apmācīti piloti. 

airbaltic galamērķi

Aktīvie galamērķi Slēgtie galamērķi
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Rodas salu, un Salonikiem. Jaunākie no 
tiem ir Rīga–Stokholma (Bromma) un 
Rīga–Radoma. 2015./2016. gada ziemā tika 
plānots atklāt vēl divus jaunus maršrutus no 
Rīgas uz Veronu un Zalcburgu. 

mAINot StRAtēģISKo plāNu
Analizējot datus par pārvadāto pasažieru 
skaitu no 2000. līdz 2014. gadam, skaidri 
redzams, ka ir strauji kāpumi, strauji kritumi 
un ka pasažieru skaits kļūst nemainīgs. Arī 
aviācijas eksperts Tālis Linkaits skaidro, ka 
pasažieru pieaugumu un samazināšanos 
var iedalīt pa galvenajiem posmiem. Sākot 
no 2000. gada, vairākus gadus no vietas 
pārvadāto pasažieru skaits bija diezgan 
nemainīgs, gada laikā palielinoties aptu-
veni par 20 tūkstošiem pasažieru. Sākot 
no 2004. gada, kad Latvija iestājās Eiropas 
Savienībā, arī aviokompānijai pavērās 
plašākas iespējas gūt jaunus galamērķus 
un jaunus pasažierus. Šajā laikā svarīgi bija 
arī palielināt lidmašīnu skaitu, apzinoties, 
ka pasažieru skaits augs. No tā brīža sāka 
lidot arī Boing tipa lidmašīnas. Sākot no 
2004. gada, pasažieru skaits pieauga ļoti 
strauji, airBaltic sāka garos pārlidojumus un 
pievienoja daudzus tūrisma maršrutus, kas 
pasažieriem piedāvāja plašākas iespējas un 
raisīja lielu interesi. 

Analizētajos datos, sākot no 2009. gada, 
pamanāms kritums straujajā pieaugumā. 
To var attiecināt uz ekonomisko krīzi, kuru 
Latvija piedzīvoja šajā laika posmā. “Aviācijas 
ekonomika ir proporcionāli saistīta ar valsts 
ekonomiku, kur atrodas bāzes lidosta. Visās 
Baltijas valstīs bija sākusies krīze un bija 
ekonomisks kritums, arī iedzīvotājiem 
samazinājās ienākumi, kurus viņi var 
tērēt lidojumiem, līdz ar to arī samazinājās 

No 2010. gadā atklātajiem lidojumiem 
neviens nav spējis noturēties, un visi 
galamērķi ir atcelti. Šajā gadā atklāja lido-
jumus no Rīgas uz Arhangeļsku, Amānu, 
Beirūtu, Belgradu, Kitili, Kūsamo, Luelu, 
Milānu (Linate), Teherānu, Ūmeo, Vāsu un 
Visbiju. Tālis Linkaits skaidro, ka lidojumi uz 
Arhangeļsku, Amānu un Beirūtu lielākoties 
ir aviokompānijas avantūra un izrādījušies 
neveiksmīgi, tāpēc slēgti.

2011.–2015. gADS 
2011. un 2012. gadā atvēra tikai dažus 
jaunus lidojumus. 2011. gads sākās ar labu 
plānu par lidojumu Rīga–Bari, ar ne tik labu 
plānu lidojumam Rīga–Gdaņska, kuram 
nevarēja savākt pietiekami daudz pasažieru, 
lai reiss nebūtu mīnusos. 2012. gadā atklāja 
reisu uz Horvātijas pilsētu Rijeku. 

2013. gadā atklāti tādi kūrorta galamērķi 
kā Rīga–Larnaka, Rīga–Olbija, Rīga–Malta 
un tādi nu jau aizvērtie galamērķi kā 
Rīga–Aberdīna, Rīga–Hervīza–Balatona un 
Rīga–Abu-Dabī. Reisi uz Aberdīnu tika veikti 
galvenokārt, lai savienotu Aberdīnu ar Baku, 
skaidro Tālis Linkaits, taču lidojumu plāns 
neizdevās, un lidojumus nācās atcelt. Abu-
Dabī reiss bija mēģinājums piesaistīt Etihādu 
kā stratēģisko partneri airBaltic. Tādēļ tika 
veidots lidojums uz viņu bāzi, kur speciāli 
īrēja Airbus lidmašīnu, taču izrādījās ekono-
miski neizdevīgi, tādēļ reisu slēdza. 

2014. gadā pievienoja tādus galamērķus 
kā Bukareste, Palma de Maljorka, Poprada un 
Varna. No šiem maršrutiem noturēties spēja 
vien divi. Popradas un Varnas maršrutos ir 
sezonālie reisi, un visticamāk, ka tie turpinās 
savu darbību arī nākamajā sezonā.

2015. gadā atvērti seši jauni maršruti. 
Lidojumi notiek uz Olborgu, Dubrovņiku, 

šis “uzrāviens” pasažieru skaitā,” skaidro 
Linkaits. 

2011. gadā aviokompānija sasniedza 
maksimālo pasažieru skaitu. airBaltic 
notika menedžmenta maiņa, un, sākot ar 
2012. gadu, pasažieru skaits sāka strauji 
samazināties. “Aviokompānija ieguva valsts 
finansējumu, un tad atkal vajadzēja ļoti 
rūpīgi skatīties šo peļņu uz vienu pasažieri un 
skatīties kopumā peļņas veidošanas prin-
cipus. Vairāk tika piedomāts par tādu reisu 
saglābšanu, kas dod peļņu, bet neatspoguļojas 
pārvadāto pasažieru skaitā,” skaidro Linkaits. 

Pārvadāto pasažieru skaita samazināšanās 
nav galvenais aviokompānijas darbības 
rādītājs. Svarīgāks rādītājs ir tieši ieņēmumi 
no katra pasažiera. Jaunais airBaltic mene-
džments koncentrējas uz jaunu plānu un 
lielāku peļņu aviokompānijai. “Līdz krīzei 
svarīgākais bija “saraut” pasažieru skaitu, 
lai nodarbinātu lidmašīnas, un tik daudz 
neskatījās uz ieņēmumiem, bet pēc krīzes 
un krīzes laikā vadība koncentrējās tieši uz 
ieņēmumiem, un piepildīta lidmašīna nebūt 
nenozīmē, ka ir ekonomiski veiksmīgs reiss,” 
skaidro aviācijas eksperts.

AttīStībAS pAvēRSIeNI
Lai gan kopējā kompānijas attīstība šķiet 
pozitīva, pašreizējā situācijā ar airBaltic 
daudzi jautājumi jāaplūko vienkopus. 
Valsts kontrolēto uzņēmumu profesionāla 
pārvaldība, stratēģisku procesu pārvaldība 
vai pareizāk – to trūkums. Nespēja savlaicīgi 
prognozēt notikumu attīstību par stratēģiskā 
investora piesaistīšanu, par Bombardier 
lidmašīnu iepirkuma finansēšanu, nespēja 
laikus nomainīt konsultantu, kas neveica 
investora meklēšanu vai veda sarunas bez 
valsts pārstāvju līdzdalības. Rezultātā valdība 
2015. gada septembrī / oktobrī tika iedzīta 
stūrī, tāpēc tai bija jāpieņem risinājums, kas 
nav tas labākais.

Arī traģiskā situācija ēģiptē nedaudz 
ietekmē aviokompāniju airBaltic. Kaut gan 
zaudējumi, šķiet, nav nozīmīgi, tie tomēr ir. 
Kogalimavia lidmašīnas katastrofas iemesli 
tuvāko mēnešu laikā, visticamāk, tiks noskaid-
roti, un atbilstoši secinājumiem tiks ieviesti 
pasākumi risku mazināšanai. 

Lai gan aviokompānija ir piedzīvojusi arī 
skandālus, dažādas komunikācijas kļūdas, 
finansējuma piesaistīšanas kļūdas, piedzīvojusi 
veiksmīgus un ne tik veiksmīgus maršrutus, 
var secināt, ka, salīdzinot ar citām Baltijas 
valstīm, airBaltic attīstījusies veiksmīgi.  

Pārvadāto pasažieru skaits 
2000–2014 (milj.)

2000
2001

2002
2003

2004
2005

2006
2007

2008
2009

2010
2011 2012

2013
2014

0,218
0,248
0,262
0,336
0,589
1,04

1,42

2,00

2,59

2,75

3,20

3,35

3,08

2,95

2,63

airbaltic attīstība
Uzsāktie lidojumu maršruti No tiem atceltie maršruti  

tiešie lidojumi no rīgas 
1995–2015>110 >50
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Krustenisko  
saišu plīsumi  
basketbolā
Nelaime vai likumsakarība?
Latvijas vīriešu basketbola izlase Eurobasket 2015 turnīrā atkārtojusi labāko rezultātu kopš neatkarības atjau-
nošanas un meistarsacīkstes pabeigusi augstajā 8. vietā. Taču vairāki izlases līmeņa basketbolisti bija spiesti 
valstsvienības cīņas vērot pie TV ekrāniem. Iemesls tam nav talanta trūkums vai nevēlēšanās spēlēt, bet gan 
savainojums – pārrautas ceļgala krusteniskās saites. Turklāt šis savainojums nereti tiek gūts tādā ceļā, kas liek 
domāt, ka tā ir bijusi nevis sportiska nelaime, bet gan cēloņu un seku likumsakarība.

Autors: Guntars Veidemanis / Foto un apstrāde: Rihards Murāns

SpoRtA vIlINājumS
Gada vidējā alga – teju pieci miljoni ASV 
dolāru. Ja esi izcils, vari saņemt pielikumu 
un pelnīt četras vai pat piecas reizes vairāk. 
Tūkstošiem fanu pārpildītā arēnā, kuri 
gavilē un kliedz tavu vārdu. Dalība pasaules 
spēcīgākajā līgā, kur iespējams kļūt par labāko, 
par čempionu un uz visiem laikiem ierakstīt 
sevi vēstures lappusēs. Šie ir augļi, kurus 
noplūkt alkst jaunie basketbolisti. Sapnis par 
spēlēšanu Nacionālajā basketbola asociācijā 
(NBA) noteikti kaut uz brīdi iezadzies ikkatra 
basketbola gaitas uzsākošā ķipara vai viņa 
vecāku prātā. Taču tikt pie groza bumbas 
augļiem nav vienkārši.

Vakanču skaits NBA ir stipri ierobežots. 
Līgā ir vieta vien 450 basketbolistiem. Sporta 
apskatnieks Džastins Vērs (Justin Wehr) 

izskaitļojis, ka pēdējo 50 gadu laikā uz NBA 
parketa kāju ir spēruši vien nedaudz vairāk 
par 3000 basketbolistu, to skaitā arī mūsu 
Kristaps Porziņģis, Andris Biedriņš un 
Gundars Vētra. Fonds Livestrong aprēķinājis, 
ka no katriem 10 000 ASV basketbolistu, 
kuri spēlē vidusskolas basketbola komandā, 
NBA nokļūst vien trīs. Tie ir 0,03% spēlētāju. 
Sieviešu, kuras no vidusskolas komandas 
nokļūst WNBA, ir vēl mazāk – 0,02%. Turklāt 
jāņem vērā, ka pasaules spēcīgākajā līgā kāro 
nokļūt arī Eiropas un citu pasaules malu 
basketbolisti. Nav paredzams, ka konkurence 
mazināsies. Gluži pretēji.

1983. gadā Nacionālā basketbola asociācija 
parakstīja vienošanos, kuras rezultātā spēlētāji 
kļuva par līgas partneriem. Nu basketbolisti 

saņēma daļu no ieņēmumiem, kas radušies 
pārdodot biļetes uz spēli un no darījumiem ar 
televīzijām par spēļu translēšanu. 2014. gada 
martā savā TED runā sporta zinātnes repor-
tieris Deivids Epsteins (David Epstein) klāstīja: 
“Ļoti īsā laika sprīdī spēlētāju skaits NBA, 
kuri ir vismaz 7 pēdas (213 centimetri) gari, 
dubultojās līdz 10% no visiem spēlētājiem. 
Tomēr visā cilvēku populācijā tik gari indivīdi 
ir liels retums. Tāds retums, ka, ja pieņemam, 
ka jūs pazīstat 7 pēdas garu amerikāni vecumā 
no 20 līdz 40 gadiem, ir 17% iespēja, ka viņš 
spēlē NBA. Atrodiet sešus 7 pēdas garus 
cilvēkus, un viens no viņiem spēlēs NBA.” Pēc 
žurnāla Forbes aprēķiniem 2013.–2014. gada 
sezonā vidējā alga NBA bija 4,9 miljoni dolāru. 
Pelnošākais togad bijis Kobe Braiants (Kobe 



Priekšējo krustenisko saišu plīsumi 
basketbolā ir bieži novērojami.  

Tos veicina sporta veidam specifiskās 
kustības, piemēram, lēcieni, 

caurgājieni, strauja virzienu maiņa, 
krasa apstāšanās un spēja akcelerācija.
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Bryant), kura kontā ieripoja 30 miljoni dolāru. 
Jāņem vērā, ka katrai komandai ir ierobežots 
līdzekļu daudzums, ko tā var tērēt spēlētāju 
algām. 2013. un 2014. gadā tie bija 59 miljoni 
dolāru. 2015. gadā – 70 miljoni. Taču pare-
dzams, ka jaunā televīzijas darījuma iespaidā 
pēc diviem gadiem šie griesti pieaugs līdz 
109 miljoniem dolāru, vēsta sporta portāls 
Bleacher Report. 

meKAS ēNAS puSeS
Dāvis Bertāns, Sabīne Niedola, Jānis Bērziņš, 
Kristīne Vītola, Kaspars Vecvagars, Kate 
Krēsliņa, Anete Kiršteine. Šie ir vieni no 
talantīgākajiem Latvijas jaunajiem basketbo-
listiem. Tomēr viņus visus diemžēl vieno vēl 
kas cits. Šie sportisti savā salīdzinoši neilgajā 
karjerā ir guvuši ļoti specifisku un smagu 
traumu – ceļgala krustenisko saišu plīsumu.

Basketbols ir viens no traumatiskākajiem 
sporta veidiem. Pēc ASV Nacionālās drošības 
padomes (National Safety Council) apkopo-
tajiem datiem Amerikas Savienotajās Valstīs 
2013. gadā tieši basketbolā tika uzskaitīts 
vislielākais savainojumu skaits. Basketbolā 
gūto traumu skaits ir lielāks nekā amerikāņu 
futbolā, kas ir ļoti izteikts kontakta sporta 
veids. 2015. gada Džefrija Teilora (Jeffrey 
Taylor) un viņa kolēģu pētījumā par apakšējo 
ekstremitāšu savainojumu novēršanu 
basketbolā noskaidrots, ka, lai gan izplatīti 
ir arī ķermeņa augšdaļas, galvas un roku 
savainojumi, tomēr divas trešdaļas no visiem 
savainojumiem basketbolā skar ķermeņa 
lejasdaļu.

Ceļgala krustenisko saišu savainojumus 
ir iespējams gūt vai nu kontakta, vai bez-
kontakta veidā, minēts Meriditas Šepardes 
(Meridith Shephard) un kolēģu 2015. gadā 
publicētajā pētījumā par krustenisko saišu 
plīsumu veicinošajiem faktoriem. Kontakta 
savainojumi parasti tiek gūti, kad sportists 
saskrienas ar pretspēlētāju vai nokrīt un 
ceļgals tiek nostādīts nepareizā pozīcijā. Uz 
krusteniskajām saitēm tiek izdarīts pārlieku 
liels spēks, tāpēc tiek gūta trauma. No šīm 
traumām ir grūti izvairīties, un tās bieži skaid-
rojamas kā vienkārša, sportiska neveiksme.

Tomēr līdz pat 70% no visiem krustenisko 
saišu savainojumiem basketbolā tiek gūti bez-
kontakta ceļā jeb “uz līdzenas vietas”, izcelts 
Šepardes pētījumā. Lai gan dažādos pētījumos 
dati ir atšķirīgi, tomēr kopsaucējs tajos visos ir, 
ka sievietes pret krustenisko saišu traumām 
ir daudz uzņēmīgākas nekā vīrieši – šādu 
savainojumu karjeras laikā gūst līdz pat 16% 
daiļā dzimuma basketbolistu, kamēr vīriešu 
vidū šis traumu skaits ir no 2 līdz 4 reizēm 
mazāks, secināts Teilora un viņa kolēģu 
veiktajā pētījumā. 

vISpuSīgā SAgAtAvotībA
Marianna Kļaviņa savas basketbolistes gaitas 
uzsāka 1. klasē. Tagad viņa ikdienā trenējas 
basketbola skolā “Rīdzene”, savukārt spēlē 
prestižās TTT komandas junioru sastāvā, 
kur Marianna, būdama 17 gadus veca, ir 
viena no jaunākajām spēlētājām. Vaicāta 
par bailēm no krustenisko saišu traumām, 
Marianna atbild: “Cenšos nedomāt par tām 
un nebaidīties, jo viss ir galvā. Treneris 
ir stāstījis, kas var notikt, ja neiesim uz 
fiziskajiem treniņiem, tāpēc regulāri uz tiem 
dodamies.” TTT basketboliste trenējas četras 
reizes nedēļā, un viena no šīm reizēm veltīta 
tieši fiziskās sagatavotības attīstīšanai. Tieši 
fiziskā sagatavotība ir viens no priekšno-
teikumiem, lai mazinātu traumu risku.

Pētījumā, aprakstot ceļgala specifiku, 
Šeparde ar kolēģiem izceļ, ka ceļgals ir 
sarežģītākā locītava cilvēka ķermenī, ana-
tomiski tajā ir apvienotas trīs locītavas. Lai 

Marianna Kļaviņa U14 un U16 
izlasēs ir aizvadījusi 40 spēles. 
Ikdienā viņa spēlē komandas TTT 
junioru sastāvā, kur ir viena no 
jaunākajām spēlētājām.  
Par traumām Marianna saka: 
“Cenšos nedomāt par tām un 
nebaidīties, jo viss ir galvā.”

četrgalvainais 
muskulis

aizmugurējā 
krusteniskā saite

priekšējā 
krusteniskā 

saite

sānu saite

četrgalvainā 
muskuļa cīpsla

ceļa skriemelis

sānu saite

menisks

ceļa skriemeļa 
saite
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atbild: “Tā ir liela, liela problēma. Jo agrīnā 
vecumā specializācija bieži ņem virsroku 
pār vispārējo fizisko sagatavotību. Gribētos 
lielāku uzmanību stabilitātei, pareizai kustībai 
pietupienā, lēcienā, atspērienā.” Liela atbildība 
par jauno basketbolistu kustībām gulstas uz 
treneru pleciem, kuri ar tiem strādā jau no 
mazotnes un topošo basketbolistu acīs ir liela 
autoritāte.

LBS galvenā ārste teic, ka “gan vecāku, 
gan jauno sportistu novērojums ir, ja treneris 
stāv klāt, tad viss tiek darīts, kā vajag, bet, ja 
treneris tajā brīdī nestāv klāt un neuzmana 
katru, tad vairāk tiek darīts darīšanas pēc”. 
Saprotams, ka treneris nevar pamanīt pilnīgi 
visu, tāpēc, lai neieviestu savās kustībās 
sliktus paradumus, svarīga ir arī paša sportista 
disciplīna. Ārste Rozenštoka atminas kādu 
piemēru ar jau pieaugušu basketbolisti: 
“Sportistes skrējiena solis nebija pareizs – 
skrienot kājas krustā, ceļi kopā. Izlašu periodā 
veltījām 2 mēnešus, lai “vērtu vaļā” to soli. It kā 
pat izdevās, viss bija ļoti labi. Bet, tā kā jāmaina 
bija kustību stereotips, kā cilvēks skrien vai lec, 
tad pēc brīvāka perioda, kad atkal ieraudzīju šo 
meiteni kādā spēlē, viņa atkal skrēja kā pirms 
tam.” Apgūstot nepareizas kustības, spēlētājs 
pats sev uzliek robežu, kura ietekmē rezultātus 
un traumu iespējamību.

Spēlē DIvReIz vAIRāK  
NeKā pRofeSIoNāļI
Pat ja organisms ir fiziski sagatavots, tam pēc 
slodzēm ir jādod arī iespēja atpūsties. LJBL 
maču skaits vienam sportistam, kurš spēlē 
kādā no valsts izlasēm, ir ierobežots – 65 
spēles sezonā. Tomēr šis limits noteikts tikai 
kopš 2013./2014. gada sezonas. Pirms tam 
talantīgākie jaunie basketbolisti aizvadīja 
ārkārtīgi lielu daudzumu spēļu gada laikā, tas 
nereti pat pārsniedza NBA 82 spēļu skaitu 
sezonā. Piemēram, Dāvis Bertāns savulaik 
aizvadījis līdz pat 180 spēlēm sezonā, nereti 
spēlējot pat divas un trīs spēles dienā, atklāj 
Dāvja un Daira Bertānu tēvs Dainis. Tiesa, ne 
visas spēles notika LJBL turnīra ietvaros, jo 
gan pirms spēļu limita noteikšanas, gan pēc tā 
spēlētājam nevar aizliegt pārstāvēt, piemēram, 
savu skolas komandu dažādos turnīros.

Turklāt jaunie sportisti spēles aizvada ne 
tikai savā vecuma grupā vien, bet arī kopā 
ar vecākiem jauniešiem. LJBL ir noteikts 
ierobežojums, ka basketbolists vienlaikus 
nevar spēlēt vairāk kā divās vecuma grupās, 
taču arī par šādu sistēmu neizpratnē ir sporta 
ārsts Dags Čuda: “Mums tādi brīnumi notiek, 
ka 16 gadu vecs spēlētājs divās vecuma grupās 
nospēlēs vairāk spēļu nekā tiek aizvadīts NBA 
sezonā. Tas jau ir kaut kāds murgs!” Sporta 
ārsta viedoklim nepiekrīt treneris Ainārs 
Čukste. Viņaprāt, starp spēļu skaitu un savai-
nojumiem nav korelācijas: “Tu nospēlēsi 20 
spēles, un tev nebūs traumu, tu nospēlēsi 50, 
un tev būs trauma. Nav pierādīts! Ja tā būtu, 
tad es būtu par. Bet šajā gadījumā neredzu 
argumentus spēļu skaita samazināšanai.” 
Tomēr TTT Rīga junioru komandas treneris 
norāda uz negatīvu tendenci, ka LJBL spēlētājs 
spēlē arī ārpus līgas un pārslogo sevi.

Kopā ar vecākām meitenēm nereti spēlē arī 
Marianna Kļaviņa. Jautāta, kas viņu motivē 
to darīt, Marianna atbild: “Mani mudina 
griba un vēlme kļūt labākai, progresēt.” Nav 
noliedzams, ka spēlēšana ar pieredzējušākiem 
basketbolistiem attīsta meistarību, taču, 
kā norāda LBS galvenā ārste, tas rada arī 
paaugstinātu traumu risku: “Pārbaudot jau-
niešus, es redzu, ka viņiem bieži ir pārslodze, 
jo viņi “raujas” divās vai trīs komandās. Tad ir 
jautājums – vai viņi iegūst no tā vai arī viņiem 
ir jāizdzīvo šajā periodā?” Fiziskā pārslodze 
nav vienīgais risks, ko rada liels spēļu skaits.

Pārslodze uz sportistu iedarbojas arī 
mentāli, jo “nogurums mazina koncentrēšanās 
spējas, tāpēc traumas bieži notiek sezonu un 
turnīru izskaņā, kad sportisti domā, ka vēl 

mazinātu krustenisko saišu traumu risku, 
jānodrošina ceļgala stabilitāte. To var panākt, 
attīstot ap ceļgalu esošos augšstilbu un ikru 
muskuļus. Tomēr svarīga ir ne tikai kāju 
muskuļu fiziskā sagatavotība, bet arī muskuļi 
gurnos un torsā, jo tie palīdz pareizā pozīcijā 
noturēt visu ķermeni, līdz ar to arī ceļgalu. 
Ļoti būtiski ir attīstīt visas muskuļu grupas, 
jo pretējā gadījumā rodas muskuļu disbalanss, 
kas mazina ceļgala stabilitāti un palielina 
traumu risku.

Mariannas treneris ir Ainārs Čukste. Viņš 
ar sieviešu U20 valstsvienībām 2005. un 
2009. gadā izcīnījis bronzas medaļas Eiropas 
čempionātā un šobrīd trenē sieviešu U18 izlasi. 
Ainārs ieguvis arī fizioterapeita izglītību un 
sarunā akcentē fiziskās sagatavotības nozīmi 
un atzīst, ka trenerim ir vislielākā iespēja to 
ietekmēt, uzdodot dažādus vingrinājumus. 
Jautāts, vai tas tiek darīts, treneris atbild: “Nē. 
Tāpēc, ka mums ir maz laika. Kādreiz es to 
daru, bet nemaz netaisos balts un pūkains. 
Man ir tik ierobežots laiks treniņā, ka man ir 
jāizdara tas, kas ir vajadzīgs basketbolam. Un 
bieži vien pat piemirstas, nemaz nenoliegšu.”

Mūsdienās par tendenci kļuvusi agrīnā 
specializācija, kas nozīmē, ka basketbolists 
jau no bērna kājas nodarbojas tikai un vienīgi 
ar basketbolu. Sākotnēji varētu šķist, ka tas ir 
pozitīvi, jo basketbolists var labāk attīstīt savas 
iemaņas, taču tas rada arī bīstamību vēlāk 
gūt traumas, jo attīstītas ir tikai basketbolā 
izmantotās muskuļu grupas. Sporta ārsts 
ar 40 gadu pieredzi Dags Čuda stāsta, ka 
mazotnē ieteicams nodarboties ar maksimāli 
daudz sporta veidiem: “Nevar tā, ka nu tikai 
trenēsies savā sporta veidā. Jābūt vispusībai. 
Tāpēc arī tie, kas izgājuši daudziem spor-
tiem cauri savā bērnībā, teiksim, 80. gadu 
paaudze, tad 90. gadu paaudze, ir sev traumu 
risku mazinājuši. Viņiem jau nebija tādas 
iespējas, kādas ir šobrīd, sēdēt pie datoriem. 
Galvenais bija aktivitātes svaigā gaisā, kādas 
tik bija iespējamas viņiem pieejamajās vietās.” 
Jaunāka būdama, Marianna nodarbojās arī ar 
citiem sporta veidiem, piemēram, futbolu un 
vieglatlētiku, bet nu palicis tikai basketbols, 
kuram tiek veltīta visa uzmanība. “Ja viss ļoti 
labi sakritīs un izdosies, tad labprāt turpinātu 
basketbolu spēlēt arī profesionāli,” stāsta jaunā 
basketboliste.

Latvijas Jaunatnes basketbola līga (LJBL) ir 
vieta, kur dzimst mūsu talantīgākie spēlētāji. 
Jautāta par to, cik pareizas ir jauno spēlētāju 
kustības, Latvijas Basketbola savienības 
(LBS) galvenā ārste Sandra Rozenštoka 

BASkETBoLS Un TRAUMAS
ToP 5  

traumatiskākie  
sporta veidi

Basketbols 2013. gadā ASV bija pats 

traumatiskākais sporta veids. Tajā kopā 

tika gūti 533 509 savainojumi.

Traumu skaits (tūkstoši)

 Basketbols    Riteņbraukšana   
 Amerikāņu futbols    Vingrošana    Futbols

533
521

420
365

229

ASV, 2013. gads. Avots: USA National Safety Council
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pēdējo reizi jāatrod sevī spēks cīnīties,” saka 
sporta ārste Rozenštoka. Tāpat, nokļūstot 
vecāku basketbolistu vidū, ir lielāka motivācija 
un enerģija sevi apliecināt, kā stāsta Marianna 
Kļaviņa: “Spēlējot kopā vecākām meitenēm, 
ir vēlme sevi parādīt, pierādīt, ka neesi velti 
paņemta spēlēt komandā.” 

Bet vēlme sevi pierādīt var beigties bēdīgi. 
Latvijas Sporta pedagoģijas akadēmijas 
Sporta medicīnas katedras vadītājs, profesors 
Viesturs Lāriņš ir teicis: “Ja jauno spēlētāju 
ieliek pie lielajiem, tad viņš ļoti cenšas, jo 
arī grib būt top līmenī. Līdz ar to viņš visu 
dara ar lielāku spēku, bet pēc tam nepiecie-
šams ilgāks atjaunošanās laiks. Ja tas ir par 
īsu, tad muskuļi ir paaugstinātā tonusā un 
rodas muskuļu disbalanss, kas var beigties 
ar traumu.” Liela loma noslogotībā ir jauno 
basketbolistu vecākiem, tieši viņi ir tie, kas var 
ierobežot savas atvases spēļu skaitu. Jādomā 
ilgtermiņā, jo nemitīgas spēles un turnīri 
veicina spēlētāja iemaņu attīstību, bet novājina 
viņa organismu. Jāsamēro neskaitāmi tituli, 
medaļas un uzvaras agrā jaunībā pret fiziski 
gatavu organismu un, iespējams, no traumām 
brīvu un garu karjeru.

bASKetbolā bRīvDIeNu NAv
Pienākot vasarai, skolēni dodas garā, laiskā 
brīvlaikā. Taču meistarīgākajiem basketbola 
audzēkņiem sākas visatbildīgākais gada 
laiks – izlašu periods. Marianna Kļaviņa 
teic, ka “sezonas nogurums ir milzīgs, bet ne 
visiem ir dota iespēja pārstāvēt savu valsti. 
Tāpēc man kaut kur atrodas īstā motivācija un 
spēki arī vasarai”. Šāda attieksme ir svarīga, 
lai spēlētu valstsvienībā, un Marianna ar 
Latvijas kreklu mugurā sieviešu U14 un U16 
izlasēs līdz šim ir aizvadījusi 40 spēles. 

“Uz līdzenas vietas” savas krusteniskās 
saites savainojis Dāvis Bertāns, kurš vienai 
un tai pašai kājai šo traumu ir guvis pat divas 
reizes. Vispirms 1992. gadā Valmierā dzimu-
šais Bertāns to izdarīja viņam ļoti veiksmīgās 
2012./2013. gada sezonas finālspēlē 
jūnijā, Serbijas kluba “Belgrades Partizan” 
rindās. Deviņus mēnešus ilgā veseļošanās 
liedza Bertānam dalību NBA vasaras līgā, 
2014. gada Eurobasket turnīrā Slovēnijā, kā 
arī lielā daļā nākamās regulārās sezonas 
spēļu. Izgājis rehabilitāciju NBA Teksasas 
klubā “Sanantonio Spurs”, kura sistēmā ir 
Bertāns, un atgriezies ierindā nu jau Spānijas 
kluba “Laboral Kutxa” sastāvā, Bertāns ar 
labiem rādītājiem aizvadīja 22 spēles, dodot 
iemeslu tenkām par viņa iespējamo pāreju uz 
NBA, bet pērnā gada martā sportists vēlreiz 
pārrāva krusteniskās saites, turklāt tam 
pašam ceļgalam.

Dāvja tēvs Dainis šīs traumas skaidro ar 
pārmērīgo noslodzi, ko uzliek izlašu periods: 
“Tas viss ir saistīts ar to, ka vasaras laikā nav 
bijis pietiekamas atpūtas, jo tad ir jāspēlē 
izlasēs. Tas ir lielākajai daļai spēlētāju, kuriem 
tā notiek. Tie, kas iet laukumā ar atdevi 
simts un vēl vairāk procenti, un, ja viņš ir 
nospēlējis, teiksim, sākot no U14, visas vasa-
ras, viņam ir jābūt šajās izlasēs, tad vienkārši 
nav laika atpūsties.” Gribot, kā labāk, spēlējot 
izlasēs, jaunatnes līgā, skolas komandās un 
citviet, jaunie basketbolisti nereti paši nodara 
sev pāri. Aug viņu meistarība, taču fiziskā 
sagatavotība atpaliek.

Basketbols no spēlētājiem pieprasa ļoti 
specifiskas kustības. Pētot savainojumus 
veicinošos apstākļus, Ziemeļkarolīnas 
pētnieku komanda secinājusi, ka basketbola 
spēles laikā sportistam vidēji ir jāizdara no 

35 līdz 46 palēcieniem, kas ir līdz pat četrām 
reizēm vairāk nekā tādos sporta veidos kā 
futbols vai volejbols. Spēlētājiem ir strauji 
jāsāk skriet un tikpat strauji jāapstājas, kā arī 
spēles laikā kustības virziens jāmaina ik pēc 
divām vai trim sekundēm. Laika gaitā spēle ir 
kļuvusi ātrāka, to ietekmējušas gan izmaiņas 
noteikumos, piemēram, saīsināts uzbruku-
mam atvēlētais laiks, sieviešu basketbolā 
bumba padarīta vieglāka, mainījusies gan 
sportistu fiziskā attīstība, gan spēles taktika. 
Pie saišu savainojumiem noved tieši basket-
bolam raksturīgās kustības: ātra apstāšanās 
un kustības virziena maiņa, kamēr viena kāja 
ir nofiksēta, asi skrējieni, kas tiek izdarīti 
caurgājienos, piezemēšanās no lēciena uz 
vienas vai abām kājām.

lIelāKā cīņA tIKAI SeKo
Izveseļošanās pēc krustenisko saišu plīsuma 
ilgst aptuveni deviņus mēnešus, kuru laikā 
sportistam tiek veikta operācija, lai atjaunotu 
krustenisko saiti, kā arī jāiziet rehabilitācija. 
Vidēji ceļgala krustenisko saišu operācija 
izmaksā 15 000 eiro, taču jāatzīmē, ka kopējā 
summa ir ievērojami lielāka, jo jāsedz arī 
rehabilitācijas radītās izmaksas. Šepardes 
pētījumā norādīts, ka tikai ASV vien ceļgala 
krustenisko saišu operācijas izmaksās ik 
gadu tiek tērēti vairāk nekā divi miljardi 
dolāru.

Viens no mūsdienās izmantotajiem 
rehabilitācijas veidiem ir sešus mēnešus 
ilgstošais “norvēģu protokols”. To veido 
septiņas fāzes. Pirmajos trīs mēnešos tiek 
strādāts pie ceļgala kustību atjaunošanas 
un stabilitātes atgūšanas, muskuļu spēka 
savainotajā kājā un organismā kopumā. Pēc 
pirmajām četrām fāzēm seko muskuļu tests, 

statistika Pirms atšķirība Pēc

Spēles sezonā 52,1 -8,1 44,0

Minūtes spēlē 22,7 -3,6 19,1

Punkti 10,3 -2,4 7,9

Metiena precizitāte % 46,8 -2,8 44

Piespēles 2,0 -0,1 1,9

Atlecošās bumbas 4,1 -0,7 3,4

Bloķētie metieni 0,5 0,0 0,5

Pārtvertās bumbas 0,8 +0,1 0,9

SnIEgUMS Pēc kRUSTEnISko SAIŠU SAvAInoJUMA

98% NBA spēlētāju pēc 
savainojuma gūšanas 

atgriežas profesionālajā 
basketbolā.  

Tomēr sportista 
sniegums vairumā 
kategoriju krītas.

Avots: Harris, J., et al., Return-to-Sport and Performance After Cruciate Ligament 
Reconstruction in National Basketball Association Players, 2013

70% Absolūtais vairākums krustenisko saišu savainojumu 
tiek gūti bez kontakta, “uz līdzenas vietas”.

9 
mēneši

Laiks, kas pēc savainojuma vidēji jāpavada, lai izietu 
rehabilitāciju. Bet tas var būt arī ilgāks.

15 000 
eiro

Vidējā krustenisko saišu operācijas cena  
bez turpmākās rehabilitācijas izmaksām.

2+ 
miljardi dolāru

Kopējā summa, kas katru gadu ASV tiek izdota par 
krustenisko saišu operācijām.

cEļgALA kRUSTEnISko SAIŠU SAvAInoJUMI

Avots: Shephard, M., et al., ACL Tears: Contributing Factors and Preventive 
Strategies for the Home Health Care Professional, 2015
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kurā tiek noskaidrota spēka atšķirība starp 
savainoto un veselo kāju. Ja savainotā kāja 
izrādās ne vairāk kā par 30% vājāka par 
veselo kāju, var sākt rehabilitācijas nākamo – 
skriešanas – fāzi. Drīz vien tiek uzsākti 
lēkšanas vingrinājumi, kā arī sporta veidam, 
kuru pārstāv savainotais atlēts, raksturīgi 
vingrinājumi. Pēc sešiem mēnešiem notiek 
otrā muskuļu spēka pārbaude. Ja starpība ir 
mazāka par 15%, rehabilitācija ir uzskatāma 
par veiksmīgu un pacients var atsākt sportot. 
Poļu pētnieku grupa 2011. gadā publicēja 
rezultātus, kuros secināts, ka, izejot šo 
rehabilitāciju, muskuļu spēka atšķirība starp 
veselo un operēto kāju bija aptuveni 6% liela. 
11 no 18 pētījuma dalībniekiem izturēja 
muskuļu spēka testu. Dažos gadījumos 
operētā kāja pat izrādījās stiprāka par veselo.

Pētniece Klēra Arderna (Clare Ardern), kura 
ieguvusi doktora grādu ortopēdiskajā sporta 
medicīnā, savā 2015. gada pētījumā izceļ 
apstākli, ka absolūtais vairākums kruste-
nisko saišu rekonstrukciju ir veiksmīgas no 
mehāniskā un fiziskā aspekta, proti, atgūts 
muskuļu spēks un ceļgala stabilitāte, bet daļa 
sportistu tik un tā neatgriežas sportā vai 
atgriežas zemākā līmenī nekā pirms savaino-
juma. Apkopojot no gandrīz 70 pētījumiem 
iegūtos datus, Arderna izrēķinājusi, ka 
sportā pēc krustenisko saišu rekonstrukci-
jas atgriežas 81% sportistu, bet iepriekšējā 
līmenī, piemēram, tajā pašā divīzijā, vien 
65% sportistu. Konkurējošā līmeņa sportā 
atgriezās 55% sportistu. Tātad katrs trešais 
sportists pēc krustenisko saišu savainojuma 
neatgriezās iepriekšējā līmenī, bet teju katrs 
otrais neatgriezās konkurējošā līmeņa sportā. 
Lielākas izredzes atgriezties iepriekšējā 
līmenī ir sportistiem, kuri ir jaunāki par 25 
gadiem un ar sportu pirms savainojuma 
nodarbojušies profesionālā līmenī. 

Arderna pētījumā norāda, ka, neskato-
ties uz krustenisko saišu rekonstrukcijas 
veiksmīgumu un sportista dzimumu, 
vecumu un meistarību, ir vēl psiholoģiskais 
iemesls, kas nosaka, vai atlēts pēc 
rehabilitācijas atgriezīsies sportā. Šo apstākli 
izceļ arī sporta ārsts Dags Čuda: “Noteikti, 
noteikti, ka traumas sportistu psiholoģiski 
ietekmē. Es esmu redzējis cilvēkus pēc 
tādām traumām, viņi nevar vairs atgriez-
ties psiholoģiski iepriekšējā līmenī. Viņš 
atceras savu traumu, un tad galvā veidojas 
patoloģiskā dominante. Tad viņš vairs nevar 
sasniegt iepriekšējo līmeni.” Izplatītākais 
iemesls, kāpēc atlēti neatgriežas sportā, ir 

bailes no atkārtota savainojuma, pat tad, 
ja ceļgals pēc testu rezultātiem ir gatavs 
slodzēm. Bailes kā galveno apstākli minējis 
katrs otrais atlēts, kurš pēc krustenisko saišu 
savainojuma ir pārtraucis sportista gaitas, 
secināts Ardernas pētījumā.

Veicot pētījumu par 58 NBA basketbolis-
tiem, kuri guvuši krustenisko saišu plīsumu, 
medicīnas doktors Džošua Harris (Joshua 
Harris) 2013. gadā ar kolēģiem izsecinājis, ka 
98% no savainotajiem NBA spēlētājiem jau 
nākamajā sezonā atgriezušies profesionālajā 
basketbolā, 86% atgriezušies NBA. Tikai 
vienā gadījumā basketbolists nav spējis 
turpināt karjeru. Tomēr, apkopojot statistiku 
par basketbolistu sniegumu pirms un pēc 
krustenisko saišu savainojuma gūšanas, 
noskaidrots, ka pēc savainojuma sportistu 
sniegums ievērojami pasliktinājies. Sezonā 
šie basketbolisti aizvada vidēji par 8 spēlēm 
mazāk, spēlē par 3,6 minūtēm mazāk katrā 
spēlē, gūst par 2,4 punktiem mazāk katrā 
spēlē, kā arī metienu precizitāte mazinās par 
2,8%. 

AllAž NeDAuDz pIetRūKSt.  
bet Kā?
Sports ir sports, no traumām izvairīties 
nevarēs. Šādi vārdi minēti teju katrā 
publikācijā par krustenisko saišu traumām, 
un ko līdzīgu nereti atkārto arī sporta ārsti. 
Tomēr ir liela atšķirība starp traumām, 
kas gūtas cīņas karstumā, spēkojoties ar 
pretspēlētājiem, krītot vai lecot pēc bum-
bas, un no traumām, kas gūtas “uz līdzenas 
vietas”, kad citu spēlētāju nav pat tuvumā. Ja 
vienas ir sportiska nelaime, tad otras ir cēloņu 
un seku likumsakarība. 

Basketbols ir kļuvis ātrāks, konkurence 
par vienu no 450 vietām NBA ir nežēlīga, 
un pēc tuvāko gadu laikā gaidāmā naudas 
pieplūduma NBA tā palielināsies. 

Paradoksāli, bet pārlieku daudz basketbola 
var kaitēt jaunajam censonim. Ja salīdzinām 
dažādu vecuma grupu izlašu sniegumu, tad 
redzams, ka pieaugušo izlases panākumi 
atpaliek no jauniešu valstsvienībām. Vīriešu 
U20 izlase 2013. gada Eiropas čempionātā 
ieguva 2. vietu, bet 2012. gadā 6. vietu. U20 
sieviešu izlase kopš 2000. gada tikai vienu 
reizi nav cīnījusies par medaļām un trīs 
reizes izcīnījusi bronzu. Arī vīriešu U18 izlase 
ir divas reizes izcīnījusi bronzas medaļas. 
Jauniešu izlases panākumus gūst regulāri, bet 
pieaugušo izlasēs allaž kaut kā pietrūkst. Uz 
laukuma trūkst spēlētāju, kas guvuši traumas 

2. muskuļu spēka tests  
(6. mēneša sākums)

Ja spēka atšķirība starp abām 
kājām ir mazāka par 15%, 
rehabilitācija ir veiksmīga.

Avots: Lemiesz, G. et al., The Effectiveness of rehabili-
tation procedure after the reconstruction of the ACL 
according to the Norwegian protocol, 2011

noRvēģU REHABILITācIJAS 
PRoTokoLS

0. fāze (1.–2. nedēļa) 
agrā pēcoperācija

Jāatgūst spēja iztaisnot 
ceļgalu. Jāsamazina 
locītavas pampums.

1. fāze (2.–4. nedēļa) 
staigāšana

Pēc 2. nedēļas jāstaigā 
bez kruķiem. Jāatgūst 

stabilitāte stāvot.

2. fāze (5.–8. nedēļa) 
balanss un stabilitāte

Stabilitātes vingrinājumi. 
Kāpšanas un  

staigāšanas treniņi.

3. fāze (9.–12. nedēļa) 
muskuļu spēks

Tiek strādāts pie spēka 
atgūšanas operētajā kājā 

un ķermenī kopumā.

1. muskuļu spēka tests 
(3. mēneša sākums)

Ja spēka atšķirība starp 
abām kājām ir mazāka par 
30%, sākas nākamā fāze.

4. fāze (13.–16. nedēļa) 
skriešana

Tiek sākti skriešanas vingri- 
nājumi uz mehāniskā 
skrejceļa, brīvā dabā.

5. fāze (17.–19. nedēļa) 
lēkšana

Tiek sākti lēkšanas,  
kā arī sarežģītāki 

skriešanas vingrinājumi.

6. fāze (20.–24. nedēļa) 
veiklība

Izveicīguma vingrinājumi. 
Sporta veidam  

specifiskās kustības.
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Teju visi teātri kā svarīgāko biļešu cenas fak-
toru min iestudējuma veidošanas izmaksas. 
Tās, kā skaidro Liepājas teātra mārketinga 
nodaļas direktore Jevgenija Skoraja, “ir 
visas tās izmaksas, kas saistītas ar izrādes 
veidošanu – kostīmi, dekorācijas, atlīdzības. 
Atkarībā no sarežģītības pakāpes un izmaksu 
summas veidojas arī cenu politika konkrētam 
projektam”. 

IzmēRAm uN vIetAI IR Nozīme
Pētot izrāžu biļešu cenu dažādību, uzmanību 
piesaista biļetes cenas korelācija ar zāles 
izmēru. Teātru lielajās zālēs cenas variē 
atkarībā no biļetē norādītās sēdvietas izvieto-
juma zālē, savukārt mazajās zālēs biļešu cenas 
lielākoties ir fiksētas.

Dailes teātrī 2015. gada sākumā pirmizrādi 
piedzīvojušās izrādes “Reāli sliktie puiši” 
biļetes cena ir amplitūdā no 5 līdz 17 eiro 
atkarībā no vietas zālē. Savukārt Intara 
Rešetina iestudējumam “Ja tevis vairs nebūtu”, 
kas tiek izrādīts teātra Mazajā zālē, biļešu cena 
ir viena – 18 eiro. 

Arī uz Nacionālā teātra lielformāta izrādēm 
vislētākās biļetes, proti, sēdvietās otrā bal-
kona pašā aizmugurē, var nopirkt par 3 eiro, 
bet dārgākās – no 15 līdz 17 eiro. Savukārt 
viesošanās teātra Jaunajā zālē izmaksā no 12 
līdz 15 eiro. Taču biļešu cena uz izrādēm, kas 
notiek Aktieru zālē, atšķiras, liekot nojaust, 
ka šoreiz izmērs nav noteicošais. 2014. gadā 
teātra Aktieru zālē tika iestudētas divas 
jaunas izrādes – Mihaila Kublinska “Spoki!” un 
Elmāra Seņkova “Ezeriņš”. Taču to cena nav 
vienāda, proti, biļetes uz “Spoki!” ir 10 eiro, 
bet uz “Ezeriņš” – par 15 eiro dārgāka, pro-
ti – 25 eiro. Nacionālā teātra finanšu direktore 
Dace Pāne skaidro, ka “Ezeriņš” ir īpaša izrāde, 
kuru vienā izrādīšanas reizē var apmeklēt 
tikai 60 skatītāji, lai gan parasti Aktieru zālē ir 
līdz 90 skatītāju sēdvietu.

No telpas izmēra raugoties, vieglāk saprast 
Jaunā Rīgas teātra (JRT) cenu politiku. Izrādes 
“Fundamentālists”, “Māceklis”, “Kontrabass” 
un citas, kas notiek teātra Mazajā zālē, 
skatāmas par 12 eiro. Arī izrādēm, kas notiek 

otrpus Daugavai, Eduarda Smiļģa teātra 
muzejā – “Garā dzīve”, “Dukši”, “Tumšās ale-
jas” – biļešu cena ir vienāda, proti, 22 eiro. 

Valmieras Drāmas teātrī (VDT) biļešu 
cenas uz mazā formāta izrādēm, kas notiek 
“LMT Mansards” vai Apaļajā zālē, sākotnēji 
ir viena, proti, 13 eiro. Bet, kā stāsta teātra 
mārketinga direktore Agita Mačuka, “ja izrāde 
tiek spēlēta ilgi un nav liela pieprasījuma, cena 
tiek pazemināta līdz 11,50 eiro”. 

Visi teātri norāda, ka būtiskākais augsto 
cenu faktors ir izrādes aktualitāte – cik sen 
iestudējums piedzīvojis pirmizrādi.

zvAIgzNeS fAKtoRS ceļ ceNu
Mihaila Čehova Rīgas Krievu teātra 
sabiedrisko attiecību nodaļas vadītāja Lina 
Ovčiņņikova atzīst, ka biļešu cenu ietekmē 
izrādē redzamie mākslinieki – sākot ar lugas 
autoru, kam jāsamaksā autoratlīdzība, un 
beidzot ar pieaicinātajiem dejotājiem. Tā 
iesaistīto mūziķu un dejotāju kuplais skaits 
sadārdzinājis izrādes “Tango ar Stroku” 
biļetes līdz pat 25 eiro. Arī Nacionālais 
teātris atzīst, ka muzikālais noformējums 
palielina izrādes vērtību: “izrāde, kurā 
dzirdama “dzīvā” mūzika, noteikti 
būs dārgāka, jo tapšanas izmaksas būs 
lielākas.” Liepājas teātra pārstāvji piebilst, 
ka ne tikai mūziķi no “ārpasaules”, bet arī 
citi skatuves mākslinieki, precīzāk, ārštata 
aktieri, iestudējuma vērtību paaugstina. 

Taču visspilgtāk ievērojama mākslinieka 
klātesamība iezīmējas JRT sezonas 
jauniestudējumā “Brodskis / Barišņikovs”, 
kurā piedalās krievu mākslinieks Mihails 
Barišņikovs. Šī režisora Alvja Hermaņa 
iestudējuma biļešu griesti ir augsti – līdz 
pat 90 eiro. JRT gan skaidro, ka teātris par 
biļešu cenām nelēma vienbalsīgi, jo šis esot 
īpašs projekts. 

Pie tā saucamā zvaigznes faktora minama 
arī teātra kritiķu atzinība teātra balvas 
“Spēlmaņu nakts” nominācijas formātā, kas 
ir būtisks aspekts kvalitatīvas aktiermākslas 
tīkotājiem, tādējādi radot pieprasījumu 
nominētajām izrādēm. Nacionālais teātris 

teātris. māksla. cena
Visam ir cena – arī teātra mākslai! Skatuves zvaigznes, izcilas izrādes, teātra statuss,  
atlaides un skatītāju piesasitīšanas politika. Kas nosaka teātra izrādes biļešu vērtību?

Autore: Ilze Vītola 

neslēpj, ka biļešu summa uz izrādi “Ezeriņš” 
palielinājās pēc 2014. gadā iegūtās Spēlmaņu 
nakts GRAND PRIX balvas, jo apbalvojums 
palielināja skatītāju interesi. 

SSp – SKolēNI, StuDeNtI, 
peNSIoNāRI
Visi teātri sniedz labvēlīgākus biļešu 
iegādes nosacījumus noteiktiem sabiedrības 
locekļiem. Šo atlaižu politiku VDT pārstāvji 
dēvē par SSP – skolēni, studenti, pensionāri. 

JRT un Mihaila Čehova Rīgas Krievu 
teātris piemērojis 30% atlaidi skolēniem, pilna 
laika studentiem, ISIC karšu īpašniekiem un 
pensionāriem, taču Liepājas teātris – 25% 
atlaidi. Savukārt VDT katru mēnesi piemēro 
30% SSP noteiktām izrādēm, lielākas 
priekšrocības sniedzot vietējiem studentiem 
no Vidzemes Augstskolas, kuriem 30% atlaide 
attiecas uz visu izrāžu biļešu iegādi. Arī 
mazie Rīgas teātri – “Dirty Deal Teatro” un 
Ģertrūdes ielas teātris – piekopj SSP, ierasto 
9 eiro biļešu cenu šīm sociālajām grupām 
samazinot līdz 5 eiro. 

Pilna laika studenti var iegādāties biļetes 
ar 20% atlaidi uz izrādēm, kas notiek 
Nacionālā teātra Jaunajā un Aktieru zālē. 
Nacionālajā teātrī šādi noteikumi radušies, jo 
šajās zālēs tiek iestudēti un izrādīti projekti, 
kuru mērķauditorija ir jaunieši. 

Pretimnākošu attieksmi visi teātri izrāda 
cilvēkiem ar īpašām vajadzībām. Piemēram, 
1. un 2. grupas invalīdiem, personām 
ratiņkrēslos un viņu pavadoņiem Liepājas 
teātris piemēro 25% atlaidi, bet Nacionālais 
teātris biļetes ļauj iegādāties par puscenu. Vēl 
lielāka atsaucība vērojama Daugavpils teātrī, 
kur cilvēkiem ar kustību traucējumiem bērnu 
izrāžu apmeklējums ir bez maksas, pavado-
nim – 70 centi, bet uz pieaugušo izrādēm – ar 
50% atlaidi.

Dažus teātrus izdevīgāk apmeklēt bariņā. 
Nacionālais teātris kolektīviem, sākot no 15 
skatītājiem, piešķir 5% atlaidi un, sākot no 30 
skatītājiem, – 10% atlaidi. Savukārt JRT par 
kolektīvu uzskata cilvēku grupu, sākot no 10 
cilvēkiem, tiem piemērojot 10% atlaidi.  
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Skolotājs  
vs. skolēns  
sociālajos  

medijos
Sociālo mediju komunikācija izmaina skolēnu un skolotāju attiecības. Skolēni bieži vien aizmirst skolas iekšējās 
kārtības noteikumus un “tvīto”, izsaka nepārdomātus komentārus vai pievieno nepiedienīgas bildes savos 
sociālo mediju profilos.

Autore: Monta Abramova

Arī skolotājiem ir jānorobežo sava privātā 
dzīve no sociālajiem profiliem. 

Skolotāja Liene Buka ir jutusi ietekmi no 
skolēnu rosības sociālajos profilos draugiem.lv 
un facebook.com. Mūsdienās ar interneta 
palīdzību bērni ir iemācījušies okšķerēt pat 
skolotāju profilos, mēģinot uzzināt kaut ko 
vairāk par savu skolotāju. Liene ir saskārusies 
pat ar jautājumiem no 5. un 6. klašu 
skolēniem: Vai Jums ir draugs? Kur Jūs 
atpūšaties? Vai esat precējusies?

Skolotāja atklāj: “Pirmo gadu, sākot mācīt 
skolēnus, viņi aktīvi aicināja mani savos drau-
gos, vēlējās kontaktēties un skatījās bildes. 
Sapratu, ka tas sāk kaitēt manam darbam, 
pārāk daudz skolēni jau zināja par manu 
privāto dzīvi. Tāpēc es izdzēsu bildes, kuras 
nav jāredz, nerakstu informāciju, kas viņiem 
nav jāzina. Facebook profilā esmu uzlikusi 
liegumu, un šobrīd manas bildes, informāciju 
redz tikai mani draugi. Tas pats par Instagram, 
skolēni aicina, bet es atsaku. Jo mazāk viņi 
zina par skolotāju dzīvi, jo mums, skolotājiem, 

ir vieglāk. Un bērni redz, ka skolotājs māk 
norobežoties no tā visa, un viņiem vairs nav 
interesanti.” Viņa arī uzskata, ka bērniem 
ir jāparāda, kurās lietās viņi “bāž degunu” 
par daudz. “Šajā mācību gadā esmu viņiem 
izstāstījusi noteikumus, ka draugos es nevēlos 
vēstules no viņiem, kas saistītas ar mācību 
procesu, jo uzskatu, ka to visu var pajautāt jau 
skolā, ja vien skolēns ir ieinteresēts.”

Bieži vien skolēni nesaprot, ka skolotāju 
aizvainošana publiski sociālajos tīklos var 
sabojāt ne tikai uzskatu par pašu skolotāju, 
bet graut arī skolas reputāciju. Papētot 
mājaslapu twitter.com, var atrast un izlasīt 
ļoti daudz negatīvu komentāru gan par 
dažādu skolu skolotājiem, gan par skolām. 
Skolēni publisko pat bildes ar negatīviem 
komentāriem par skolotāju dzimumu. Bet 
ir atrodamas arī pozitīvas atsauksmes par 
skolotājiem, ja viņi ir izdarījuši skolēnam visu 
pa prātam. Skolotāja Liene Buka atzīmē, ka 
skolēnu un skolas reputācijas mijiedarbībai 
ir ļoti liela nozīme, jo katra lieta, bilde un 

komentārs par skolotājiem, skolēniem vai 
video, kas nonācis internetā, var mazāk vai 
vairāk ietekmēt skolas reputāciju. 

IzDzēS vulgāRāS bIlDeS!
Varētu teikt, ka aizvien biežāk ir manāmas 
reizes, ka skolēns un skolotājs viens otru 
nespēj saprast. Katram no viņiem ir savs 
skatījums un viedoklis. Bijušās 10. klases skol-
niecei Evai nācās saskarties ar nepatīkamu 
situāciju skolā, jo viņas izvietotās bildes drau-
giem.lv tika dēvētas kā pornogrāfiska satura 
un pārāk vulgāras.

“Man bija 17 gadi. Mācījos 10. klasē. 
Sēdēju mierīgi stundā, kad skolotāja nodeva 
man zīmīti, kurā bija rakstīts, ka mani 
izsauc uz pārrunām pie direktores viet-
nieces,” atceras Eva. “Manu bilžu dēļ radās 
nesaskaņas starp mani un skolotājām. 
Manās fotosesijas bildēs, kurās es biju 
saģērbusies kā medmāsa, skolotājas saskatīja 
pārāk lielu vulgaritāti un uzskatīja, ka tās 
ir pārāk pornogrāfiskas. Bildes man lika 
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izdzēst no draugiem.lv, atzīmējot to, ka es 
mācos ģimnāzijā un tādas bildes nevaru 
publicēt, jo tās bojā skolas reputāciju.”

Skolniece tajā laikā arī bildes izdzēsa, jo 
nevēlējās iesaistīties tālāk konfliktsituācijā 
ar skolotājiem. Eva joprojām uzskata, ka tās 
nebojāja skolas reputāciju, jo bildes nebija 
uzņemtas skolas vidē, kā arī tajās netika 
negatīvi atspoguļota skola vai skolotāji. Vai 
tādējādi skolotāji, kuri tobrīd bija draugos ar 
Evas profilu, nesa atbildību arī par savu skol-
nieci? Eva uzskata, ka sociālajiem medijiem 
nevajadzētu šādos gadījumos atstāt ietekmi 
uz skolotājiem un šajos gadījumos viņi nenes 
atbildību par skolēnu, jo, viņasprāt, sociālos 
medijos jaunieši ir citādi – brīvāki nekā 
skolā, un līdz ar to viņiem pašiem jāuzņemas 
atbildība par to, kādus attēlus viņi ievieto.

KuRš AtbIlD –  
SKolēNS vAI SKolotājS? 
Rīgas Stradiņa universitātes lektore un 
sabiedrisko attiecību speciāliste Vita Savicka 
uzsver, ka mijiedarbība starp skolēniem un 
skolas darbiniekiem notiek nepārtraukti: “Tas 
ir diezgan subjektīvi. Katrs no skolotājiem var 
pārprast vai uztvert negatīvi skolēna publicēto 
informāciju sociālajos medijos.” 

Sabiedrisko attiecību speciāliste arī 
konkretizē, kam skolotājiem būtu jāpievērš 
uzmanība un uz kāda veida informāciju būtu 
jāreaģē, piemēram, “kas ir tieši saistīts ar 
skolu, negatīva informācija par skolotājiem, 
skolēniem, ar to saistītiem notikumiem”. Taču 
kas ir tā “sliktā” informācija? Būtībā skolotājs 
nenes atbildību par savu skolēnu sociālajiem 
profiliem. Šīs ir divas dažādas lietas, skolēna 

dzīve skolā un ārpus tās. Galveno problēmu var 
formulēt šādi – skolēni paši atbild par saviem 
profiliem un informāciju, ko publicē, taču 
apziņa par to, ka viņi ir vieni no galvenajām 
skolas reputācijas sastavdaļām, visiem nav 
izveidojusies. 

Arī skolotāja Liene Buka uzskata, ka 
skolotājs nevar atbildēt par savu skolēnu 
privātajiem profiliem, kuri atrodas draugos, 
feisbukā vai tviterī. “Par sociālajos medijos 
redzamo skolēnu dzīves daļu vajadzētu 
atbildēt vecākiem. Viņiem vajadzētu pievērst 
lielāku uzmanību, ko skolēni ievieto portālos. 
Kas nokļūst internetā, tas arī tur paliek. Un 
tas var ietekmēt skolēna turpmāko dzīvi. 
Mēs, skolotāji, varam audzināšanas stundās 
runāt par to, ko drīkst ievietot sociālajos 
tīklos un ko ne.”  

VIEDOKĻI
Kādā gadījumā skolēns var sabojāt skolas reputāciju 

saistībā ar sociālajiem profiliem?

Skolotāja Liene

Skolēns noteikti var sabojāt skolas reputāciju, 
ievietojot bildes, kuras nav paredzētas citu 
acīm, tāpat arī video. Ļoti daudz dzirdēts, 
ka skolēni stundās filmē mācību procesu un 
parāda to citiem, tādā gadījumā tiek pārkāpti 
skolas iekšējās kārtības noteikumi un var saukt pie kriminālatbildības 
skolēnu. Manā praksē tāds gadījums arī ir bijis, bet skolēns saprata, 
ko ir izdarījis un kādas sekas varēja būt.

Studente Eva

Skolas reputāciju var sabojāt tikai, manuprāt, 
tādā gadījumā, ja, piemēram, ir bildes, ieraksti 
tieši no skolas vides, kuras tiek fotogrāfētas 
stundu laikā. Piemēram, tiek nofotografētas 
 skolotājas,kuras spaida telefonu, nevis māca 

stundu laikā. Vai arī skolēni atrodas skolas diskotēkās nepiedienīgās 
drēbēs, lietojot alkoholu, ir piedzērušies.

Sabiedrisko attiecību  
speciāliste Vita Savicka

Skolēns var sabojāt skolas reputāciju, ja viņš 
publicē negatīvu informāciju par skolu un ar to 
saistītiem notikumiem utt.

Skolniece Anna

Manuprāt, ja tas skolēns kaut ko sliktu 
sociālajos tīklos pastāsta par skolu vai par 
skolotāju, vai par kādu skolēnu.

Skolēnu piezīmes par skolotājiem twitter.com
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help! meklēju darbu latvijā!
esmu ārzemnieks
Vai viegli atrast darbu Latvijā? Dažreiz tas neizdodas valsts pilsoņiem, bet kā ir ar ārzemniekiem?  
Lūk, trīs stāsti par citu valstu pilsoņiem, kuri meklēja darbu Latvijā.

Autores: Helēna Koreņevska, Elīna Vasiļevska

StāStS NR. 1 
jagriti kakara: “Mans dzīves mērķis bija vīra 
rokās!”

Esmu no Indijas. Savā valstī 5 gadus studēju 
zobārstniecību. Indijā pastāv tradīcija, ka 
vecāki izvēlas savai meitai otro pusīti. Tā arī 
notika ar mani. Pēc studiju beigām vecāki 
iepazīstināja mani ar topošo vīru. Inteliģents, 
komunikabls, izglītots un ļoti laipns 
vīrietis uzreiz piesaistīja manu uzmanību. 
Noskaidroju, ka agrāk viņš dzīvoja Indijā, bet, 
lai iegūtu labāku izglītību, aizbrauca mācīties 
uz Maskavu. Pēc Krievijas galvaspilsētas viņš 
pārcēlās uz Rīgu un te arī palika. Tā sākās 
mana dzīve Latvijā.

Atbraucot uz jaunu dzīvesvietu ar augstākās 
izglītības diplomu rokās, es nevarēju atrast 

darbu. Man bija nepieciešams apgūt pēdējo 
kursu un nokārtot galvenos eksāmenus Rīgas 
Stradiņa universitātē. Paralēli mācībām es 
sešu mēnešu laikā apguvu Latvijas valsts 
valodu ar privātas skolotājas palīdzību. Tas 
ļoti pārsteidza manus draugus, radiniekus un 
cilvēkus, kuri strādā kopā ar mani.

Pēc augstskolas absolvēšanas sāku meklēt 
darbu. Pētīju vairākas interneta mājaslapas, 
kur piedāvāja darbu zobārstiem. Mana 
pirmā pieredze zobārstniecībā bija Latvijas 
privātklīnikā. Tā nebija ilga, jo personīgo 
iemeslu dēļ es biju spiesta pamest šo darba-
vietu. Nākamā pietura – Veselības centrs 
“Pļavnieki”. Atnācu uz darba pārrunām ar 
domām, ka mani tomēr nepieņems. Viens 

no jautājumiem bija par krievu valodas 
zināšanām. Diemžēl šo valodu man vēl nebija 
iespējas apgūt, taču šis trūkums nekļuva par 
šķērsli. Mani pieņēma strādāt par zobārsti 
poliklīnikā, un te strādāju līdz pat šodienai. 
Alga nav liela, tomēr darbs nav sarežģīts. Esmu 
pilnīgi apmierināta ar savu izvēli.

StāStS NR. 2
abduls jamils (vārds mainīts): “ Uz Latviju 
mani atveda mācības.”

Jau ilgu laiku Latvija ir kļuvusi par manu 
otro dzimteni. Esmu dzimis Pakistānā, tomēr 
dzīvē iegrozījās tā, ka esmu apciemojis daudzas 
valstis. Studēju aviāciju un inženierzinātnes 
gan savā dzimtajā valstī, gan arī citur: Kiprā, 
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Nīderlandē, un mans galapunkts – Latvija. 
2004. gadā es pirmo reizi ieraudzīju Rīgu. Šeit 
arī iepazinos ar savu sievu, pateicoties viņai, 
iemācījos latviešu valodu. Viņas māte ilgu 
laiku nepieņēma mani, jo uzskatīja, ka es esmu 
no “citas” pasaules. Kad pirmo reizi sievasmātei 
nosūtīju vēstuli latviešu valodā, viņas viedok-
lis pamazām sāka mainīties. Tagad protu 
gan runāt, gan rakstīt. Veiksmīgi pabeidzot 
studijas, nolēmu meklēt darbu tepat Latvijā. 
Atradu darbu diezgan ātri: intensīvi pētīju 
darba sludinājumu portālus, kur arī pamanīju 
sev izdevīgāko variantu. Pašlaik esmu vadošais 
lidojuma simulatora inženieris kompānijā 
airBaltic. Ar darbu esmu pilnīgi apmierināts. 
Priecē arī tas, ka darba meklējumi nebija ilgi. 
Sākumā domāju, ka nevarēšu atrast darbu 
Latvijā, jo esmu trešās valsts pilsonis. Tie, kuri 
tā domā, dzīvo stereotipos.

StāStS NR. 3
stefans Makovskis (vārds mainīts): “Joprojām 
meklēju darbu Latvijā. Pagaidām bez 
rezultātiem.”

Man vecākais brālis ir ne tikai radinieks, 
bet arī labākais draugs. Mēs vienmēr esam 
kopā un palīdzam viens otram. Atbraucām 
uz Latviju no Polijas. Brālim vienmēr patika 
gatavot ēst, tāpēc pēc skolas viņš sāka studēt 
pavāra kursos. Es tajā brīdī mācījos vidusskolā. 
Pabeidzām mācības vienā laikā. Brālim 
piedāvāja izdevīgu darbavietu Latvijā, un viņš 
nevarēja nepaņemt mani līdzi. Solīja, ka varēšu 
strādāt kopā ar viņu restorānā. Tas bija liels 
izaicinājums. 

Pirms 2 gadiem ieradāmies Rīgā. Brālis sāka 
strādāt vienā no Latvijas restorāniem, bet es 
biju darba meklējumos, jo brāļa darbavietā mani 
nepieņēma valsts valodas nezināšanas dēļ. 
Mēs abi runājam krieviski, bet ar to nepietiek, 
lai strādātu Latvijā. Ja tev darbā nepieciešams 
daudz komunicēt ar cilvēkiem, obligāti jāzina 
latviešu valoda. To es sapratu daudz vēlāk, kad 
veselu gadu nevarēju atrast darbu. 

Sūtīju savu CV uz daudzām vakancēm: 
pārdevējs, apsargs, kurjers, viesmīlis un 
būvstrādnieks. Gadījās aiziet uz darba 
pārrunām, taču ar to arī viss beidzās. Bija brīži, 
kad es taisījos braukt uz dzimteni, tomēr mans 
brālis vienmēr pārliecināja palikt. Pēc daudzām 
neveiksmēm nolēmu mācīties latviešu valodu. 
Gāju uz valsts valodas kursiem, kurus piedāvā 
Nodarbinātības valsts aģentūra. Tagad mans 
mērķis ir pēc iespējas ātrāk apgūt jauno valodu, 
lai pēc tam atrastu darbu, kur mani gaidīs 
karjeras izaugsme.

statistikas dati

strādājošie ārzemnieki ārzemnieki – bezdarbnieki

Kopā: 6165 Kopā: 1993

Ārzemnieki no trešajām valstīm: 2117 Ārzemnieki no trešajām valstīm: 1806

Ārzemnieki no ES un EEz: 4048 Ārzemnieki no ES un EEz: 187
Dati: Nodarbinātības valsts aģentūra

KuR StRāDā āRzemNIeKI?
Pēc NVA karjeras attīstības atbalsta nodaļas 
speciālistes Jeļenas Šaiteres novērojumiem, 
ārzemnieki bezdarbnieki Latvijā pretendē 
uz darba vietām atbilstoši iegūtajai izglītībai 
(lielākajam ārzemnieku bezdarbnieku skai-
tam – 618 cilvēkiem – ir profesionālā izglītība). 
Ne vienmēr nākotnes plāni piepildās.

Dati par ārzemnieku bezdarbnieku 
skaitu iedalījumā pēc pēdējās nodarbošanās 
profesijas liecina, ka pirms bezdarbnieka 
statusa iegūšanas viņi pārsvarā strādāja 
mazkvalificētu darbu.

Ārzemnieku profesiju Top 5:
1. Apkopējs.
2. Pārdevējs.
3. Palīgstrādnieks.
4. Zivju apstrādātājs.
5. Pavārs.

KāDI DoKumeNtI 
NepIecIešAmI? 
Ir virkne noteikumu, kas nosaka ārzemnieka 
uzturēšanos Latvijā. Eiropas Savienības 
pārstāvjiem ieceļot un uzturēties Latvijā ir 
daudz vieglāk nekā trešo valstu pilsoņiem. 

Vai visās jomās ārzemnieks var atrast 
darbu? Latvijas Republikas likums saka: nē. Ir 
noteikti amati, kuros var strādāt tikai Latvijas 
pilsoņi. Tie ir tiesnesis, zvērināts advokāts, 
ierēdnis valsts pārvaldē, zvērināts notārs, 

Valsts prezidents un Saeimas un pašvaldības 
domes deputāts.

Atšķirībā no ES pilsoņiem, kuriem nav 
ierobežojumu darbā, trešo valstu pilsoņus var 
pieņemt darbā vakancēs ar nosacījumu, ka vie-
na mēneša laikā uz šo darba vietu nepretendē 
Latvijas pilsonis. 

Nav ieteicams jokot ar valsts likumiem. 
Ja ārzemnieku pieķer strādājam bez darba 
atļaujas, var nākties maksāt līdz 140–700 eur 
naudas sodu, kā arī var tikt anulēta 
termiņuzturēšanās atļauja. Šis sods attiecas 
arī uz ārzemnieka ģimeni un personām, 
kuru uzturēšanās Latvijā saistīta ar minētā 
ārzemnieka uzturēšanos.

RuNā lAtvISKI!
Latviešu valoda nav viegla, taču ārzemniekiem, 
kas vēlas palikt Latvijā ilgāku laiku, tā būs 
jāprot. “Galvenais šķērslis iekārtošanā darbā – 
valsts valodas zināšanas,” stāsta NVA pārstāve 
Jeļena Šaitere. Ja zināšanu līmenis neatbilst 
konkrētajā profesijā pieprasītajam, bezdarb-
nieki pretendē uz zemākas kvalifikācijas 
profesijām.

Ir vairākas profesijas, kur obligāti nepiecie-
šamas valsts valodas zināšanas. Bez latviešu 
valodas ārzemnieks nedrīkst strādāt valsts 
un pašvaldību iestādēs, tiesu un tiesu sistēmai 
piederīgās iestādēs, valsts un pašvaldību 

dokuMenti, kas jāsaGatavo

es valsts pilsoņiem trešās valsts pilsoņiem

Jāreģistrējas Pilsonības un migrācijas lietu 
pārvaldē, taču šī reģistrācija nav nepieciešama 
līdz sešu mēnešu termiņam, ja Savienības pilsonis 
uzturas ar mērķi atrast darbu.

Svarīgi! Pēc pieciem gadiem – pastāvīgās 
uzturēšanās apliecība. Pa šo periodu ārzemniekam 
jāiemācās valsts valoda, tikai tad viņš varēs saņemt 
pastāvīgās uzturēšanās atļauju.

dabūt vīzu, uzturēšanās atļauju, tiesības uz 
nodarbinātību.

Obligāti! īslaicīgai nodarbinātībai darba 
devējam jāsniedz ielūguma pieprasījums, 
bet ilglaicīgai nodarbinātībai – izsaukuma 
pieprasījums.

Dati: Pilsonības un migrācijas lietu pārvalde
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uzņēmumos un to uzņēmējsabiedrībās, 
kurās lielākā kapitāla daļa pieder valstij vai 
pašvaldībai.

Pastāv arī tādi amati, kur latviešu valoda 
nav prioritāte. Ārvalsts pilsonim ir iespēja 
kļūt par privāta uzņēmuma darbinieku vai 
pašnodarbināto personu, un šajā gadījumā 
valsts valoda jālieto tikai tad, ja to darbība skar 
sabiedriskās intereses. 

NVA karjeras attīstības atbalsta nodaļas 
vecākā speciāliste Jeļena Šaitere informē, ka 
aģentūra piedāvā dažāda līmeņa valsts valodas 
kursus (iesācējiem, ar priekšzināšanām). 
Tādēļ, ka grūtības iekārtoties darbā atbilstoši 
iegūtajai kvalifikācijai ir klientiem, kuriem nav 
atbilstošā līmeņa valsts valodas zināšanu, NVA 
nodrošina šiem klientiem iespēju pilnveidot 
valsts valodas zināšanas līdz kvalifikācijai 
atbilstošajam līmenim. Ja ārzemniekam nepie-
ciešama valsts valodas apgūšanas programma 
bez priekšzināšanām, viņam tiek piedāvāta 
neformālās izglītības programma atbilstoši 
pamata valsts valodas prasmes līmenim. 
Angliski runājošiem vispiemērotākā – 
neformālās izglītības programma “Valsts valo-
da atbilstoši pamata valsts valodas prasmes 
līmenim ar angļu pamatvalodu”.

Pēc valsts valodas pamatu apgūšanas 
klients (pēc nepieciešamības) var uzsākt dalību 
kursā “Psiholoģiskās barjeras noņemšana, 
cittautiešiem apgūstot valsts valodu”.  

Krievija 77%

Lietuva 7%

Ukraina 6%

Ārzemnieki, kas veic 
kvalificētu darbu

Ārzemnieki, kas veic 
nekvalificētu darbu

Krievija Vācija Ukraina Bulgārija Ukraina Krievija Baltkrievija

ārzeMnieki Latvijā

Ārzemnieku pārstāvētā valsts Ārzemnieku pārstāvētā valsts

Lietuva UkrainaKrievija Baltkrievija

Ārzemnieku pārstāvētā valsts

Igaunija cita
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SagatavošanāS kurSi valStS centralizētajiem ekSāmeniem

latviešu valoda

3 līdz 8 mēneši, sākot ar septembri

angļu valoda
matemātika
Ķīmija
Fizika
Bioloģija (klātiene un tālmācība)

SagatavošanāS kurSi Studijām rSu

“jauno mediķu akadēmija” 8 mēneši, sākot ar septembri

“jauno diplomātu un politologu akadēmija”
1,5 līdz 2 mēneši, sākot ar februāri

“mārketinga, biznesa un uzņēmējdarbības vadība”

vairāk informācijas – tālr. 67409209, 67409216, kursi@rsu.lv, www.rsu.lv

Gribi būt labākais? Sagatavojies laikus!
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